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GOVOR PREDSEDNIKA VLADE RUMORJA

Italijanski parlament je pričel obravnavati 
«paket» v korist južnotirolske manjšine

Rumor pravi, da je to avtonomna odločitev italijanske vlade, istočasno pa, da gre za tesno 
Povezanost z mednarodnimi ital.-avstrijskimi odnosi - Konkretne obveznosti italijanske vlade

RIM, 3. — Italijanski parlament je danes pričel z obravnavo 
9 H ta»' Rl so 9a razdelili poslancem in kasneje senatorjem. Gre 
l "°kaj obsežen dokument, ki ima rumen ovitek in ki se uradno 

Jjnuje: »Ukrepi v korist severno-tirolskega prebivalstva.« 
r«dsednik vlade Rumor je do 

P«ldn.I -n* poročal na seji vlade, ki je 
, 'tlel ob 11. uri v poslanski 
0|,nici in katerega je nato še 
"•vil v senatu. Že danes se je 

j« ,a obravnava, ki se bo zaklju- 
y *iutri in v katero bodo posegli 
toi’ predstavniki vseh skupin 
lanske zbornice, 
duinoj. je pričel svoj govor, da 
J .Pri predložitvi rešitve tega 
JFasanja za zelo dolge priprave, 
j.So trajale deset let in da so upo- 

,vse okoliščine ter pogosto
zelo delikatne. Globalni pred
li ga je vlada predlagala par- 

bi«e.n^u' Je obsežen in stremi, daS ... BL___ ______ J
#l) na Pravičen način zagotovili mir- 
jj s°žitje različnim jezikovnih sku- 
y n.a tako delikatnem področju, 

sivo pa je predsednik vlade

Mariano Rumor

ko je orisal razvoj celotne-
to^Pfašanja in ko je dejal, da je 

, Po drugi svetovni vojni do 
toprih zahtev, da se Gornje_ Poa-
Ijfo Vrne v Avstrijo, kar je Italija 

Po zavrnila in kar so podprli 
i ,j ‘zavezniki na pariški konferen

ci j 0 stališče je bilo prav goto- 
‘;a‘Udi podprto s sporazumom De 
I, Peri-Gruber, ki je bil sprejet 
^PPtembra 1946 in ki je ohranil
>o|£’ istočasno pa tudi upošteval 
V, e lokalnega prebivalstva v 

I iM1*1' ter demokratičnem in ev- 
I ?ePi duhu.

> J?razum se je konkretno izvedel 
te« u notranje italijanske ure- 
ci a, z uveljavitvijo vrste zakonov 

P°v, ki predvidevajo široko 
VPPttiijo dežele s posebnim statu- 
(tai; r bocenske in trentinske po- 
kJ.ne- Zagotovljena je bila ena- 
(t .Pravic in zaščita manjšin gle- 
fevn-L^tva, možnosti zaposlitve v 
ki/P Uradih, uporabe nemškega 
C v javnem življenju in vklju- 

y normalno življenje tako 
»anih reoptantov.
C 1952 pa so predstavniki manj- 

..Pemške jezikovne skupnosti 
rezerve glede izvajanja spo- 

^.JPa. Kasneje pa je zadeva iz 
te- jega okvira prešla v okvir 
|ansko - avstrijskih odnosov.

vlada je 14. julija
Predložila vprašanje petnaj 

fc "^ zasedanju generalne skupšči- 
J6or ZN. češ da gre za politični 

Italija se ni uprla, vendar 
vztrajala, da gre za pravno 

V\L°.° izvajanju sporazuma De
'“tiln ' Gruber- 0ZN je P^P0- 
te" obema strankama, da sto
kov stik, da rešita nasprotja v 
te. z izvajanjem sporazuma De 

- Gruber in da najdeta 
i':vGn° koli rešitev, ki jo predvi- 

. ^tanovna listina OZN vključ
iš*? Posegom na mednarodno so- 

OZN je torej pozvala, da 
>Cravnava samo izvajanje spo- 

ita ,ne Pa njegova vsebina, 
ti D tej osnovi je prišlo do stikov, 
V riso privedli do nobenih no
ji Oo novih stvari pa je prišlo 
'"‘io ,anji ravni> ko se je na po- 
te takratnega notranjega mini- 
Slis''elbe ustanovila študijska 
V^jla za proučevanje vprašanj 

Poadižja, ki ji je pred
ite,.9 P0®!- Pr°t- Paolo Rossi 
1 v *jVana komisija devetnajstih 
% kateri so bili tudi predstav- 
, iste-Pne manjšine), 
h česano pa je žal tudi prišlo 
teroristične dejavnosti, ki se je 
4 vala leta in ki je ustvarja 

.*avet6j“ve za sožitje na področju 
Hhe.ave za odnose z Avstrijo, 

arir ie vje
žrtev

tej zvezi počastil 
terorističnih napa

riejal, da je parlament ra 
"'atj L^ališče vlade, ki je po eni 
'ic jPjIa Odločna v obrambi pra 
■a j/Tzave in varnosti, po drugi 

«*e šlo za primerno «ravno- 
jj f. lri razumnost*. To stališče 
< tTr^melo prebivalstvo nemške- 
teev, ’ ki se je vedno bolj od- 
} ^ al° od metod, ki so mu tuje 
te, so tuje njegovim moralnim 
\0jolarn_ ter so v nasprotju 

^stično zavestjo. Tudi z av

strijske strani ni manjkala odloč
na obsodba terorizma, kar je pri
spevalo, da se je pojav lahko o- 
mejil.

Vse to je omogočalo, da se je 
lahko premostilo temačno razdob
je in je leta 1964 prišlo do ugoto
vitve, da bi se lahko rešil spor 
na osnovi enostranskih ukrepov i- 
talijanske vlade, pri čemer je o- 
digral pomembno vlogo takratni 
zunanji minister Saragat. Komisi
ja devetnajstih pa je končala z 
delom in je predložila vladi kon
kretne globalne predloge za reši
tev vprašanj. V tej zvezi je Ru
mor dejal, da namerava njegova 
vlada v čim večji meri upošteva- 

želje južnotirolskega prebival
stva, tako da se še nadalje iz
boljšajo njegove gospodarske, so
cialne in kulturne okoliščine in 
da je vlada prišla do avtonomne
ga zaključka, da bo sprejela vr
sto ukrepov, ki naj zagotove mir
no sožitje in razvoj različnih je
zikovnih skupin, ki žive v Južni 
Tirolski.

V tem okviru vlada izjavlja, da 
bo v roku 45 dni predložila parla
mentu ustavni zakon in v roku e- 
nega leta vrsto rednih zakonskih 
predlogov, ki predvidevajo pred
vsem razširitev zakonodajnih in 
upravnih pristojnosti pokrajin Tren
to in Bočen v okviru dežele. Vlada 
bo zahtevala, da se omenjeni za
konski predlogi obravnavajo po 
nujnem postopku, v okviru svojih 
stalnih pristojnosti pa se vlada ob
vezuje, da bo v roku dveh let, od 
uveljavitve zgoraj omenjenega u- 
stavnega zakona, izdala ustrezne 
norme za izvajanje. Poleg tega je 
vlada sklenila, da bo ustanovila 
študijsko skupino, ki jo bodo se
stavljali predstavniki vseh treh je
zikovnih skupin in katero se bo 
lahko izpopolnilo s funkcionarji za
interesiranih uprav, da se bo perio
dično razpravljalo o problemih bo
censke pokrajine.

Italijanska vlada utrjuje svoje 
stališče, da je že izvedla pariški 
sporazum od 5. septembra 1946 in 
da so do sedaj predloženi ukrepi 
sad njenih avtonomnih odločitev in 
da potrjuje resnično demokratično 
obeležje, ki obstaja v odnosih med 
državo in vsemi skupinami prebi
valcev. V tem okviru pa je vlada 
mnenja, da ni nobenega razloga, 
za nadaljnji obstoj spora med Ita
lijo in Avstrijo in glede tega je 
tudi prišlo do neposrednih pogajanj, 
da se bodo uveljavile norme pr
vega odstavka evropske konvencije 
o mirnem reševanju sporov.

Vladni predlog se nanaša na tri 
dokumente:

Prvi ima naziv «ukrepi v ko
rist sevemotirolskega prebivalstva*. 
Gre za bistven dokument, saj vse
buje 137 ukrepov in torej vsebuje 
tako imenovani paket.

Drugi dokument vsebuje »pojasni- 
la k nekaterim ukrepom* in so ga 
sestavili zato, da so dokončno po
jasnili ob*eg 25 ukrepov. To so zah
tevali predstavniki nemške jezikov
ne skupine, da bi se izognili dvo
mov zaradi sintetičnih izrazov, ki 
se jih uporablja v paketu.

Tretji dokument se nanaša na 
ustanovitev «pripravljalnega odbo
ra« v katerem bodo predstavniki 
osrednjih in lokalnih uprav, ki bo
do sodelovali z vlado pri formular 
ciji ukrepov, da se uresničijo vsa 
ona določila, ki so predvidena v 
paketu.

Prvo poglavje paketa predvideva 
72 ukrepov, zaradi katerih bo tre
ba spremeniti sedanji statut deže
le. Na tej osnovi se predajajo po
krajini Trento in pokrajini Bočen 
pomembne pristojnosti gospodarske
ga, kulturnega In socialnega znača
ja, med njimi: javna dela, lokalne 
zveze, turizem, kmetijstvo, trgovi
na, zvišanje industrijske proizvod
nosti, zaščita zgodovinskega in u- 
metniškega premoženja, dobrodel
nost ter strokovno vzgojo..

Nove pristojnosti bosta imeli po
krajini glede šolstva, glede občin
skih uprav in glede javnega skrb
stva. Pri tem gre za vprašanja, s 
katerimi so se že do sedaj ukvar
jali. Točno so določili in razširili 
primere ko je dovoljena uporaba 
nemškega jezika in to samo nem
škega jezika, da bi se lahko na hi
trejši in primernejši način izvršili 
določeni pravni postopki, ki se na
našajo na zasebnike odnosno na 
odnose med državljani in javno u- 
pravo.

Drugo poglavje vsebuje ukrepe, 
v katerih se predvidevajo pristoj
nosti pokrajin glede javnih služb in 
zlasti glede zaposlitve. Pri tem je 
Rumor dejal, da gre za sistem, ki 
zagotavlja medsebojna jamstva in 
Se zlasti ščiti italijansko ln ladin
sko prebivalstvo, ki je v tej po- 
kraiinl v manjšini.

Zlasti sta pomembna ukrepa, ki 
jih predvideva 94. in 95. točka pa. 
keta in ki se nanašata na uvelja
vitev načela etničnega sorazmeria 
v službah javne uprave, ki določa 
stabilnost za uslužbence, za katere 
bodo ustanovni posebne organtke.

Tretje poglavje vsebuje norme o 
uporabi jezika, o odnosih na sodi
šču in ki jih je treba izvesti s pomoč
jo pooblastila vladi. V četrtem in 
petem poglavju se obravnavajo ne
kateri upravni akti in med druelm 
tudi olajšave glede uvoza filmov 
za uporabo prebivalstva nemškega 
jezika in o prehodu občinskih taj

nikov v pristojnost občin, šesto po
glavje se nanaša na nekatere iz
redne primere, sedmo pa govori o 
ustanovitvi že omenjene stalne ko
misije pri predsedstvu vlade.

Rumor je nato prešel na obrav
navo nekaterih podrobnosti ln gle
de šolstva je dejal, da gre za u- 
krepe, da bodo lahko pripadniki 
nemške jezikovne skupnosti imeli 
pouk v svojem jeziku, da pa se 
istočasno zagotavlja Italijanom av
tonomno organizacijo šolstva, kot 
tudi ustrezno šolo v ladinskih ob
činah. šolniki bodo ostali državni 
uslužbenci in bo imela šola vsake 
skupine lastnega šolskega skrbnika.

Rumor je dejal, aa temeljijo u- 
krepi o razširitvi lokalne samo
uprave na načelu 5 ustave, ki do
loča, da je republika sicer ena 
in neločljiva, da pa priznava in 
da pospešuje lokalno avtonomijo. 
Rumor se je nato skliceval na člen 
6 ustave, da republika s posebnimi 
normami ščiti jezikovne manjšine 
ter je v tej zvezi dejal, da se

manjšine ne smejo čutiti odstranje
ne iz vsedržavnega življenja, tem
več se morajo prav obratno vklju
čiti na stvaren in složen način v 
življenje države.

Nato pa je zelo obširno govoril o 
nevarnostih, ki bi lahko nastale v 
booenski pokrajini za italijansko in 
ladinsko prebivalstvo in je navedel 
pet načel odnosno pet konkretnih 
ukrepov, da bi to preprečili. Pred
vsem bodo lahko obravnavali pred 
ustavnim sodiščem vse pokrajinske 
zakone in ukrepe, v kolikor bi krši
li načelo enakosti skupin. Glede 
ključnega glasovanja o proračunu 
bocenske pokrajine mora za njega 
glasovati tudi večina pokrajinskih 
svetovalcev italijanske jezikovne 
skupnosti. V primeru spora pa od
loča komisija pokrajinskega sveta, 
ki je paritetična, ali v končni meri 
upravno sodišče. V občinskih sve
tih je obvezno zastopan tudi v 
odboru predstavnik druge jezikovne

manjšine, v kolikor ima v svetu 
vsaj dva svetovalca. Pokrajinska 
sredstva za socialne, kulturne in 
sorodne namene je treba razdelje
vati proporcionalno med skupinami 
in upoštevati dejanske potrebe.

Rumor je zaključil, da ostaja v 
izključni pristojnosti države: obram
ba, javni red, davki, pošta, želez
nica in velike cestne zveze.

Že danes se je pričela razprava, 
v katero je prvi posegel misovec 
Almirante, ki je dejal, da na ta 
način ne obstajajo več stvarne ga
rancije za Italijane, ki žive na 
Južnem Tirolskem in da se ustvar
jajo rasistične ter protiitalijanske 
zahteve fanatikov Volkspartei. Ob
dolžil je vlado, da se v resnici s 
tako veliko naglico obravnava to 
vprašanje, da bi se omogočilo av
strijskemu parlamentu, da obrav
nava zadevo še pred svojim raz
pustom, pri čemer gre za volilne 
interese avstrijske demokristjanske 
stranke.

PO KONFERENCI GOSPODARSKE SKUPNOSTI V HAAGU

Francozi in Nemci zadovoljni 
Manj navdušenja v Veliki Britaniji
Samo «Humanite» kritizira sklepe konference :n pravi, da je Pompidou popustil

PARIZ, 3. — Predsednik republike Pompidou je danes na seji 
ministrskega sveta izjavil, da je obračun konference EGS, ki je bila v 
Haagu, pozitiven iz dveh razlogov: zaradi »neupravičenega nezaupa
nja«, ki je vladalo med članicami EGS in ki je bilo odstranjeno, ter 
zato, ker so bili sprejeti konkretni sklepi na mnogih področjih za 
razvoj gospodarske skupnosti.

Izjave predsednika republike je
posredoval časnikarjem glasnik vla
de Hamon, ki je hkrati dejal, da 
bodo morali sporazumi doseženi v 
Haagu služiti za popuščanje nape
tosti in za zbliževanje «Med vsemi 
narodi evropskega kontinenta*. Gle
de vstopa v gospodarsko skupnost 
Velike Britanije in nekaterih dru
gih držav je Hamon poudaril, da v 
uradnem poročilu o konferenci ni 
bil določen točen datum za začetek 
pogajanj, ki so v splošnem predvi
dena za prihodnji julij.

V prvem delu svojih izjaiv je 
vladni glasnik skušal omiliti nega
tivne komentarje v Parizu v zvezi 
s »previdnostjo«, s kaitero se je 
Pomipodou prvi dan loitil vprašanj 
gospodarske skupnosti v Haagu. 
Hamon je poudaril, dia je ta «pre
vidnost« izhajala s stališča fran
coske delegacije, ki je menila, da 
je treba najprej obravnavati vpra-
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NOBENEGA KORAKA NAPREJ ZA REŠITEV SPORA KOVINARJEV

FIAT napoveduje občutna 
suspendiranja delavcev
Prefektura vPistoii razveljavila sklepe 
občin in pokrajine v korist stavkajočih

Minister za delo Donat Cattin med razgovorom 
predstavniki kovinarjev

s sindikalnimi
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V BRUSLJU ZASEDANJE NATO

ZDA imajo v Evropi 
7000jedrskih konic

BRUSELJ, 3. — Tu se je danes 
začelo decembrsko vojaško in po
litično zasedanje ministrov atlant
ske zveze. Zunanji minister ZDA 
Rogers in minister za obrambo 
Laird sta ob prihodu v Bruselj za
gotovila, da ZDA ne nameravajo 
zmanjšati števila svojih vojakov v 
Evropi. Laird je dodal, da bo vla
da ZDA predlagala kongresu odo
britev za leto 1971 enakih kreditov 
za vzdrževanje vojske v Evropi, 
kot jih je dobila za leto 1970. Ro 
gers pa je dejal, da je še vedno 
potrebno «odločno obrambno stali
šče, čeprav smo sedaj v prehod
nem obdobju in konfrontacije sil na 
pogajanja*.

Danes sta se sestala odbora za 
obrambne načrte in za jedrsko o- 
brambo NATO. Med razpravo v od
boru za obrambne načrte so oce
nili vojaško moč atlantske zveze 
in varšavskega pakta, da bi našli 
nove elemente za morebitno urav
novešeno zmanjšanje vojaških sil 
na obeh straneh.

V dobro obveščenih krogih se je 
zvedelo, da sta britanska in zahod- 
nonemška vlada sporočili svoj sklep, 
da bosta dopolnili praznino, ki bo 
nastala z umikom iz Zahodne Nem 
čije 4800 kanadskih vojakov.

Odbor za jedrsko obrambo pa je 
odobril napotila «skupine sedmih*, 
ki so jih sprejeli novembra v Wash- 
ingtonu, glede odobritve uporabe 
taktičnega jedrskega orožja v pri
meru obrambe in za postopek za

posvetovanje med zavezniki pred 
uporabo tega orožja. Kot poročajo 
iz Bruslja, predstavlja ta sklep pr
vi poskus za pridružitev evropskih 
zaveznikov ZDA v zvezni strategiji, 
v primeru, da bi bil prekoračen ta
ko imenovani »jedrski prag* in pre
den bi bilo treba uporabiti jedrske 
strateške konice. Sporočeno je bilo 
tudi, da imajo sedaj ZDA v Evropi 
7000 jedrskih taktičnih konic.

V Moskvi vrh 
varšavskega pakta

MOSKVA, 3. — Partijski in vlad
ni voditelji Bolgarije, Poljske, Mad
žarske, Nemške demokratične re
publike, Češkoslovaške, Romunije 
in Sovjetske zveze so se danes zbra
li v Moskvi na konferenci na vrhu, 
ki bo posvečena — kot poroča a- 
gencija TASS — mednarodnim pro
blemom. Ista agencija poroča, da 
je današnje zasedanje potekalo »v 
delovnem in tovariškem vzdušju* 
ter da so delegati razpravljali 
«mednarodnih problemih skupnega 
interesa*. Po pisanju sovjetskega 
in sploh vzhodnega tiska so na 
dnevnem redu konference predvsem 
problemi evropske varnosti, po mne
nju zahodnih opazovalcev pa bi bil 
namen konference zavzeti skupno 
stališče do nove zahodnonemške zu
nanje politike, ki jo je napovedal 
kancler Willy Brandt.

RIM, 3. — Danes so se v Mi
lanu sestali generalni sveti vseh 
treh sindikalnih federacij kovinar
jev na skupnem zasedanju, na ka
terem so obravnavali sindikalni 
spor in določili skupni odgovor na 
predloge ministra za rešitev spo
ra glede kovinarjev državnih pod
jetij ter obravnavali položaj gle
de kovinarjev zasebnih podjetij.

Minister za delo Donat Cattin 
pa je popoldne sprejel predstavni
ke Confindustrie, ki so mu predlo
žili nekatere nove predloge. Po
novno se bodo sestali jutri ob 17. 
uri

Podjetje FIAT je napovedalo, da 
bodo ponovno suspendirali številne 
delavce. Podjetje utemeljuje ta u- 
krep, češ da se nadaljuje v obratu 
«končna montaža avtomobilov* stav
ka za nedoločen čas in da se ko
pičijo polizdelki, ki jih ne morejo 
več uskladiščevatd. FIAT je zato 
napovedala delovnemu nadzorni- 
štvu, da bodo prihodnji teden su
spendirali delavce v raznih drugih 
obratih. Gre za ponovni ukrep e- 
nega izmed največjih kovinarskih 
podjetij, pri čemer gre tudi očit
no za nov poskus pritiska na ce
lotno kategorijo, kar lahko prive
de do povečanja napetosti.

Vsedržavna tajništva FIM-CISL, 
FIOM-CGIL in UILM-UIL so obja
vila skupno poročilo, v katerem 
ostro obsojajo napovedane ukrepe, 
katerih namen je zvaliti na de
lavce odgovornosti delodajalcev in 
Confindustrie, ki z vztrajanjem na 
svojih negativnih stališčih glede 
spora o delovni pogodbi povzroča
jo zaostritev delavskega boja. Sin
dikati zavračajo to novo provo
kacijo ter v svojem poročilu napo
vedujejo, da bodo vodstva, ki se 
bodo sestala 5. decembra, spreje
la sklepe, ki bodo potrebni za o- 
nemogočanje tega novega atentata 
proti sindikalni svobodi.

V ta okvir spada tudi čudno za
držanje prefekture v Pistoii, ki je 
suspendirala sklepa pokrajinske in 
občinske uprave, da se ustanovi 
poseben sklad v korist stavkajočih 
in ki sta v ta namen odobrili po 
pet milijonov lir. Javni tožilec je 
v tej zvezi že pričel postopek, 
češ da mora ugotoviti, če ne gre 
za kršitev zakona oziroma za kri
minalno dejanje. Obe lokalni u- 
pravi sta že ostro protestirali in 
sta sedaj napovedali, da se bodo 
proti prepovedi prefekture uprli z 
vsemi razpoložljivimi pravnimi 
sredstvi.

Danes so na sedežu ANCE do
končno podpisali novo delovno po
godbo zidarjev na osnovi spora
zuma, ki je bil dosežen že 8. no
vembra. Pogodba zanima 900 ti
soč gradbenih delavcev.

Nadaljujejo se stavke uslužben
cev raznih finančnih uradov in šol
nikov. Sindikati državnih uslužben
cev pa so potrdili, da bo prišlo v 
kratkem do novega stavkovnega va
la v zvezi z zahtevami za refor
mo državne uprave.

V senatu so pričeli obravnavati 
zakon, ki predvideva ustanovitev 
posebnega sklada v višini milijarde 
In pol lir v proračunu notranjega 
ministrstva, ki bo služil za potrebe 
javne varnosti. Gre v bistvu za 
premike v tem proračunu in ne za 
neki novi izdatek, kar so utemeljili 
z zelo gibljivim položajem v zvezi 
z javno varnostjo. Leva opozicija 
je ta zakonski predog ostro kritizi 
rala, češ da se v bistvu ustvarja 
črni fond. ki ne bo pod nadzor

stvom parlamenta in da se tako 
odvzema parlamentu neposredno 
nadzorstvo nad državnimi izdatki. 
Popoldne pa je senat nadaljeval z 
obravnavo zakonskega predloga o 
statutu delavcev.

Komisija za šolstvo poslanske 
zbronice je dokončno odobrila za
kon, ki ga je predložil socialistični 
senator Codignola in ki predvide
va nekatere nujne ukrepe za uni
verze. Gre za možnost vpisa na 
univerzo za razne diplomante sred
njih šol, za oprostitev plačevanja 
taks in za zaposlitev univerzitetnih 
asistentov. S tem se seveda še zda
leč ne rešuje celotno pereče vpra
šanje reforme italijanskih univerz, 
glede katerega je že dalj časa v 
razpravi poseben zakon.

Danes so se sestali tajniki fede
racij PSI iz vse države na organi
zacijski konferenci, na kateri je 
imel uvodno poročilo tajnik stran
ke De Martino. Na konferenci so 
sp tajniki v veliki večini zavzema
li za dvostransko vlado KD-PSI in 
da naj stranka usmeri svoje napore 
za dosego takega sodelovanja, ker 
je obnovitev organskega štiristran- 
skega levega centra vedno manj 
verjetna in možna.

šanje Izpopolnitve EGS ln ne nje
ne razširitve.

Vsi desničarski in vladi naklo
njeni časopisi v Parizu pozitivno 
ocenjujejo sklepe baškega vrha. To 
je razvidno iz naslovov, ki se gla
sijo: »Uspeh vrha v Haagu in ve
lik korak naprej za Evropo« , «Ev. 
ropa Je uspela«, «Evropa je napra
vila korak naprej«, »Zahvaljujoč 
se Potnpidouju Je Evropa slavila 
zmagoslavje« itd. Samo «Humani- 
tč« kritizira dosežene rezultate v 
Haagu in piše, da so zmagali skraj
neži atlantizma ln da je Pompidou 
popustil. «Humanitč» piše, da Fran
cija nima več glavne besede v ma
li združeni Evropi, medtem ko se 
vedno bolj sliši glas Zahodne Nem
čije.

Večji del političnih opazovalcev 
v Parizu sodi, da je uspeh konfe
rence v Haagu predvsem v tem, 
da je bil sprejet predlog o sestavi 
finančno . kmetijskega pravilnika 
in da je Francija pozitivno odgo
vorila na zahtevo petih po začetku 
pogajanj za razširitev gospodarske 
skupnosti.

Zahoctnonemški kancler Brandt 
Je danes pred parlamentom izrazil 
svoje zadovoljstvo za izid haške 
konference in dejal, da ima sedaj 
Evropa ponovno pred seboj svetlo 
bodočnost. Brandt je še posebno 
poudaril »pogumno stališče franco
skega predsednika, brez katerega 
bi šlo vse po vodi«. Nato je dejal, 
da Zahodna Nemčija ni nikoli pod
pirala prejšnjih francoskih stališč 
proti razširitvi skupnosti. Brandt 
je poudaril, da je na konferenci 
jasno povedal, da zahodnonemška 
vlada namerava nadaljevati s politi, 
ko gospodrske stabilnosti in da 
nemški varčevalci smatrajo infla- 
cionistično politiko katerekoli dru
ge države gospodarske skupnosti 
za »navadno grabežljivost«.

V Londonu pa so s precejšnjo 
zadržanostjo komentirali konferen
co v Haagu, čeprav so zadovoljni, 
da je bil vsaj določen rok za za
četek pogajanj za vstop Velike Bri
tanije v gospodarsko skupnost. 
Hkrati pa kaželo še vedno precejš
nje zaupanje do Francozov in se 
bojijo, da bodo ti skušah čimbolj 
zavleči začetek pogajanj.

sedbo Indonezije, britansko prisot
nost na Cipru ter početje italijan
skih in nemških oblasti na zase
denih ozemljih med drugo svetovno 
vojno. «Kako je mogoče — se spra
šuje člankar — govoriti o muče
njih v Grčiji, kot trdi poročilo ko
misije za človečanske pravice pri 
Evropskem svetu, spričo takih pri
merov?*

»Zahodni farizeji — piše dalje 
«Nea Politia* — bodo prisiljeni, da 
ob pravem trenutku poslušajo glas 
resnice.* Ust misli tu na poročilo, 
ki ga je pripravila grška delega
cija za prihodnje zasedanje zuna
njih ministrov v Parizu.

Drugačno taktiko uporablja list 
«Elefteros Kosmos*, ki opozarja Ve
liko Britanijo na korist, ki jo ima 
v trgovanju z Grčijo, ter daje ra
zumeti, da bi bilo to trgovanje 
onemogočeno, če bi londonski dele
gati glasovali za izključitev Grčije 
iz Evropskega sveta.

Nekateri drugi atenski listi upo
rabljajo spet drugačno taktiko: ti 
poudarjajo predvsem, da morajo 
biti evropske države enotne v boju 
proti skupnemu sovražniku, to je 
proti komunizmu.

V Atenah so danes napovedali, 
da bodo zaostrili kazni, ki jih gr
ški zakonik predvideva za posest 
in uporabo eksplozivnega materiala. 
Za te prekrške bodo uvedli do
smrtno ječo ali celo, v hujših pri
merih, smrtno kazen.

Kampanja grškega tiska 
proti zahodnim državam

ATENE, 3. — V pričakovanju 
zasedanja Evropskega sveta, na ka
terem bodo 12. decembra odločali 
o izključitvi Grčije iz tega orga
nizma, nadaljuje atenski tisk ofen
zivo proti državam, ki so se kri
tično izrazile o režimu polkovnikov. 
Poluradni list »Nea Politia* v član
ku z naslovom »Škandal* spomi
nja na vse grozote, ki so jih te 
države zakrivile v preteklosti ter 
omenja med drugim holandsko za-
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Umrl je maršal SZ 
Klement Vorošilov

Maršal Vorošilov

MOSKVA, 3. — Danes ie umrl 
maršal Klement Vorošilov. Imel je 
88 let in je bil že dlje časa bolan. 
V poročilu, ki ga je objavila agen
cija Tass je rečeno, da je umrl 
iznameniti sovjetski državnik in 
maršal Sovjetske zveze*.

življenje Vorošilova, ki se je ro
dil 4. februarja leta 1881 v Vrhje- 
njenju v Ukrajini, je bilo neločljivo 
povezano z oktobrsko revolucijo in 
s celotnim dosedanjim življenjem 
Sovjetske zveze.

Vorošilov se je rodil v delavski 
družini in se je že v mladih letih 
izučil za strugarja. Leta 1904 je 
bil član odbora socialdemokratske 
revolucionarne stranke v Lugansku 
Zaradi svoje revolucionarne dejav
nosti je bil zaprt in obsojen na 
sedem let zapora. Ob revoluciji le
ta 1917 je bil v Petrogradu. kjer

se je pridružil boljševiški frakciji 
stranke in postal član mestnega 
sovjeta.

Leta so minevala in Vorošilov je 
zasedal vedno bolj važna mesta 
zlasti v vrstah Rdeče armade. Od 
leta 1918 do leta 1921 je poveljeval 
velikim edinicam Rdeče armade v 
Ukrajini in nato na Tsaratsinski 
fronti, nakar je pripomogel s svo
jo armado uničiti protirevolucionar
ne čete Denikina in Wrangla. Leta 
1924 je bil imenovan za člana vo
jaškega revolucionarnega sveta Sov
jetske zveze, od 1925 do 1934 pa je 
predsedoval revolucionarnemu sve
tu in bil hkrati tudi minister za 
vojaške in pomorske zadeve.

Nato je bil do leta 1940 ljudski 
komisar za obrambo, ob napadu hit- 
lerjanske vojske na Sovjetsko zve
zo, leta 1941 pa je bil Vorošilov 
poveljnik severnozahodnega vojaš
kega področja.

Vorošilov je bil 1943. leta član 
sovjetske delegacije na teheranski 
konferenci, leto pozneje pa je vodil 
pogajanja za premirje s Finsko. 
Od leta 1946 do 1953 je postal Vo 
rošilov podpredsednik vlade Sovjet
ske zveze. Na 20. kongresu KP 
SZ je Hruščev javno izjavil, da je 
bil Vorošilov eden od redkih sov
jetskih voditeljev, ki so si upali 
upreti se Stalinu. Po Stalinovi smrti, 
marca 1953, je bil Vorošilov izvo
ljen za predsednika vrhovnega sov
jeta. Leta 1957 ga je Hruščev ob 
tožil, da je podpiral tako imenova
no protipartijsko skupino in je bil 
izključen iz centralnega komiteja 
KP SZ, katerega član je bil ne
pretrgoma od leta 1921. Ko je leta 
1960 zapustil mesto predsednika vr
hovnega sovjeta, se je trenutno u- 
maknil iz političnega življenja, na
kar je bil na 23. kongresu KP SZ 
leta 1966 ponovno izvoljen v cen
tralni komite.

Izrael zavrača 
«rešitev od zunaj*
Vdor Izraelskih komandosov 

na libanonsko ozemlje
JERUZALEM, 3. - Na tiskovni 

konferenci, ki jo je imel v Jeru
zalemu, je izraelski zunanji mini
ster Aba Eban ponovno izjavil, da 
ne bo Izrael sprejel nobene rešit
ve srednjevzhodnega problema, ki 
bi jo skušali vsiliti od zunaj. Svojo 
izjavo je Eban namenil predvsem 
štirim velesilam, ki so včeraj, kot 
je znano, ponovno začele posvetova
nja o problemu Srednjega vzhoda.

Včerajšnji sestanek med štirimi 
delegati velesil pri OZN v New 
Yorku je trajal štiri ure. Uradno 
poročilo o sestanku trdi, da se šti
ri velesile strinjajo v oceni, da 
je treba najti v čim krajšem času 
miroljubno rešitev arabsko - izrael
skega spora, ki bi bila sprejemlji
va za vse. Štiri države izražajo 
tudi prepričanje, da položaj na 
Srednjem vzhodu ne sme ogrožati 
miru in mednarodne varnosti. Cilji 
velesil — je še rečeno v poročilu 
— ostajajo nespremenjeni: omogo
čiti dosego trajnega miru na Sred
njem vzhodu ob podpiranju resolu
cije varnostnega sveta OZN iz 22. 
novembra 1967, ki jo je treba iz
vajati v vseh njenih določbah.

V današnji izjavi je Aba Eban 
pozval velesile, naj priznajo, da je 
edini način za rešitev spora nepo
sredno pogajanje med Izraelci in 
Arabci. Če je za nekatere ta rešitev 
nerealna, je dejal izraelski zunanji 
minister, je pa ravno tako nereal
no misliti, da bi Izrael sprejel 
kakršnokoli vsiljeno rešitev, (fi bi 
ne temeljila na neposrednih poga
janjih z Arabci.

Eban je tudi ostro polemiziral 
z nedavno izjavo sestih držav čla
nic varšavskega pakta o Srednjem 
vzhodu ter dejal, da sodelovanje 
Sovjetske zveze na štiristranskih 
posvetovanjih ne prispeva k ubla
žitvi spora na Srednjem vzhodu. 
Druga napaka posvetovanj med ve
lesilami pa je po mnenju Ebana 
ta, da »podpihujejo arabske iluzije 
o rešitvi, ki bi bila vsiljena od zu
naj* ter »podpirajo arabske teze 
proti neposrednim pogajanjem in 
proti priznanju Izraela*.

Vojaški položaj je medtem še 
vedno napet. Tudi danes so izrael
ski bombniki napadli egiptovske vo
jaške položaje na južnem predelu 
Sueškega prekopa. Po poročilih iz 
Kaira je bilo eno letalo sestreljeno.

Do hudega incidenta je prišlo 
tudi na meji z Libanonom, kjer so 
izraelski komandosi napadli neko 
naselje, v katerem naj bi bili pa
lestinski partizani. Komandosi so 
se pripeljali na libanonsko ozemlje 
z oboroženimi helikopterji ter ob 
kritju topništva. Do napada je pri
šlo na zahodnem pobočju Hermon- 
skih gora.

Severna Koreja vrnila 
posadko sestreljenega 

• helikopterja
SEUL, 3. — V teku posebnega s« 

Stanka ameriške in sevemokorejsk 
delegacije pri vojaški komisiji z, 
premirje v Panmunjonu je Severni 
Koreja vrnila danes tri člane pc 
sadke ameriškega helikopterja, k 
so ga sestrelili pred nekaj meseci 
ko je kršil severnokorejski zračil 
prostor. Od treh osvobojenih voja 
kov se je pri sestrelitvi helikop 
terja samo eden poškodoval. Ni 
današnjem sestanku, ki je trajal sa 
mo dvajset minut, je ameriška čk 
legacija priznala, da je helikopte 
nehote kršil severnokorejski zračr 
prostor, dodala pa je, da ni imeli 
kršitev sovražnega značaja.



PRIMORSKI DNEVNIK
— 2 — 4. decembra 1961

PO GLASOVANJU V POSLANSKI ZBORNICI O ZAKONSKI RAZVEZI

«Osservatore romano skuša ustvariti 
desničarsko fronto proti komunizmu

V nekaterih vatikanskih krogih se še niso otresli 
miselnosti križarske vojne proti naprednim gibanjem

PROMETNA NESREČA V MUiKVI

VATIKAN, 3. — Odobritev zakon
skega predloga o zakonski razvezi, 
ki sta ga pripravila socialist Fortu 
na in liberalec Baslini, je izzvala 
v vatikanskih krogih zelo hudo re
akcijo. Že v prejšnjih dneh so ne
katere vodilne osebnosti katoliške 
cerkve govorile in pisale, da je 
sprejetje tega zakona v nasprotju 
z lateraaskimi sporazumi. Nekateri 
italijanski državniki so sprejeli to 
tezo ter so šli naprej ter najavili 
priziv na ustavno sodišče, če bi tu
di senat odobril zadevni zakonski 
osnutek. V tem primeru bi moralo 
ustavno sodišče Sklepati prav o tem 
vprašanju: 1. ali je zakonski osnu 
tek (in predvsem njegov drugi člen) 
v skladu z lateranskimi sporazumi 
in 2. če ni v skladu, bi bilo treba 
enkrat za vselej skleniti, da itali
janski parlament ne more sprejeti 
nekega zakona, ki zadeva notranjo 
ureditev v državi, ker obstajajo do
ločene mednarodne pogodbe, ki ome
juje njegovo suvereno oblast.

Verjetno se v demokristjanskih 
vrstah zavedajo te nevarnosti. Tudi 
današnjim demokristjanskim oblast
nikom ni vseeno, če se porodi sum 
pri ljudeh, da niso popolnoma ne
odvisni in suvereni pri sprejemanju 
zakonskih določil. Zato je zelo malo 
verjetno, da bi demokristjani šli na 
pot, ki bi jih pripeljala v pravcato 
zagato: to je, da bi se morali v do 
ločenem trenutku odpovedati samo- 
stalnosti (in državni suverenosti ita
lijanske republike, kar bi bilo še 
huje) v korist določenih verskih 
koncepcij, ki še danes prevladujejo 
v vat kanskih krogih.

Nedeljski «Osservatore della do
ni enica* ostro polemizira s politič
nimi silami, ki so dopustile, da je 
prišlo do odobritve zakonskega os
nutka. Kar pa njegovega pomočni
ka glavnega urednika Federica A- 
lessandrinija najbolj peče je to, da 
so »laiki* odprli pot «komunistom» 
in to na področju, ki je življenjsko 
važno. Po pisanju »Osservatore del
la domenica* je bil zakon odobren 
z odločujočimi glasovi komunistov.

Iz pisanja vatikanskega polurad
nega glasila je razvidno, da so za 
določene kroge odločujoči komuni
stični glasovi vedno nekaj »strašne- 
ga», »nezaslišanega* in »pogubne
ga*. To tudi v primeru, da se ti 
glasovi spojijo z glasovi liberalcev, 
socialistov, socialdemokratov in re

publikancev. Za vatikansko glasilo povzročila tudi na poljih in žlvl- 
pa na srečo »neodločujoči* glasovi' 
misovcev in preživelih monarhistov, 
ki v tem trenutku glasujejo skupaj 
z demokristjani proti zakonski raz
vezi, predstavljajo nekaj »blagodej
nega* in »bogu dopadnega*.

Tako pride še enkrat do izraza 
globoka reakcionarna protiljudska 
vsebina nekaterih vatikanskih kro
gov. ki se, kljub Janezu XXIII. in 
vatikanskemu koncilu še vedno za
vzemajo za protikomunistično gonjo.

Deset mrtvih zaradi neurja
RIO DE JANEIRO, 3. — V kra

ju Caimalrinhos je huda nevihta 
zahtevala 8 smrtnih žrtev. Poleg 
tega je več sto ljudi ostalo brez 
strehe, veliko škode pa je nevihta

norejcem.
Reka Piraclcaba je preplavila 

bregove in poplavila več krajev. 
Policija rešuje Izolirane družine.

Nad Tihim oceanom Je razsajal 
ciklom, ki je povzročil 15 metrov vi
soke valove. Tl so precej poškodo
vali otok Oalhu, ki je 2400 kilome
trov oddaljen od Havajev. Eno o- 
sebo je morje odneslo, našteli so 
14 ranjencev, 500 oseb, pa je zara
di poplave moralo zapustiti svoje 
domove, ker je morje zalilo obalo 
do 500 metrov v notranjost otoka.

Na Japonskem piha močan veter, 
zaradi katerega Je bilo v akolMci 
Tokia precej požarov Im nesreč. 
Ena oseba je umrla, ko se je v 
pristanišču Osaka prevrnil vlačilec. 
Dve osebi še vedno Iščejo.

Mrtvi dopisnik Tanjuga Z 
in dva sovjetska gasilca g
Pri nesreči seje hudo poškodoval tudi dopisnik «Po!itike»

MOSKVA, 3. — Nocoj okrog ene 
ure ponoči se je v prometni nesre
či smrtno ponesrečil dopisnik jugo
slovanske časopisne agencije »Ta
njug* v Moskvi Aleksandar Veseli
novič, medtem ko je njegov sopot
nik v avtomobilu, dopisnik beograj
ske »Politike* Milodrag Marovič 
bD težje poškodovan. Pri trčenju 
potniškega avtomobila Aleksandra 
Veselinoviča z avtomobilom gasil
cev sta izgubili življenje tudi dve 
osebi v avtomobilu gasilcev. Po
smrtni ostanki Aleksandra Veseli
noviča so bili nocoj pripeljani z le
talom v Beograd.

Palestinska atentatorja 
premeščena v zapor

ATENE, 3. — Palestinska obto
ženca, ki sta povzročila eksplozijo

bombe v atenskem sedežu izraelske 
letalske družbe »El Al», so preme
stili v pirejske zapore v Korydallo- 
su. Palestinca sta obtožena umora, 
nezakonite posesti razstreliva, poš
kodovanja tuje lastnine in da sta 
namerno ranila nekaj oseb.

CERIGNOLA, 3. — Danes zju
traj so v mrtvašnici ceriigmcteke- 
ga pokopališča opravili avtopsijo 
■trupla 17-1 etinega Raffaeia d’Impe- 
ria, dijaka tehnično industrijskega 
zavoda S. Altamura, ki Je umrl pre
tekli ponedeljek med ogrevalnimi! 
vajami ob začetku telovadnega po
uka. Izida avtopsije niso uradno 
povedali, pač pa Izključujejo vsa
kršno odgovornost tretjih oseb. Ver
jetno je fant imel kako lažjo srč
no napako, ki je zdravniki do se
daj niso ugotovili.

SEJA DEŽELNEGA SVETA

!a odobritev zakona o podpori delavcem 
jlasovali vsi, razen svetovalcev PLI in

Dežela bo prispevala 50 mil. lir za prizadete delavske družine 
Izrazi solidarnosti predstavnikov raznih skupin in odbora

in izraz priznanja prizadetih 
lavcem, da je tretja podpret ^

GROZOVITI POKOL V BENEDICT CANYONU

Manson - «Jezus» je ukazal pristašem 
naj pobijejo v vili vse prisotne ljudi
Ameriška policija je odkrila, da so morilci Sharon Tatejeve in njenih prija
teljev odgovorni tudi za smrt zakoncev La Bianca in mladega Garyja Hinmana
LOS ANGELES, 3. — Med pre

iskavo, ki jo vodi ameriška policija 
glede umorov v vili Polanskih, 
je prišlo do zelo zanimivih in vča
sih pretresljivih odkritij. Kakor je 
znano, je v začetku avgusta skupi
na mladih hippijev, ki so pripada
li »Marvsonovi družini*, to je neka
ki lažno-verski sekti s sadistični
mi nameni, vdrla v vilo mlade 
filmske igralke Sharon Tate in u- 
morila kar pet oseb. Vsi morilci 
so bili oblečeni v črno in oborože
ni z noži in bodali, nekateri moški 
so imeli tudi revolverje. Najprej 
so umorili mladega čuvajevega pri
jatelja 18-letnega Stevena Parenta, 
nato igralko, ki je bila že deveti 
mesec noseča. Sicer jih je prosila, 
naj jo pustijo živeti, ampak so jo

neusmiljeno zabodli. Voiteh Frikovv- 
ski in Abigail Folger sta skušala 
zbežati, ampak morilci so ju ustre
lili na vrtu. Trupla so nato še ne
kajkrat prebodli z bodali. Zadnje
ga so ubili frizerja Jaya Sebringa. 
Ena od deklet je še pomočila ro
bec v kri ene od žrtev, napisala 
s krvjo na vrata besedo «prašič» 
in položila robec Sebringu na gla
vo, tako da je zgledal kot klobuček.

Baje je Sharon Tate tudi sama 
večkrat bila gost Charlesa Milesa 
Mansona. Stari Armstrong, dela
vec v »Spahn Movie Ranchu*, je 
izjavil, da je sam večkrat videl 
igralko v Mansonovi družbi. To te
zo je prvi postavil časopis »He- 
rald Examiner», policija pa ni po
polnoma istega mnenja.

Policija je ugotovila, da je sekta j cija išče in zbira zadostnih doka- 
izvršila še več drugih umorov. Do i zov.
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Bivši borci IV. prekomorske na proslavi v Ajdovščini

Dr. Joža Vilfan Martin Greif

sedaj so aretirali izrecno zaradi 
umorov v vili Polanskih samo tri 
člane te sekte, to je 24-letnega 
Charlesa Watsona, 19-letno Lindo 
Kasabian in 21-letno Patricio Krex- 
vvinkel. Pred nekaj dnevi so zaprli 
še 21-letno Susano Atkinsovo. Zelo 
zanimive so izjave, ki jih je dekle 
dalo policiji po svojem odvetniku. 
Trdi namreč, da so bili tako ona 
kot drugi člani sekte popolnoma 
podrejeni človeku, ki so ga imeno
vali »Jezus*. »Družina*, sestav
ljena iz 35 do 40 članov, ga je ved
no do skrajnosti ubogala. On je 
ukazoval in vsi so ga poslušali. Bili 
so brez lastne volje in so mu pri
padali z dušo in telesom. Verjetno 
jih je ta človek hipnotiziral. Dekle 
je povedala, da je «Jezus», ali bolje 
Manson, obiskal vilo Sharoninega 
moža Romana Polanskega že pred 
časom, ko je še živel v njej Terry 
Melcher, sin Doris Dayeve. Hotel 
je, da mu mladenič pomaga pri 
snemanju plošče. Ker mu ta ni ho
tel pomagati, se je Manson prepri
čal, da je hiša «simbol odklonitve* 
in da morajo vsi, ki v njej živijo, 
umreti, ne glede kdo je lastnik. 
Susanin odvetnik Richard Caballe- 
ro je izjavil policiji in časnikar
jem, da je Susan bila prisotna bo
disi pri umoru v vili Polanskih 
kakor tudi pri umoru zakoncev La- 
bianca in Garya Hinmana, čeprav 
ni sodelovala neposredno pri umo
rih samih.

Odvetnik Richard Caballero je 
izjavil, da bo njegova varovanka 
sama stopila pred «veliko sodišče*. 
Včeraj se je predstavila višjemu 
sodišču v S. Monici, kjer so ji so
dili zaradi umora Garyja Hinma
na. Na vprašanje sodnika je izja
vila, da se ima za »nedolžno*. Za
radi istega zločina so prejšnji te
den sodili 21-letnega Roberta Beau- 
sileila. Za oba se bo nadaljevalo 
zasliševanje kdaj pozneje.

Policija je prišla do zelo zanimi
vih ugotovitev med zasliševanjem 
mlade ženske, ki jo je ujela v 
«ranchu», kjer si je «Mansonova 
družina* uredila sedež. V tem brlo
gu je policija odkrila kup orožja, 
daljnogledov, sprejemnikov in od
dajnikov, telefonov in mamil. Tudi 
ženska, ki jo je policija ujela, je 
bila med zasliševanjem pod vpli
vom mamil in je verjetno zaradi 
tega sproščeno in podrobno »poro
čala*. Izjavila je, da so nekateri 
člani »družine*, posebno Watson, 
Krexwinkelova in Kasabianova, zna
na tudi pod imenom Sadie Glutz, 
sodelovali pri umorih v vili Polan
skih. Atkinsova pa je tako temu 
kakor tudi umoru mladega Hinma
na sama prisostvovala, ker je bila 
v hipnotičnem stanju.

Glede umora zakoncev Labianca 
Sharon Tateove in njenih gostov, 
je Atkinsova izjavila, da so čisto 
slučajno izbrali to ime na sezna
mu, ki so ga imeli pripravljenega 
za vsak primer. Zločin je pa bil 
izvršen samo zaradi tega, da bi 
odgovorni »ne obupali*. Ena od de
klet je umorila gospo Labianca, 
ostali pa moža. Nato so si v ku
hinji pripravili večerjo, se okopali 
in se vrnili v svoj «ranch», ki je 
na robu »Doline smrti* na meji 
med Kalifornijo in Nevado.

Manson in Watson sta običajno 
hipnotizirala ostale člane, da bi 
brezpogojno ubogali in se vedli 
razuzdano in sadistično. Mansona 
so morali imenovati «Jezus», vča
sih pa tudi «Bog» ali »Satan*.

Člane «družine» je prepričal, da 
je on lastnik vsemirja in mašče
valec. Na ta način bi bilo mogo
če razumeti vzrok vseh umorov. 
Žrtve so bile vedno bogate in u- 
gledne osebe in umor naj bi bila 
pravična »kazen* za njihove pri
vilegije ter za njihovo pokvarje
nost. Na ta način bi bil tudi jasen 
pomen besede »pigs* (prašiči), ki 
so jo napisali s krvjo na vrata vi
le Polanskih in Labiancov.

Poleg umorov Sharon Tate in 
njenih gostov, zakoncev Labianca 
in Geryja Hinmana, je verjetno 
«družina» umorila preteklo poletje 
še tri osebe v Los Angelesu. PoLi-

Marsikaj bo verjetno prišlo na 
dan še v ponedeljek, ko se bodo 
morali obtoženci predstaviti »veli
kemu razsodišču*, ki bo določilo 
datum procesa. Kaže, da bosta Wat- 
son in Kasabianova sodelovala s 
policijo, toliko bolj, ker sta se sa
ma prijavila. Poleg tega je Kasa
bianova noseča. Manson je sedaj 
v priporu zaradi raznih lažjih zlo
činov, kot so kraja avtomobilov, 
nameren odkup ukradenega blaga 
in uničenje zasebne lastnine.

Čeprav je v zaporu, Manson še 
vedno »vodi* svojo skupino. Zaprt 
je namreč skupaj s tremi člani 
»družine*, ki izvršujejo vsak nje
gov ukaz. Sicer je Manson izreden 
jetnik, ki lepo govori in se vede, 
čeprav pazi, da se nikoli ne kom
promitira.

V priporu je še pet oseb, ki jih 
ima policija na razpolago kot pri-

po procesu premestila iz ječe v 
Indipendencu (Kalifornija) v ječo 
v Los Angelesu. Zanimivo je še 
to, da si vsi člani «Mansonove dru
žine*, čeprav nosijo jetniške jopi
če, niso pustili ostriči las. Nobe
nemu od njih ni »šerif* dovolil za
časne svobode.

ATENE, 3. — Danes so že četr
tič odložili sodno obravnavo proti 
Mikisu Teodorakisu, in trem dru
gim predstavnikom filokomunistič- 
ne stranke «EDA»: Iliasu Riu,
Theofrastosu Papasu in Nicolu Go- 
lippisu. Obtoženi so zaradi dogod
kov leta 1967 na otoku Mikilene.

Včeraj so grške oblasti uničile 
70.000 Teodorakisovih plošč, ker so 
že leta 1967 prepovedali igrati nje
gove pesmi.

Deželni svet je na svoji včerajš
nji seji z večino glasov odobril 
zakonski osnutek o zvišanju izdat
kov za izredne socialno - skrbstvene 
posege od 150 na 200 mil. lir. V 
bistvu gre za podporo delavcem, ki 
so hudo prizadeti zaradi stavk, če
prav to ni v zakonu izrecno pove
dano. Za odobritev zakonskega os
nutka so glasovali svetovalci KD, 
PSI, PSU, KPI, PSIUP in LSS, 
proti svetovalci MSI in PLI, med
tem ko se je svetovalec MF vzdržal. 
Na podlagi tega zakona bo dežela 
prispevala 50 milijonov lir za pod
pore najbolj prizadetim delavskim 
družinam. Za porazdelitev prispev
kov bodo poskrbele pokrajinske u- 
prave s sodelovanjem sindikalnih 
organizacij. Kakor smo že poročali, 
so komunistični in psiupovski sve
tovalci predložili zakonski osnutek 
o prispevku dežele sindikatom že 
pred odborom. Deželni odbor pa si 
je prisvojil predlog in ga prikrojil 
po svoje, češ da predlog komuni
stov in psiupovcev ni v skladu z 
ustavnimi predpisi.

Komunistični in psiupovski sveto
valci so ob zaključku razprave 
predložili tudi resolucijo, v kateri 
obsojajo nepopustljivo stališče jav
nih in zasebnih ustanov ter delo
dajalcev do upravičenih zahtev de
lavstva in pozivajo deželni odbor, 
naj sprejme konkretne ukrepe v 
podporo delavskih zahtev. Resoluci
ja je bila zavrnjena, z večino gla
sov pa je bila sprejeta resolucija, 
ki so jo predložili predstavniki KD, 
PSI in PSU. Resolucija izraža so
lidarnost deželnega sveta z delavci, 
ki se ne borijo samo za izboljšanje 
prejemkov in delovnih pogodb, am
pak tudi za večjo in odločujočo vlo
go v podjetjih in v družbi, ugotav
lja, da zadnji ukrepi dežele ustre
zajo zahtevam sindikalnih organiza
cij, ter izraža priznanje deželnemu 
odboru, ki je ukrepal naglo in z 
občutkom solidarnosti z delavskimi 
silami.

Diskusije o omenjenem zakonskem 
osnutku so se včeraj udeležili sve
tovalci Rizzi (PSIUP), Morelli (M 
SI), Pittoni (PSI), Morpurgo (PLI), 
Štoka (LSS), Ramani (KD), Bacic- 
chi (KPI), Del Gobbo (KD), Urli 
(KD) in odbornik Stopper.

Rizzi je poudaril globok pomen 
sedanje sindikalne borbe, ki terja 
hude žrtve in je izrekel delno pri
znanje deželni upravi, čeprav ni iz

kazala svoje popolne solidarnosti z 
delavci. Morelli je dejal, da je v 
državi kaotično stanje, da ima pred
loženi zakonski osnutek izrazito po
litični značaj, da je demagoški itd 
Pittond je poudaril, da je zakonski 
predlog utemeljen in upravičen, da 
delavci in sindikalne organizacije, 
ki se tako vztrajno in enotno bo
rijo za socialni napredek družbe 
in večjo demokracijo, zaslužijo vso 
podporo in solidarnost. Morpurgo je 
seveda ponavljal oguljene kritike 
liberalcev in dejal, da je predloženi 
osnutek nezakonit in diskriminacij
ski, ker gre za podporo le eni 
kategoriji, medtem ko bi morala de
žela skrbeti za vse kategorije 
(Smeh na levici: Ubogi industrij- 
ci!). Svetovalec Štoka je dejal, da 
se strinja z zakonskim osnutkom, 
ki je konkreten izraz solidarnosti, 
in poudaril, da je treba podpirati 
borbo delavcev in sindikatov, ki 
se ne borijo samo za svoje pravice, 
ampak za splošen napredek. Sveto
valec Ramani je dejal, da so tudi 
druge deželne uprave in krajevne 
ustanove že določile svoje prispev
ke delavcem, da je treba pomagati 
sindikatom,_ da bodo lahko samo
stojno in učinkovito opravljali svoje 
vedno bolj važno vlogo. Pripomnil 
je še, da je zakonski osnutek izraz 
solidarnosti z delavci in obsodbe 
tistega dela družbe, ki je še gluh 
in slep do zahtev delavstva. Po
udaril je tudi, da so potrebni učin
koviti ukrepi, da ne bo dviganje 
cen uničilo sadove ostrih sindikat 
nih borb. Bacicchi je utemeljil re
solucijo svoje skupine in poudaril, 
da ima izrazit politični pomen, ker 
ne gre samo za dodelitev prispev
kov, ampak za opredelitev strank, 
ustanov in javnih uprav v sedanjih 
ostrih sindikalnih borbah, ki ne za
devajo samo izboljšanje mezd in 
delovnih pogojev, ampak tudi sin
dikalne pravice, socialne reforme 
itd. Zaradi tega je potrebno, da 
večina in odbor sprejmejo svoje ob 
vežnosti do delavcev in sindikatov.

Del Gobbo je pripomnil, da re
solucija večine izraža solidarnost 
z delavci in stališče odbora ter 
levega centra, ki zavrača politična 
izsiljevanja desnice. Rekel je tudi, 
da so stranke levega centra občut 
ljive za zahteve delavcev in sindi
katov, k,i jih bo deželni odbor ved
no upošteval.

Urli je dejal, da gre za podporo

dikate in njihovo avtonomijo, ““jj 
do uspehi delavskih borb P 
koristi vsej družbi in uveljavi*1\ 
go delavstva v tovarnah m 
tovarn. , ,..sm

Odbornik Stopper je ob zaWJ ^ 
diskusije med drugim poudarH'., 
je deželna uprava že večkrat ^ 
vila, da je ob strani delavce ^ 
da priznava veljavnost smotrov . 
dikalne borbe. Deželna 
s svojimi posegi konkretno 
trgovcem, obrtnikom in makn* 
dustrijskim obratom, ne m°rf‘•jj, 
zreti hudih potreb delavskih orljj, 
ki so prizadete zaradi stavk' 
podlagi zahtev sindikalnih org" i. 
oij je deželna uprava sklenil 
tem družinam pomaga. S to 
želna uprava izraža svojo s<

žinami in upa, da se bo »vrt«" 
sen* čimprej končala z ugodno 
šitvijo sporov.

Arheološke 
najdbe 
v Sibiriji
MOSKVA, 3. - Posebna tjK 

loška odprava sovjetske o*®j.
/Ml 1 1/1 I L, ' .

boskuje sedaj področje, fcjcr _ 
bližnji bodočnosti nastalo 
sko morje v Sibiriji. Znanstv*"« 
so doslej našli ostanke nekdo ^ 
naselij, ki izhajajo najndisi 
novejše kamene dobe, iz * 1(r 
ko je človek še lovil mamutij 
rej izpred trideset tisoč let. ‘ | 
so tokrat na področju srednl1 ^ 
zije našli mumije, ki niso nič’ 
še ohranjene, kot egipčanski

Na Rala predstave 
v taksi — letalu M
PARIZ, 28. — Letalska d 

iz Toussus . Le - Nobla, le * ji 
navila službo letal - taksile'j. 
osebnosti, ki želijo na gala " 
stave v razne kraje sveta. ^ 

Med prvimi so se teh ^ 
služili Brigitte Bardot, 
Zanuck in Bruno Coguatrii
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KRATKE VESTI
RIM, 3. — Danes je tovornjak z 

rimsko registracijo, ki ga je uprav- 
če. Pet članov »družine*, ki so l*a^ 22-letni Dano Giuliani, trčil iz 
obtozerii umorov, bo policija takoj f ™as"-Ienih vzrokov v drug 

— • tovornjak, kj mu je prihajal na
sproti in katerega je vozil 43-letni
Cesare Bossi. Zaradi trčenja je 
tovornjak iz Rima zaneslo na levo 
stran ceste, kjer je nasproti privo
zil osebni avto fiat 600, ki ga je 
upravljal 35 letni delavec Sergio 
Meloni, z njim pa se je vozila 40- 
letna Renata Lana. Pri nesreči je 
ženska umrla, Meloni je hudo ra
njen,

PARIZ, 3. — Francoisa Marcan- 
tonija, ki so ga obtožili sodelova
nja pri umoru Stevana Markoviča, 
so izpustili na začasno svobodo, 
pod pogojem, da plača denarno ka
zen. Sodišče je zopet pozvalo na 
zaslišanje Alaina Delona, katerega 
mislijo, baje, soočiti z dvema jugo
slovanskima pričama, prijateljema 
Stevana Markoviča.

PSI PREGLEDOVANJU KAMENIN Z LUNE

lfV karanteni 5 učenj ako 
zaradi okvare rokavi^

Pomembna najdba kamna z grobo struktvt°
■ ii td

V Houstonu so geologi 
skovati kamenine, ki so ji*1 **aj p* 
s seboj vesoljci «ApoLla ji
se bo to preučevanje ne a^jti 1 
vleklo, ker so morali sPfa 
karanteno šest najvidnejši*1 
gov ustanove NASA in pp*
nAITlArVlil/n,, ie n (0

VESOLJSKO SREDIŠČE V HOU
STONU ( Teksas ), 3. — Charles 
Conrad in Alan Bean, ki sta z 
Lemom »Apolla 12* pristala pred 
kratkim na Lunini površini, sta pri
nesla s seboj, geološki vzorec iz
rednega pomena, t. j. kamen, ki 
'.ehta 2.250 gramov. Ta kamen je 
precej večji od tistih, ki sta jih na 
brala pred štirimi meseci v Morju 
miru kozmonavta Neil Armstrong 
in Edwin Aldrin. Kozmonavta sta 
nadalje prinesla na Zemljo tudi šti
ri druge kamne od katerih tehta 
vsak več kot 900 gramov.
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MNENJE ZNANEGA ZAVODA ZA NAČRTOVANJE

Politika varčevanja in stabilizacija 
osnovna cilja gospodarstva SFRJ

Med najnujnejše ukrepe spadajo stabilizacija 
cen, povečanje izvoza in zmanjšanje uvoza

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 3. — Največje mo

goče povečanje gospodarske dejav
nosti, zmanjšanje primanjkljaja 
plačilne bilance in stabilizacija od
nosov v gospodarstvu bodo osnov- 
ni smotri gospodarske politike v 
prihodnjem letu, Je dejal na dar 
mašnji tiskovni konferenci glavni 
ravnatelj zveznega zavoda za načr
tovanje dr. štainer, ko je poreče
va! o osnutkih resolucije gospodar
ske politike v prihodnjem letu, ki 
jo bo zvezni izvršni svet predložil 
v odobritev zvezni skupščini. Os
novni elementi gospodarske politi
ke v prihodnjem letu bodo ukrepi, 
ki jih zvezni izvršni svet predlaga 
za stabilizacijo gospodarskih odno
sov, posebno cen, za povečanje iz
voza in zmanjšanje uvoza, da bi se 
občutno zmanjšal deficit plačilne 
bilance. S posebnimi ukrepi se bo 
vplivalo na zmanjšanje uvoznega 
reprodukcijskega materiala, ki ga 
podjetja uvažajo od Inozemskih 
partnerjev, da hi od uvoženega ma
teriala sestavljali gotove izdelke. 
Sklad za razvoj nezadostno razvi
tih področij bo v prihodnjem letu 
razpolagal s skupno 2 milijardami 
in 216 milijoni dinarjev; s kredit
no monetarno politiko se bo spod
bujala proizvodnja in promet, pro
daja opreme na kredit, izvajanje 
investicijskih del v inozemstvu, iz
voz ladij, povečanje materialnih re
zerv in proizvodnja pšenice Pri 
tem bo zvezni izvršni svet predlo
žil zvezni skupščini načrt gradnje 
ladij za domačo trgovsko morna

rico, za nabavo vagonov v doma
čih tovarnah in ukrepe za poveča
nje neblagovnih deviznih dohod
kov. Zvezni zavod za načrtovanje 
ceni, da se bo v prihodnjem letu 
število zaposlenih v družbenem 
sektorju povečalo od 110 do 120 ti
soč delovnih enot nad skupnim šte
vilom zaposenlh, ki znaša 3 milijo
ne 750 tisoč.

Osnutek dokumenta o delavnosti 
obveščanj (tiska, radia, televizije) 
v samoupravni družbi je bila os
novna tema današnje skupne seje 
predsedništva in izvršnega odbora 
zvezne konference Socialistične zve
ze delovnega ljudstva Jugoslavije, 
katere so se udeležili tudi zastop
niki. Izvršnega biroja predsedništva 
ZKJ, zvezne skupščine, zveznega 
izvršnega sveta, zveze sindikatov, 
zveze mladine, zveze borcev, držav
nega tajništva za narodno obram
bo in predsedništva Zveze časni
karjev Jugoslavije. V obrazložitvi 
dokumenta je član predsedništva 
Kapdčič med drugim poudaril, da 
družbeni značaj In interes obvešče
valne dejavnosti zahteva socializa
cijo te dejavnosti, pri čemer bo 
dan širok prostor za svobodno in 
samostojno delo sredstev obvešča
nja oziroma uredništev ob njihovi 
polni družbeni in politični odgo
vornosti. Sama razprava je bila 
uvod v javno razpravo o tem do
kumentu na prihodnji seji zvezne 
konference. V razpravi Je bilo po
slanih več predlogov in napotil za 
dopolnitev osnutka dokumenta. 
Med drugim je predloženo, da se

Jasnejše poudari potreba Javnosti 
dela vseh samoupravnih in druž
benih organov ln organizacij ter 
upošteva sinhroniziranost akcije 
Zveze komunistov in Socialistične 
zveze v reševanju aktualnih vpra
šanj družbenega položaja in vloge 
obveščevalne dejavnosti In sredstev 
obveščanja v sodobnih pogojih 
družbenega razvoja Na seji so raz
pravljali t.udi o materialnem in fi
nančnem položaju tiska, radia in 
televizije. Na kraju razprave je bi
la Izvoljena dvajsetčlanska komisi
ja, v kateri so zastopniki vseh 
družbenih in političnih organizacij, 
ki so prizadeti pri uporabi sred
stev obveščanja. Komisija bo sprem
ljala glavno razpravo o osnutku 
dokumenta in dokončno besedilo 
dokumenta predložila zvezni konfe
renci v odobritev.

Izvršni biro predsedništva Zveze 
komunistov Jugoslavije le razprav
ljal na današnjd seji med drugim 
o nekaterih akspektih Inozemske 
propagande. Na seji je poudarjeno, 
da odprtost jugoslovanske samo
upravne skupnosti, neodvisna poli
tika Jugoslavije, njena borba za 
enakopravno mednarodno sodelo
vanje nalagajo čim širšo in svobod
no izmenjavo hitrejših informacij, 
izkušenj in dosežkov. Toda odpr
tost do zunanjega sveta zahteva tu- 
di večjo stopnjo organiziranja ju- 
goslovanske družbe in v pobijanju 
politične propagande, ki se spre
minja v direktno politično akcijo 
proti Jugoslaviji in proti njenemu 
samoupravnemu razvoju.

B. B.

pomočnikov. Zgodilo se v 
da je odletela neka rokavic®', ^ 
jo znanstveniki uporabljali P 
gledovanju kamenin z Lune- ^ * 
podobnega se je zgodilo ,a j* 
kameninami, ki sta jih prinesra 1,1 
Zemljo Armstrong in AIdrm' 
preprečili možne okužbe, s° 
lji NASA sklenili, da bod° 
tudi geologi in njihovi P°nve# 
ostati v karanteni, skupaj,2 * f 
ci še skoraj deset dni. F1'1*’, 
logi so naslednji: dr. Cliff°r£3gd", 
deli, dr. Robert Smith, t*r' pr®*' 
Shao, prof. Joseph Zarringer' 
Ray Dawis in prof. Rob1® J

Medtem so učenjaki že 
inventar kamenin z Lune. Ptjj, v 
«Apolla 12». V prvem žabo* j v 
sta ga prinesla s seboj F* s|# 
Bean so številne kameni*1® ,-ggtj 
no težo skoraj 15 kg. V 
zabojčku pa jih je za 9.900 * ^ 
je treba prišteti še sveče 
ki segajo več desetin cen 
pod lunino površino in kl 
skupno skoraj 8 kg Vsega 
sta Conrad in Bean prinesi® ^ w 
luninega materiala v tezi ^

Medtem učenjaki NASA s*£j pČ 
jo. da so znanstveniki nas*1. 8 pr 
gledovanju luninega 1TiateriaM*!11!, 
cej velik kamen, ki sti g® 
riovta izvrtala iz lunine, P^
Prof. Brett ie izjavil, d® š\oV>':. 
kamen, ki je ležaj precej ^ pj

Brett Jj jrpod lunino površino 
pomnil, da ima kamen r u~. 
grobo strukturo, kot se je prv 14 
jalo tedaj ko je prišlo * W 
vesoljskega poskusa I?01™! ner®1' 
kamen prihaja iz globin K r 
vega kraterja.

Italov protest 
zaradi Solženiei*ia

i
_ yertran<*LONDON, 3. 

je poslal protestno P1SI11 v *Vjj' 
skemu ministru KosiginU' V 
s Solžtnicinovo izključit^F 
mu Russel izraža »svoje ^ joVri, 
jenje, zaradi postopanj®. ^ 
skim pisateljem. Pisatelj ra„iot%, 
vrgli cenzuri, javnemu s 
in ekonomskim prisilni*1® .gjj 
Njegova izključitev ne k go1'® 
vičnosti in dobremu ime21 
ske zveze*. ^

Pismo se nadaljuje_ x
»Upam, da bo mogoče c0lže*V
takoj spremeniti, da b° • 
lahlko zopet začel s Jj0 ti'
jalno dejavnostjo. Če "UjoŽf.Ur 
potrdili, bo to okrepil«
stih, ki na zahodu želij0 
ti z «mrzlo vojno*.
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V ZDA ODKRIVANJE RESNICE BODE V OČI

Vietnamski pokoli 
v oček nekaterih

^ ZDA mnogi ne vidijo radi svoje podobe, kakršna je bila v Vietnamu prikazana 
Ved vsem človeštvom ■ Zakaj so prav zdaj prišla na svetlo dejstva o zločinih

E® vseh ZDA se je močno raz- 
izredno žolčna razprava o 

Mtoih v Vietnamu. Mnogi bi se 
■^bvolji.i že samo s tem dej- 
wotn, obenem pa stvar tudi za- 
%čili. S ponosom ti ista tudli po
rajajo, kako da dosej še v no- 

deželi, dokler se je ta naha- 
pa v vojni, ni imela javnost pri
dnosti voditi takšne razprave. 
Pfugim to ne zadostuje in bi že- 

iti naprej, želeli bd potegniti 
“»ločene praktične zaključke iz 
!Se®a, kar je s tem v zvezi bilo 
"VT*> prikazano.

pa veliko vprašanje, kakšni 
J* MU ti zaključki. Javnost se nam- 
*** ne seznanja samo s strahota- 
^ (pred katerimi so doslej za
dali oči samo v ZDA), marveč 
^ s tem, da večina Amerikan- 
Cev v »neogibnih surovos.tib voj- 
^ ne vidi nič takega, kar bi 
brakova o spremembo dosedanje- 
Sa ukrepanja in dosedan je polilike.

.V mestecu, kjer je doma pod- 
•icie Meadlo — ki je tako od- 

in hladno opisal, kako je v 
Laju ubijal žene in otroke, po- 

"Sojujoč, da mu je bilo tako uka- 
?no in da ni imel drugega izbo 
7* so se vsi njegovi someščani 
•počno in z veliko siimpaitijo po
brili na njegovo stran. Vsi, ra- 

očeta in matere. Njegova rna- 
® je na televiziji vsa skrušena 

»Vzgojila sem dobrega fan- 
oni pa so mi ga vzeli in iz nje- 

r napravili morilca.* Oče, ru- 
priseljenec iz Poljske, je si- 

?[ sporočil: «Imel sd, sin, še neki 
izhod. Obrniti bi bil moral 

"j*® v oficirja, ki ti je to uka- 
in streljati naravnost v nje- 

Save oči.*
. Mecftem sta se Bela hiša in o- 
T^mbno ministrstvo končno ven- 
?j*r _ odločila spregovoril, in to 
P* štirinajstih dneh od trenutka, 
J0 je v javnost prišla prva vest 

Pokolih. Predsednik Nixon sam 
"jivzapraiv še do danes ni spre- 
»»voril. marveč je kar svojemu 
vfedstavniku za tisk prepustil, da 
poroči javnosti njegovo »zgraža

jo*- Pac pa je v teku te razpra- 
* osebno sporočil, da se ZDA 
"jokajo uporabi bakteriološkega 

kemičnega orožja, kar so mnogi 
j1®® za poizkus, da bd se sama 
oprava preusmerila drugam. Če 
f <» bil cilj. potem ga Nixon ni 
>??©1. Omenjeni, v drugih okoli- 

gotovo ne brezpomemben 
Pj-ak, pa je v resnici ostal do 

' r^edno neopažen spričo grozot, ki 
7. ,se mnogi Amerik and z njimi 
^j prvič soočili.

" Državni sekretar za obrambne 
se vsekakor ni moggi oto- 

0*ati na takile olimpijski visim, 
d, ,ysej zadevi je moral prikazati 

poročilo skup« senator- 
To poročilo pa je, naivzlic 

.nBovi skrbni sestaivi, polno proti- 
>?^j; Dasiraivno so namreč po 
J~®*jih napadih na sredstva jav- 

obveščanja le-ta v dokajšnji 
obmolknila, pa mnogim vcn- 
ni ušlo, da gre predvsem 

nekakšno »prikrivanje prikriva-
'■* Državni sekretar za obram- 

v svojem poročiluj? n a pr i mer pPavi :
j.. Pik
,Vki

]t“v*, da je že v trenutku poko- 
2. M'|ot nekega helikopterja po ra 
j?*® poti obvestil štab brigade o 
(Tj; kaj se dogaja. Vendar je bri- 

poveljnik prišel do zaiključ- 
,) da gre za vpiv »sovražne pro-

strani uradnih organov so 
O-' »prejeti vsi potrebni ukrepi, 
v. bi se preprečilo nadaljnje po 
./panje o raznih posameznostih 
^Piera ali drugih dogodkih (ker 
j.Jo, baje. obrnilo prrivice obto- 

pred sodiščem). Zaman, ča-
*»pisi in televizija prinašajo kar

nove podatke o storjenih
^nstvih.
j^ed drugim so nekateri časo- 

objavil« dva posnetka o Um, 
ilirr>eriški vojaki nekega viet- 

t^*kega borca mečejo iz helikop 
V).1*®-, Pilot, ki je posnetka napra
vi’ ie prizor opisal s tako ne- 
^ v®š'kim »humorjem*. da si mmo- 
^ tes iaivl jajo vprašanje, kakšni 
^ Razlogi, da so takšni Ljude 
^ le spregovori 11. Očitno je.
»E! ■Vs' ne ra,vnaJ° tako zaradi 
lepšanja vesti. Sicer so te slike 
^rn'i|li eta, pokazali pa so jih 

- 'i/v! ■■ - ki je posnetv j sedaj. Fotograf, 
dl.,7>! v Mi Laju - slike je med 

objavil »Life* — je za 
tvja Posnetke prejel kakih 40 

dolar jev. Dolarji pa — kot 
^ ničto nekateri ameriški časo

pisi — zelo ugodno delujejo na 
prebijanje vesta.

Vendar če .je zaslužek poglavit
ni razlog za to, potem še zlasti 
ni pojasnila za tako dolgo odla
šanje. Kdor je te slike prodal da
nes, bi jih verjetno prav tako 
lahko tudi pred meseci. To pa 
skozi navaja tudii na misel v vlo
gi sredstev javnega obveščanja v 
vsej tej razpravi.

Ko se bodo o tem sklepali ra
čuni, bo vsekakor ostalo nedvom
no dejstvo, da so vsekakor sred- 
sbva javnega obveščanja vso stvar 
potisnila pred javnost in tako od
igrala odločilno vlogo pn organi
ziranju javne razprave Mnogi so 
mnenja, da je to bal — glede na 
trenutek, ko je bilo to storjeno — 
odgovor na napade Nixonove vla

de, a še zlasti podpredsednika 
Agnevva. Z drugimi beseda,mi: ne 
gre torej za glas vesti, marveč 
za udarec v samoobrambi.

Sicer pa Agnevv nima več kaj 
govoriti. Seme, ki ga je posejal, 
je v obilna meri vzklilo. Kot po
ročajo časopisi in televizijske po
staje, so prav v tem trenutku ma
lone zasute od pisem državljanov, 
ki jih v veliki večini napadajo, 
zmerjajo ter obsojajo, češ da so 
s prikazovanjem resnice o poko
lih podprle sovražnike Amerike. 
Morda videz vara, vendar se zdi, 
da Amerikanci nič kaj radi ne vi
dijo svoje slike tako, kot je billa 
zdaj v Vietnamu prikazana pred 
vsem človeštvom. A če je že tako, 
potem je, seveda, krivo — ogle
dalo!

NOVE KNJIGE

Dr. Metod Mikuž: «SIOVenskO
partizansko gospodarstvo*

Kader iz Bulajičevega filma «Bitka na Neretvi*, ki ga začno z današ
njim dnem vrteti v tržaškem kinematografu »Grattacielo*. Na sliki 
znana jug. umetnica Milena Dravic in ital. umetnik Franco Nero.

V narodnoosvobodilnem boju ni 
so samo za borbo z orožjem. 
Osvobodilni boj je združeval vrsto 
raznih dejaimosti, med katerimi 
je bila *gospodarska ekonomika» 
prav tako pomembna kot druge 
dejavnosti. Ni šlo pri tem samo 
za vzdrževanje vojske, za preskr
bo z orožjem, hrano in obleko. Ve 
liko breme je predstavljala oskr
ba z zdravili, podpora žrtvam te
rorja, pomoč svojcem borcev, pre
skrba prebivalstva m osvobojenem 
ozemlju. Kasneje je bilo treba na 
osvobojenem ozemlju organizirati 
kmetijstvo, obrtno dejavnost, ure
diti gozdarstvo, industrijsko de
javnost. V zadnji fazi osvobodilne
ga boja je postalo posebno vpra
šanje, vprašanje financ, medtem 
ko je bilo posojilo aktualno že ves 
čas osvobodilnega boja. Partizan
sko gospodarstvo je bilo torej 
nadvse pomembno.

O partizanski gospodarski dejav
nosti je ohranjenih sorazmeroma

.......... ""luilimtlim.... ............................................................................ .. ......................m...... ........................ ........................................................... ............... Ml.... UMI..... im.... ........... 1......... .

KAKO VELJKO BULAJIČ RAZLAGA SVOJ NAJVEČJI FILM BITKO NA NERETVI*

«Naš človek se na Neretvi ni boril za sebe, 
pač pa za drugačno življenje, za humanost.

Veliki režiser je žrtvoval šest let - Sodelovanje z velikimi umetniki ni bilo le 
poslovno sodelovanje - Kako so prišli do velike vsote skoraj 4 milijard din

Pred petimi dnevi je bila v Sa
rajevu svetovna premiera Bulaji
čevega filma »Bitka na Neretvi*. 
In danes bomo mogli ta film gle 
dati že v Trstu, v kinematografu 
«Grattacielo». To je za Trst ne 
kaj nenavadnega, saj je znano, 
da je Trst nekako «alergičen» za 
filme iz socialističnih dežel, po
sebno iz Jugoslavije, saj je na 
primer tudi prav tako Bulajičeva 
«Kozara» (ki so jo mnogi Slovenci 
na Tržaškem mogli videti v pro
storih svojih prosvetnih društev) 
na svojem uspešnem potovanju po 
vseli večjih mestih Italije prilezla 
do bližnjega Tržiča, v tržaške ki
nematografe pa ji ni bilo dano 
priti. Toda to spada v preteklost 
in v preteklost se ne bomo vra 
čali, saj se prihodnost kaže bolj
ša in v tem smislu pozdravljamo 
(japes,Bulajičev novj, uspeh »jjitko 
na Neretvi*, ki bo verjetno pri
tegnila zelo veliko tržaškega ob
činstva.

0 nastajanju TegaTilm^lmS že 
veliko pisali in pred tednom ob
javili tudd kratke izjave, ki so jih 
dali o svojih vlogah pri tem filmu 
in o filmu nekateri svetovno znani 
filmski umetniki začenši z Orso- 
nom VVellescm, Yulom Brynner 
jem, Francom Ncrom in drugimi, 
za katere je ustvarjalec filma re 
žiser Veljko Bulajič rekel med 
drugim, da ssodeloavnje z Bryn- 
nerjem, VVellesom, Silvo Koščino, 
Krugerjem, Bondarčukom, Jiirgen- 
som in Nerom je bilo nekaj več 
kot poklicno uspešno*. Kljub temu 
bomo navedli še nekaj konkretnih 
podatkov, ki nam bodo ponazorili 
obsežnost tega filma. »Bitka na 
Neretvi* je največ.ii film, kar so 
jih doslej napravili v Jugoslaviji 
in, kakor je izjavil Veljko Bulajič. 
je to najdražji film, kar so jih 
napravili v Evropi. Film je stal 
skoraj štiri milijarde dinarjev. V 
filmu sodeluje na desetine zelo 
znanih filmskih ljudi, vrhu tega

V filmu «Bitka na Neretvi* igra več znanih tujih umetnikov. Na 
sliki nemški umetnik JUrgens v vlogi nemškega generala Lohringa. 

Ob njem sloviti Orson VVelies v vlogi jugoslov kolaboracionista.

so prav na kraju, kjei so se med 
4. sovražno ofenzivo 1943., enote 
NOV prebijale s 4000 ranjenci in 
okrevanci čez Neretvo, zgradili 
spet most, bunkerje in druge vo
jaške objekte, ki so bili med sne
manjem razrušeni. Poleg desetih 
velikih umetnikov, ki so imeli glav
ne ali pomembne vloge, je pri fil 
mu delalo še 8000 ljudi, deloma 
vojakov JLA, kajti Bulajič je ho
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Sovjeti so motor na plazmo 
preizkusili tudi v ionosferi
Sovjeti so tudi v ionosferi o- 

pravih poizkus z letalom n« po
gon s plazmo o čemer smo po
ročali pred nedavnim. Pogonski 
stroj deluje tako, da se miu go
rivo (kisik, dušik) posreduje n 
samega okolja, v katerem leti.

Vest je pred kratkim objavila 
agencija Tass, pojasnila je ob
enem. da je novi revolucionairnj 
motor bili preizkušati na radijsko 
upravljenem letalu tipa «Jantar*. 
ki lahko leti v višinah od 50 do

lt?vEN (od 21.3 do 20.4.J Razpo- 
!jv Va sredstva ne zadostujejo za 

vašega načrta Nemoten ču- 
»tii razvoj

(od 21.4. do 20.5.) Spopad tio 
W®6©1 vrhunec v teku jutra, za- 
V M) prišlo do kompVomisa. Pre 

® ste pod vplivom ljubljene osebe. 
.JjPVOjcka (od 21.5 do 21.6.) 
jj^Uehu, ki ste ga dosegli, se ne 

^družil še kak drug. Skušajte 
^jšati obseg svoje pozabljivosti. 

OftpK (od 22.6. do 22.7.) Svoje ne
^avljenosti ne boste mogli ve

^val«
Pogledi.

•'tvi opravičevati s smolo. Pod 
j^lom čustev se vam zameglju-

b^V (od 23 7. do 23.8.) Uspešno 
v J;'-' opravili dober kos dela, ki 

je bilo poverjeno. Sorodniško 
. Movanje.

Sv« VICA (od 24.8. do 22.9.) Slab 
H^valec boste drugim, če še sa
ltih sebi ne veste pomagati. To, 

za vas vrlina, je za druge

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Zelo slabo poznate probleme, ki se 
z njimi ukvarjate, zato jih tudi ne 
morete rešiti. Vedro razpoloženje.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 22.11.) 
Neki vaš ukrep bo naletel na ostra1 
odpor. Skrbno prečitajte neko pi
smo, najvažnejše je skrito med vr
sticami.

STRELEC (od 23.11. do 21.12.) 
Pri nabavi blaga bo prišlo do po
mote, ki je ne bo več moč popra
viti. Prehodna tesnobnost.

KOZOROG (od 22.12. do 20.1.) Za
detek na loteriji. Znova pridobljeno 
zaupanje drage osebe.

VODNAR (od 20.1. do 19.2.) Ne
kemu staremu poslovnemu lisjaku 
nikakor ne boste prišli do živega. 
Žametne so le vaše besede, srce pa 
je trdo.

RIBI (od 20.2. do 22.3.) Zagoto
vite si prvo besedo na današnjem 
sestanku. Nestrpnost je huda na
sprotnica ljubezni, tega nikar ne 
pozabite.

90 kilometrov. V ionosferi, gor
njem plinastem sloju, ki ovija 
Zemljo, se kisik in dušik naha
jata v mnogo primernejšem sta
nju glede na možnosti njunega 
izkoriščanja. Motor istega tipa. 
prilagojen za polete v vesolju, je 
baje biti prazkušan že na Lunini 
sondi tipa »Zond*.

Najnovejši tip, mnogo popol
nejši od piraivkair omenjenega, pa 
lahko letalo poganja s hitrostjo 
7200 km na uro. Motor na plazmo 
ustvarja potisk talko, da z veli
ko močjo in hitrostjo spušča za 
sabo snop plazme oziroma ioni
ziranega piioa. Ta snop je moč 
doseč« brez običajnih kemičnih 
potiskačov, in to s pospeševanjem 
hitrosti plazme s pomočjo eiek- 
tromagneitičndh polj. Da b« se u- 
sttvariila plazma, zadostuje neki 
plin potisniti skozi kakršnokoli na- 
piraivo, ki omogoča močne elek 
brione prazniitve. Praznifive razbi
jejo atome, ki so električno nev
tralni, odvajajoč iz atomskih je
der elektrone ter ustvarjajoč po
zitivne in ' negativne ione. Tako 
pridobljena plinasta zmes posta
ne, ker je ngbiita z elektriko, ob 
čutljiiva za delovanje električnih 
5n magnetskih polj, pri čemer se 
ji hiiibrosit lahko poveča s po
močjo elektrarna gnetskih polj do 
takšne mere, ki omogoča potisk, 
primeren za letenje. Druga pred 
nost toga motorja je, da je nje 
gova potrošnja zelo majhna. Ta 
motor je nedvomno motor bodoč 
nosti. Uporabljati ga bo moč v 
letalstvu in astronavtiki. Motor
ji na ionski pogon bodo — če 
ne takoj, pa vsaj v naslednji ge
neracija — lahko izkoriščali vi
re energije, ki se nahaja v ve
solju. V tem primeru bo avtono
mija taikih letal oziroma vesolj
skih ladij praktično neizčrpna.

tel ponazoriti in kar se da verno 
prikazati stanje iz dobe 4. sovraž
ne ofenzive, ko se je 25.000 par
tizanov jedra jugoslovanske narod
noosvobodilne vojske s 4000 in več 
ranjenci in okrevanci, ki so prav
kar preboleli tifus, prebijalo sko
zi obroč, točneje skozi tri obroče 
nacistov, fašistov in jugoslovan
skih kolaboracionistov, katerih e- 
noto, ki so obkolile vrhovno po
veljstvo NOV in vojsko, so štele
150.000 mož.

Veljko Bulajič, ka je ta film 
ustvaril, je sam doživljal narodno
osvobodilno epopejo in kakor je 
rekel, mu je «Neretva» bila stalno 
pri srcu, dokler je ni ustvaril. Si
cer pa prepustimo besedo same 
mu ustvarjalcu tega filma Bula- 
jiču, ki je o svojem delu med 
drugim rekel:

»Ko smo 1962. leta končati pri
prave za snemanje filma 'Bitka 
na Neretvi’ in naslednje leto šli 
'na teren’, smo nekaj dni pred za
četkom snemanja morali načrte 
opustiti zaradi katastrofalnega po
tresa v Skopju. Ko je bil film 
’Skopje 63’ končan, sem sklenil 
snemati film, ki naj bi se imeno 
val 'Jugoslavija danes’ m ki bi 
naj prikazal dogajanja na neki že
lezniški postaji, skozi katero ho
dijo ljudje z juga na sever in na
robe, skratka naj bi to bil film o 
življenju, ki bi odražal probleme 
vse Jugoslavije. Toda opustil sem 
ta načrt in sklenil, končati film 
'Pogled v zenico sonca’, kar sem 
tudi napravil. Toda ves ta čas mi 
je bila pred očmi 'Neretva’, za 
katero sem bil prepričan, da jo 
bom nekega dne izpeljal. Ves čas 
je bila ta ideja v meni in vse, 
kar sem počel, sem povezoval z 
'Neretvo’, ki je postala sestavni 
del mene, tako da je to bila že 
nekaka bolezen. S tem filmom 
sem ostarel, kajti enkrat zaradi 
Skopja, drugič zaradi finančnih 
težav in film sem moral vedno 
odlašati...»

«In tako je ’Bitka na Neretvi’ 
od 1962. do danes — je rekel Bu 
lajič — rastla od neprekinjene 
delovne ideje do zaključnih del 
filma. Smem reči, da sem ’Ne 
retvi' posvetil šest let dela. Z 
menoj so seveda delali tudi sce 
naristi in najbližji sodelavci.»

Ko nato Veljko Bulajič pove, da 
so on, njegov brat Stevan Bulajič 
in Ratko Djurovič proučili vso 
snov o tem zgodovinskem dogod 
ku na Neretvi, kar je bilo o njem 
napisano v jugoslovanskem tisku, 
je dodal, da so poiskali tudi tuje

slovstvo, ki govori o tem in da 
jim je uspelo dobiti tudi nekaj do
kumentov iz arhivov sovražnika. 
Ko so proučili vse to, so veliko 
razpravljali med seboj in z ljud
mi, ki so kakorkoli sodelovali v 
tej bitki. Zbirali so poda-ke o 
vsem, kar se je tam dogajalo, o 
ljuoeh, ranjencih in bolnikih in 
pri tem prihajali do spoznanja, 
da je vsakdo, ki je sodeloval v 
tej bitki, imel povsem svojo vizijo 
o dogodkih, kar pomeni, da sd iz 
tega niso mogli ustvariti enotne 
slike. V zvezi s tem je Veljko 
Bulajič dobesedno rekel:

«Najbolj zanimiva poročila smo 
dobili od žensk, ki so sodelovale 
v bilki. Zdi se, da so ženske naj
bolj živo doživljale ta dogajanja. 
Od njih smo zvedeli najbolj žive, 
najbolj vredne podatke za grad
njo zgodbe in za psihologijo filma. 
Toda nobeden od listih, ki so so
delovali v tej bitki, celo niti po
veljniki velikih enot, niso imeli 
popolnega pregleda luid bi ko. Pa 
mojem mnenju sta bila le dva, ki 
sta imela pregled nad celotnim 
dogajanjem. Bila sta to vrhovni 
komandant Tito in Koča Popovič. 
Večkrat sem obiskal Tita in v 
razgovoru z njim zvedel marsikaj, 
kar bi sicer ne bil zvedel.»

O dogajanjih na Neretvi leta 
1943 in o svojem filmu je VeLko 
Bulajič dobesedno rekel:

»V sodobni jugoslovanski zgodo
vini bitka na Neretvi predstavlja 
enega najbolj dramatičnih trenut
kov, ker je to bila bitka za ra
njence. Vsi napori naših brigad, 
vsa povelja Tita in vrhovnega po 
veljstva so bila podrejena reševa 
nju ranjencev. Da bi bitka na Ne
retvi bila tisto, kar je v zgodo
vini resnično pomenila, smo mo
rali v filmu osvetlit’ njeno huma
nost, ker sta prijateljstvo ter par
tizanska morala odločala o zmagi 
partizanov.*

«V tem filmu nisem hotel go
voriti o absurdnosti vojne, pač 
pa le o občutkih in o lepoti naše 
oitke na Neretvi, ki je bita velika 
bitka za humanost. Naš človek se 
na Neretvi ni boril za lasten ob j 
stoj, pač pa za drugačno življenje, 
za življenje, ki bi omogočilo hu
manost tistim, ki bodo prišli za 
njim. Naj bo torej priča naše do
be, ki z umetniškimi sredstvi iz
raža in pojasnjuje, zakaj smo iz 
te revolucionarne vojne iz te osvo
bodilne vojne izšli kot zmagovalci. 
Poznavajoč resnične dogodke, smo 
jih sistematizirali in osvetlili ti
ste, ki so bili najbolj pomembni. 
Skozi psihologijo likov, skozi ri
tem dogajanja, ki je mogel biti le 
ritem dejanskih dogodkov na Ne
retvi mora ta film biti pričanje, 
ne pa drobnjakarsko dosleden su
ženj zgodovine.*

Film je deloma v živi barvi, de
loma pa v zamegljenem kolorju 
in o tem Veljko Bulajič pravi ta
kole:

«Ide ja reduciranja kolorja do 
točke, na kateri on skoraj prene
ha biti kdor in postaja že tako 
rekoč antikolor, je imela izreden 
rezultat. S tem nismo prav nič 
izgubili od avtentičnosti fotogra
fije, pač pa smo celo mnogo pri
dobili. Ves film deluje, kot da bi 
bil posnet na bojišču leta 1943 in 
tu je izredni snemalec Tomislav 
Pinter dosegel izredno uspelo fo
tografijo, ki izraža dokumentarno 
vrednost filma.*

Svoja izvajanja Veljko Bulajič 
nadaljuje takole:

tSmatram, da je treba reči ne
kaj tudi glede gledalca, kateremu 
je ta film namenjen. ’Bitko na 
Neretvi’ sem snemal za današnjo 
publiko. V kinematografu so hkra
ti razumniki, delavci, starci in 
mladina, ki vse sprejemajo iskre
no in preprosto. Vedno skušam 
napraviti film zanje. Sedaj, ko 
je film končan, sem globoko pre
pričan, da ne bom mogel nikoli 
več uresničiti tako obsežnega de
la, kakršno je Neretva’. Temu 
filmu sem dal šest let življenja — 
to pa je morda malo preveč »

*Končno, srečen sem, da sem

režiral 'Bitko na Neretvi’, ker ie 
film prav takšen, kakršnega sem 
si želel. 'Bitka na Neretvi’ je naj
več moj osebni film, je sinteza 
vseh mojih filmov, ki sem jih na
pravil, to je moj najgloblji doživ
ljaj, je to film, ki sem ga reali 
ziral v popolni umetniški svobodi.*

O stroških za snemanje tega 
velikega filma, je bilo že veliko 
rečenega. Navajale so se najraz 
ličnejše številke in sam Veljko 
Bulajič pravi, da je imel težave, 
ko ni mogel filma snemati zaradi 
pomanjkanja sredstev. Sedaj, ko 
je film pred občinstvom, bomo na
vedli podatke, kot so bili uradno 
objavljeni, in sicer da stane film
3 milijarde 800 milijonov starih 
dinarjev, da je 58 jugoslovanskih 
podjetij sodelovalo z dvema mili
jardama posojil, da so zvezni iz
vršni svet, da so skupščine vseh 
republik in razne druge ustanove 
dale kredite za eno milijardo 450 
milijonov, združeni jugoslovanski 
tjlmski producenti sopejo, s .3§0; 
milijoni dinarjev, tuji distributer
ji, s katerimi so bile sklenjene 
pogodbe, so se obvezali za pol
drugi milijon dolarjev, skratka, 
sredstva za snemanje tega filma 
so se zbrala na najrazličnejše na
čine in ker je bil film doslej pro
dan v desetine dežel, računajo, 
da bodo sicer veliki proizvodni 
stroški kaj kmalu kriti.

Film «Biitika na Neretvi* traja 
2 uri in 50 miinut. Pri tem se 
preti gledalci zvrsti 3800 kadrov 
v 100 prizorih. Kaikor vidimo, je 
Ullm dokaj dolg, saj pretežna ve
čina filmov ne traja dve uri. Bu- 
laijič je pri snemanju «Neretve* 
posnel kar 152.000 metrov film
skega traku.

Ceotna filmska ekipa je štela 
180 oseb, vojaški del filma je za
poslil 6000 vojakov in 210 častni
kov, med katerim j so bili tudi
4 generalu. Med «bitk.ami» je bilo 
izstreljenih 800.000 nabojev.

precej dokumentov, čeprav ne za 
vse slovenske pokrajine v enaki 
meri. Mao pa je biio o partizan
skem gospodarstvu pisanega. Te
mu bo odpomogla razprava zna
nega partizanskega zgodovinarja 
profesorja dr. Metoda M'kuza SLO 
VENSKO PARTIZANSKO GOS,'O- 
DARSTVO, hi skuša zajeti vsa ob 
dobja osvobodilnega boja in vse 
slovenske pokrajine in prikazati 
razvoj vseh gospodarskih panog. 
Avtor prt tem v uvodni besedi 
pojasnjuje, da njegov spis ne 
predstavlja zgodovine slovenske 
partizanske gospodarske dejavno
sti, to je analiza in vsestransko 
obdelavo tega zanimivega uveljav 
Ijanja in čedalje bolj množičnega 
vključevanja slovenskega naroda v 
osvobodilni boj. Njegovo delo je 
bolj zbiranje dokumentov in nji
hova razlaga, vendar le do tiste 
mere, kakor jo zahteva znanstve
na oblika orisa. Tak monografi- 
čen oris je najbolj koristen in naj
prej potreben. Mikužev oris tudi 
ne prinaša vseh dokumentov tem
več le tiste, ki jih hrani inštitut 
za zgodovino de avskega gibunja 
v Ljubljani Vendar pa bo ta 
oris predstavljal dovolj bogato do
kumentacijo za nastanek bodoče 
gospodarske zgodovine.

Knjiga je razde jena na več raz 
delkov, razporejenih kronološko, 
znotraj posameznih razdelkov pa 
na poglavja, urejena po snovi. Pr
vi razdelek obsega čas od začetka 
osvobodilnega boja pa do nekaj 
mesecev pred kapitulacijo Italije; 
naslednji razdelek pa čas do prve
ga zasedanja SN'OS. Ta drugi raz 
delek že razlikuje gospodarsko de 
javnost civilnih partizanskih obla
sti in gospodarsko dejavnost 7. 
korpusa. Posebej je obdelano go
spodarstvo na Gorenjskem. Pri
morskem in Štajerskem. Tretji raz
delek, ki zavzema osta o časovno 
obdobje do osvoboditve pa je se
veda še mnogo bolj razvejan. Ob
ravnavano je gospodarstvo v ljub
ljanski pokrajini po posameznih 
okrožjih, potem gospodarstvo na 
Primorskem. Gorenjskem. Štajer 
skem. Posebej še je obdelan de 
nami promet.

Ta Mikuževa knjiga je zaradi 
snovi same morda manj zanimiva 
za širši krog bralcev, morda šte
vilke danes niti ne pomenijo več 
dosti, so pa v njej obravnavane 
stvari ki so za bodočo zgodovino 
našega osvobodilnega boja izredne
ga pomena.

Knjigo Slovensko partizansko go
spodarstvo je izdal založniški za
vod Borec, opremil pa jo je Tone 
Lazar.

Ernesl Hemingway:

Starec in morje
Po Nobelovi nagradi leta 1954, 

ki jo j# Pfomfigimif dnbil kot
tretji Američan poleg Sincaira 
Leioisa in Faulknerja, posebno pa 
še po pisateljevi smrti, je slov
stvena veljava tega velikega pri
povednika tako narasla, da ga 
štejemo danes že med svetovne 
klasike. Kratek roman STAREC 
IN MORJE je bil deležen najviš
jih priznanj, preveden je bil v 
vse svetovne jezike in mnogi so 
ga začeli primerjati s Homerjem 
zaradi njegove epične širine in 
monumentalne preprostosti, ki je 
tako značilna za prva dela evrop
ske antike.

Tako predstavlja Državna za
ložba Slovenije novo knjigo He- 
mingivageve proze v slovenščini, 
ki jo je sicer izdala v zbirki sve
tovnih klasikov. Hemingioaga ima
mo v s'o”enščini že sorazrnetoma 
precej prevedenega in njegovi naj
značilnejši romani so si že krepko 
utrli pot med slovenske bralce. 
Nekatera dela so izšla celo dva

krat, nekatera dela hkrati pri 
dveh založbah. Sorazmerno naj
manj pa je slovenskim bralcem 
znana kratka Hemingwayeva pro
za, čeprav je Heminguiag mojster 
tudi v kratkih novelah in čri.cah. 
Prav knjiga, ki jo je Drž ,vna za
ložba zdaj izdaa pod naslovom 
STAREC IN MORJE in ki jo je kot 
prevajalce pripravil Janez Grai'.iš- 
nik, ima namen, seznaniti sloven
ske bralce še s kratko prozo ve
likega pisatelja.

Knjiga nosi nas ov po znani no
veli ali kratkem romanu, za ka
terega je Hemingway dobil tudi 
Nobelovo nagrado. To je zgodb a 
o starem rib ču, ki lovi ribe in 
vse življenje čaka, da bi doživel 
veliki dan in ujel veliko ribo. Res 
se mu po dolgem križarjenju po 
morju posreči ujeti ve iko ribo, s 
katero naj bi bil. poplačan ves 
njegov trud. Toda ko se vrne v 
domače pristanšče, je za njegovim 
čolnom privezano samo še okost
je velike ribe, kajti vse uporab
no meso so med potjo domov po
žrle druge rbe. Ta kratka meta
forična zgodba, ki jo dobro po
znamo tudi iz fi’ma. naj bi bila 
prispodoba človekovega boja za 
obstanek. Je pa to sicer velika u- 
metnina iz sodobnega ž v :enja, 
napisana s širokimi zamahi, na
pisana kleno, eksotično barvita in 
plastična. Gotovo predstavlja vr
hunec Hem’ngwayevega literarne
ga ustvarjanja in eno največjih 
umetnin sodobne svetovne proze.

V knjigi, ki jo imamo sedaj, 
pred seboj, je ta novela uvrščena 
na konec knjige. Pred njo pa je 
še štiriindvajset krrrših novel *n 
črtic, emd njimi t^ke ki jih že 
od prej poznamo. (Sneg na Kili- 
mandiciru) pretežna večina pa ta
kih, ki so M’e za to knjigo prvi
krat prevedene. SI. Bu.

V teh dneh ho izšel

Jadranski
koledar

1970

s priloženimi knjigami:
Branko Božič:
»Zgodovina slovenskega 

naroda*
Stanko Kotnik:
»Po domovih naših pisateljev* 
Dr. Karel šumenjak:
»Da bi ostali mladi in zdravi* 
Smiljan Rozman:
«Lov za ukradenimi milijoni*
B. Traven:
«Zaklad Sierra Madre*
Zagotovite si zbirko pri naših 
običajnih poverjenikih in raz 
prodajalcih, naprodaj bo tudi v 
slovenskih knjigarnah v Trstu 
in Gorici.

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila; 7.30 Jutranja glasba; 11.35 
Slov. narodne; 11.50 Harmonike;
12.00 Pod farnim zvonom v Trč- 
munu; 12.30 Za vsakogar nekaj; 
13.30 Glasba po željah; 17.00 Or
kester Safred; 17.20 Program za 
mladino; 18.15 Umetnost in pri
reditve; 18.30 Plošče resne glas
be; 19.00 Folklorni ansambel »La
do*; 19.10 Pisani Balončki; 19.40 
Melodije; 20.00 Šport; 20.35 E. 
Rostand: »Orlič* (drama); 22.15 
Zabavna glasba.

TRST
12.05 Plošče; 12.25 Tretja stran;

13.15 Juke box; 13.35 D. Benco: 
Ieri.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 19.15 Po

ročila; 6.40 Glasba za dobro ju
tro; 7.40 Vesela glasba; 8.00 Po-
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Natečaj za nove pesmi; 16.00 Spo 
red za najmlajše; 16.30 Aktualno 
sti; 17 08 Program za mladino; 
19.13 Radijska priredba; 19.30 Lu 
na park; 20.15 Operetna glasba;
21.00 Koncert; 22.00 Sindikalna 
tribuna.

II PROGRAM
7-30, 8.30, 13.30, 14.30, 19.30 Po

ročila; 8.40 Orkestra; 9.05 Zakaj 
in kako?; 10.00 Radijska prired
ba; 10.40 Telefonski pogovori;
13.00 Program z G. Cervijem; 13.35 
Plošče; 14.05 Juke box; 15.18 Bei- 
linijeve skladbe; 17.35 Enotni raz 
red; 18 00 Glasbeni aperitiv; 19.00 
Pevec med množico; 20.11 Glasbe 
no tekmovanje; 21.10 Radijska 
priredb^: 23.00 Kronike juga.

III program
10.00 Koncert za začetek; 11.15 

Hindemithov kvartet štev. 4; 11.45 
Frescobaldi in Scarlatti; 13.00 
Barberjeva uvertura, Gershvvinov

Pri vas doma; 12.10 Breval: Kon 
certantna simfonija. 12.30 Kmetij
ski nasveti; 12.40 Čez polja in po
teke; 13 30 Priporočajo vam..,;
14.05 Otroški in mladinski zbor; 
14.25 Plesni orkester; 14.40 Lirika 
za otroke; 15.40 Zbor RTV Ljub
ljana; 16.00 Vsak dan za vas:
17.05 Glasbeno popoldne: 18.00 Ak
tualnosti; 18.15 «Morda vam bo 
všeč*; 18.45 Kulturni globus; 19.00 
Lahko noč, otroci!; 19.15 Elda Vi
ler; 20.00 Domače pesmi. 21.00 
L. Kolakowski: Razgovor s hu
dičem; 21.40 Glasbeni nokturno;
22.15 Iz naše simf. literature;
23.06 S. Das: Se vem- in južni pol;
23.15 Orkester Count Basie; 23 40 
Jug. pevci zabavne glasbe.

ital • fcL. >£• JA

pevke; 8.30 Barok v glasbi; 9.00 koncert in ™wlnovMelodiie: 9.35 Pevei lehto koncert in Coplandova baletna suiMelodije; 9.35 Pevci lahke glasbe;
10.00 Prisluhnimo jim skupaj; 
10.30 Poje Lara St. Paul; 11.00 
Ansambel Guitarmen; 11.15 Nove 
plošče; 11.30 Današnji pevci; 12.00, 
12.45 in 14.00 Glasba po željah; 
13.50 Popotovanja; 15.30 Iz ope 
retnega sveta; 16.00 Turistične be 
ležke; 16.40 Disneyeve plošče;
17.00 Radijski oder; 17.50 Ritmi 
za mladino; 18.00 in 19.30 Prenos 
RL; 19.00 Ital. narodne. 22.10 
Plesna glasba; 22.35 Nočni motivi.
NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00 Po

ročila; 8.30 Jutranje pesmi; 9.06 
Zvočni trak; 10.35 in 11.06 Ura 
glasbe;' 11.30 Poje P. Domingo; 
12.05 Kontrapunkt; 13.15 Preizku-

Poročila; 6.50 Na današnji dan 
7.45 Inform. oddaja, 8.04 Glasbe
na matineja; 9.05 Radijska šola: 

šajo se diletanti; 14.45 in 15.10 Trubar; 9.35 Lahka glasba, 10.15

ta; 14.00 Tenorista Bond in Val- 
letti; 15.30 Ansambel «Fine Arts 
Quartet»; 16.30 Prosperijev kon
cert; 17.40 Jazz; 18.30 Machia
velli: «La Mandragola*; 21.00
Spontini: «La vestale*.

FILODIFUZIJA
8.00 Koncert za začetek; 8.45 

Glasba in podoba; 9.15 Polifonija;
10.10 Blochov Concertino; 12.30 
Portret avtorja: N Castiglioni;
13.20 Beethovnov koncert štev. 2;
13.50 Vogel, Meditacija.

SLOVENIJA tobogan; 18.15 Po Sloveniji; 18.40
6.00, 7.00, 10.00, 13.00, 15.00, 19.30 1910fisn Mo a,„. Dubrovniške poletne

9.30 Šola: 12.30 Zgodovina teh 
nike; 13.00 O potrošnji v Italiji;
13.30 Dnevnik, 15.00 Ponovitev šo
le; 17.00 Spored za najmia.še;
17.30 Dnevnik; 17.45 Program za 
mladino. 18.45 Kmetijska oddaja. 
19.15 Poljudna znanost; 19.45 šport 
in kronike; 20.30 Dnevnik; 21.00 
La famiglia Benvenuti; 22.00 Sin
dikalna tribuna; 23.00 Dnevnik.

II KANAL
19.00 Nemščina; 21.00 Dnevnik; 

21 15 Pazi, kako govoriš; 22.10 
Znanost in tehnika.

JUG TELEVIZIJA
20.00, 22.35 Poročila; 9.35, 14.35 

TV v šoli; 10.30, 15.40 Nemščina; 
11.00 Francoščina; 16.10 Osnove 
splošne izobrazbe; 17.45 Veseli

prireditve; 
Th. Mann:19.45 Cikcak; 2035 Th. Mann; 

Buddenbrookovi; 21.20 Kulturne 
diagonale: 50 let slov. univerze; 
22.10 Shenandoah — film.



PRIMORSKI DNEVNIK
— 4 — 4. decembra

Vreme včeraj: Najvišja temperatura 
7.4. naj nižja 1,7, ob 19. uri 5.8 stop., 
vl,-ga 52 odst., zračni tlak 1007,5 
rahlo pada, veter 8 km/h Jugovzhod
ni, nebo 8/10 pcoblačeno, morje mir
no, temperatura morja 12 stopinj. Tržaški dnevnik

Danes, ČETRTEK, 4 decembr*
BARBARA

Sonce vzide ob 7,29 in zatone 
16.22 — Dolžina dneva 8.53 - 
na vzide ob 1.32 in zatone ob

Jutri, PETEK, 5. decembr*
STOJAN

SINDIKALNA KRONIKA

Stavka občinskih in bančnih uslužbencev 
Omiljeni nastopi v kovinarskih podjetjih
Stavka v javnih uradih se bo zaključila jutri zvečer, banke pa bodo odprle 
svoja okenca šele v ponedeljek - Občinski uslužbenci stavkali 95-odstotno

Sindikalna kronika tedna se je 
po zaključku posvetovanja v veli
kih industrijskih podjetjih oboga
tila z nastopi drugih strok, ki so 
prav tako bojevite in vztrajno na
daljujejo s pritiskom za sprejem 
bistvenih sprememb v ureditvi in 
organizaciji dela, kakor tudi za ob
novitev delovne pogodbe. Danes in 
Jutri stavkajo uradniki vseh trža
ških bančnih podjetij, v skladu s 
sklepam vsedržavnih sindikalnih, 
zvez, zaradi česar bodo zamrti vsi 
bančni posli in se bodo obnovili 
Sele v ponedeljek. Nadaljuje se pa 
popolnoma uspela stavka občinskih 
in drugih javnih uslužbencev. Ta 
bo trajala do sobote zjutraj.

Tudi stavka javnih uslužbencev 
občinskih in pokrajinskih uradov 
ter ustanov je vsedržavnega zna
čaja. Uradniki in drugi uslužbenci 
so včeraj mimo demonstrirali pred 
občinsko palačo na Trgu Unita, v 
katero niso puščali nikogar. Stav
ka je, kot so nam sporočili sindi
kalisti, v vseh uradih popolnoma 
uspela, saj je odstotek stavkoka
zov izredno nizek. Tako je mesto 
ostalo brez mestnih redarjev, oko
liške občinske uprave brez uradni
kov, kakor tudi niso delovali ura
di trošarine, davkarije, občinske 
podporne ustanove ECA, na po
krajina in dr. Stavki so se pridru
žili tudi uslužbenci pokrajinske u- 
mobolnice, smetarja in drugi.

Mestne redarje so nadomestili 
agenti prometne policije in agenti 
javne varnosti in zato ni bilo vče
raj hujših zastojev v mestnem pro
metu. Ravno tako so bila poverje
na dela v kuhinja in pralnici po
krajinske psihiatrične bolnišnice 
drugemu osebju.

Zahteve občinskih uslužbencev sor 
le delno materialnega značaja, ko
likor to ureja vsedržavna delovna 
pogodba. S tem v zvezi postavlja
jo občinski uslužbenci predvsem 
vprašanje reorganizacije osebja in 
karier, tako, da bo za opravljeno 
delo zares tudi odgovarjala ustrez
na kariera. Večkrat se namreč do
gaja, so nam pripovedovali nekate
ri občinski uradniki, da opravlja 
nekdo delo višjega značaja, urad
no pa ga prištevajo v nižjo kate- 
gorijo in ga skladno s tem tudi 
manj plačujejo. S tem je seveda 
povezano vprašanje napredovanj in 
podobno.

Bolj splošnega značaja pa je za
hteva, naj uživajo občine in druge 
krajevne ustanove finančno samo
stojnost ni naj ne bodo. kot do
slej, odvisne od državne uprave.

V Milanu so se popoldne sesta
la vodstva vsedržavnih kovinarskih 
zvez PIOM, PIM in UILM, katerim 
poročajo pokrajinski odposlanci o 
poteku in rezultatih posvetovanja 
skoraj dveh milijonov delavcev, ki 
so se zbrali v prejšnjih dneh na 
tovarniških skupščinah. Vprašanje, 
o katerem so razpravljali, je bilo 
pooblastilo sindikalnim predstavni
kom za podpis delovne pogodbe za 
javna industrijska podjetja, ki jdh 
zastopa delodajalska organizacija 
Intersimd - ASAP. Kot minimalno 
osnovo sprejemajo delavci predlo
ge ministra za delo Donata Catti- 
na. ki pa jih je treba vseeno ne
koliko izboljšati.

Tako vsaj menijo tržaški kovi
narji, ni pa izključeno, da utegne 
biti pooblastilo še bolj obvezujo
čega značaja za sindikaliste. Vse
kakor poročamo o tem v naši vse
državni sindikalni kroniki na prvi 
strani našega dnevnika.

V Trsu se medtem nadaljujejo 
nastopi v zasebnih podjetjih, ki jih 
možen podpis delovne pogodbe z 
Intersindom ne veže in v podjet
jih IRI, kjer pa se je stavkovna 
dejavnost v pričakovanju rezultata 
današnjih razgovorov med sindi
kalnimi predstavniki in Intersin, 
dom v Rimu, nekoliko skrčilo, če
prav ne popolnoma zamrznilo. Ta
ko. na primer, so včeraj stavkali 
delavci v ladjedelnici za eno uro, 
arzenalu prav tako eno uro in bo
do s takimi razčlenjenimi preki
nitvami dela nadaljevali ves teden.

Poldrugo uro dnevnih prekinitev 
dela je napovedal tovarniški svet 
v podjetju Saldanavi, ves dan pa 
stavka danes mehanična delavnica 
«Orion», ki bo jutri stavkala od 15. 
do 16.30.

V zasebnih podjetjih, tudi manj
ših, pa se stavkovno gibanje na- 
daliu.le po vnaprej določenem in 
koordiniranem načrtu m verjetno 
ne bo prenehalo do pozitivnega za
ključka spora s Conlindustrio.

četku prihodnjega leta razdeljeva
la nove izkaznice za 1970.

Plačevanje članarine je dolžnost 
članov, ker imajo s tem pravico, 
da se poslužujejo vseh storitev or
ganizacije, je pa predvsem njihov 
prispevek k naporom Kmečke zve
ze za obrambo in zastopanje skup
nih koristi naših kmetov.

Tajništvo

Tajništvo PSU 
o sindikalnih borbah

Pokrajinsko tajništvo PSU je 
proučilo delikaten sindikalni polo
žaj in izreklo svojo solidarnost z 
delavstvom v borbi, čeprav ta »so
vpada z izredno zavzetim trenut-

meljni sindikalni spori nadaljuje
jo, pripisuje tajništvo PSU tudi 
šibkosti sedanje enobarvne vlade 
in zato izraža željo, da bi vse 
sile leve sredine sestavile v Rimu 
koalicijsko vlado, ki naj se z več
jo energijo loti reševanja sindikal
nih in gospodarskih problemov na 
osnovi zelo naprednega programa, 
»toda z jasno omejitvijo večine*.

Končno je pokrajinsko tajništvo 
PSU na osnovi poročil deželnega 
odbornika Dulcija, podžupana Lon- 
ze in odbornikov De Gioie in Moc- 
chija dalo priznanje učinkovitosti 
ukrepov za odstranitev škode, ki 
jo je povzročila poplava.

Danes zvečer ob 20.30 bo v kul- 
turnem krožku «Rodolfo Morandi«
v okviru «Kubanskega tedna» ve-kom za državno gospodarstvo*.

Glavne vzroke, da se nekateri te- bi. Po dzzvajantjiu bo razprava.
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ZAKLJUČEN POKRAJINSKI KONGRES KD

Sergio Coloni ponovno 
pokrajinski tajnik KD
Izvoljeno pokrajinsko vodstvo, v katerem so pred
stavniki vseh struj, ter izvršni odbor - Za obnovitev 
leve sredine in proti anticipiranim volitvam

Pokraj inski odbor Krščanske de
mokracije v Trstu je ponovno iz
valil za svojega političnega tajnika 
Sergia Colonija. Od 30 volivcev jih 
je za Colonija glasovalo 19, kar 
odgovarja glasovom skupin «Pro- 
posta unitaria», »Porze nuove» in 
«Base» ter delegatke ženske sekci
je Luciane Beni in delegata mla
dinskega gibanja Paola Zamindja. 
Enajst volivnic je bilo belih («For- 
ze iibere« in «Nuove cronacheo), 
predstavnik skupine bivšega «Im- 
pegno democratdco«, ki je bil od
soten zaradi bolezni, pa je že pred 
glasovanjem najavil, da se vzdr
žuje.

Izvolitev tajnika je sledila raz
pravi, ki je potekala na osnovi do
kumenta, ki so ga predložile sku
pine «Propo®te unitariei), «Forze 
nuove« iti « Basen.

Pokrajinski odbor je izvolil Rana 
Bartolijia za administrativnega taj
nika, nato pa je izvolil pokrajin
sko vodstvo, v katerem so na osno
vi statuta zastopane vse skupine, 
ki so prisotne v pokrajinskem od
boru. Izvoljeni so bali Ennio Aha
te. Antonio Ooslovioh, Mario Gallo- 
pdn, Dario Rinaldi, Luciano Russo 
in Arturo Vigini za «Proposta uni- 
tarian, Luigi Masutto in Gdulio 
Franzin za «Borze muove», Pio No- 
dari za «Base», Paolo Pecorarl, El- 
vino Perini in Luigi Vecchiato za 
«Forze Mberen, Mario Del Conte, 
Giorgio Tombesi in Bruno Passa- 
gnoli za «Nuove cronache«.

Na predlog tajnika Colonija je 
nato odbor z večino odobril ime
novanje izvršnega odbora, v kate
rem so poleg pokrajinskega tajnika 
in upravnega tajnika Arturo Vigini 
kot podtajnik, Dario Rinaldi kot 
odgovoren za krajevne ustanove, 
Ermio A bate za propagandni odde
lek, Luciano Russo za vprašanja 
gospodarstva in dela, organizacijo 
pa si je pridržal pokrajinski taj
nik. Sergio Visintini je bil imeno
van za ravnatelja volilnega urada. 
Končno je pokrajinski odbor ime
noval za preglednike računov Ma
ria Bologno, Dreossija in Scan- 
duro.

Pokrajinski tajnik KD Sergio Co
loni je sitar 37 let. V pokrajinski 
odbor KD je bil lzvol.ien leta 1959, 
za pokra jinskega podtajnika pa. le
ta 1963. Od leta 1958 do 1966 je bil 
občinski svetovalec in načelnik 
skupine, od leta 1964 je deželni sve
tovalec. Pred dvema letoma je bil 
izvoljen za pokrajinskega tajnika.

Po zaključku dela zasedanja po
krajinskega odbora je tajnik Colo
ni dal izjavo v kateri je izrazil 
svoje zadovoljstvo «da se Je v tr
žaški KD formirala skupina, ki je 
omogočila Izvolitev organov stran
ke v soglasju z naprednimi izbira
mi, ki sem jih predlagal v poro
čilu na kongresu, četudi so v se
danji fazi prijatelji «Forze nuove» 
in «Base» sklenili podpirati izvršni 
odbor od zunaj».

Med giavnimd problemi, ki se jih 
bo moralo novo vodstvo KD lotiti, 
Je tajnik Coloni navedel naprej na
daljevanje preverjenja med stran-

Poziv Kmečke zveze članom
Kmečka zveza poziva vse svoje 

člane, da čimprej poravnajo čla
narine za leto 1969, ker bo v za-
•llllllllklllllllllllllllllMIIMIIMmilMIIIIIHIIIIIimillMIIIIIIIIIIIllllllMIIIIIIIIIIIIIIIIMIIIIIIIIIIIIIIIIIinillllllllllll

VČERAJ PONOČI PRI S». SOBOTI

30 MILIJONOV LIR ŠKODE 
ZARADI POŽARA V ESSO
V rafineriji je počil ogromen kotel s staljeno asfaltno zmesjo

V čistilnici nafte Esso Standard 
pri Sv. Soboti je nastal včeraj po
noči silen požar, ki je po prvih u- 
gotoviitvah strokovnjakov povzročil 
približno 25—30 milijonov lir škode.

Bilo je okrog dveh po polnoči, ko 
se je nad enim od velikih kotlov 
s staljeno asfaltno zmesjo dvignil 
visok plamen. Kmalu so na kraj 
požara prihiteli gasilci, ki so se 
morali precej truditi, da so ukro
tili plamene. Med pregledom pogo
rišča so ugotovili, da je požar na
stal. ker se je kotel nenadoma raz
počil ter je pri tem odneslo njego
ve kovinske dele daleč naokrog. 
Vzroki eksplozije še niso znani Do
mnevajo pa, da se Je kotel, ki je 
vseboval približno 290 ton zmesi, 
razpočil najbrž zaradi električne 
Iskre, k1 je oplazila zmes. Možno 
pa Je tudi, da je v kotel pronicala 
voda, ki se je zaradi prevelike to
plote spremenila v paro. nakar je

premočan pritisk povzročil eksplo
zijo.

pro-

DANES OB 19. URI

Vazen sestanek 
na Proseku

Danes ob 19. uri bo v 
štorih Prosvetnega društva na Pro
seku sestanek prizadetih lastnikov 
zemljišč, po katerih hočejo zgradi
ti odsek nove pokrajinske ceste 
skozi Devinščino. Sestanka, kš ga 
organizira Kmečka zveza, se bodo 
udeležili predstavniki pokrajinske 
uprave, tržaške občine in zgoniške 
občine.

Ker gre za važno zadevo, naj se 
vsi prizadeti udeležijo tega sestan
ka.

kanti leve sredine, ki naj bi dalo 
pozitivne zaključke, ter pripravo 
kampanje za upravne volitve, ki 
bodo spomladi.

Člani pokrajinskega odbora KD, 
ki so biM na zadnjem kongresu iz
valjeni na listah «Proposta unita- 
ria», «Forze niuoven in «Base» so 
sprejeli dokument, v katerem pra
vijo med drugim, da je treba v 
okviru državnega političnega polo
žaja zavrniti vsak poskus po pred
hodnih volitvah -in da je treba te
žiti k obnovitvi leve sredine brez 
nevarnih praznin oblasti, da obno
vitev leve sredine ni uresničljiva brez 
PSI In da mora leva sredina dajati 
pobude za stalno soočenje z opozi
cijami o stvarnih problemih dežele.

Dve ostavki v svetu SS
»Demokracija* št. 10 z dne 30. 

novembra poroča, da sta »tajnik 
Slovenske krščansko-socialne zve
ze (SKSZ) dr. Mitja Bitežnik in 
njen odbornik dr. Drago Gantar, 
ki sta v svetu SS bila dva od pe
tih predstavnikov SKSZ, podala ci
sta vko na svoja položaja v svetu 
Slovenske skupnosti*.

Podeljevanje pomoči 
stavkajočim delavcem 
v nabrežinski občini

V vseh vaseh nabrežinske obči
ne je bil nalepljen lepak v slo
venščini in italijanščini s sklepom 
občinskega sveta:

«Občinski svet zbran na seji 
dne 17. novembra 1969, glede na 
to, da se delavske plasti s pro
testnimi akcijami bijejo za zbolj
šanje gospodarskega in socialnega 
stanja izraža svojo živo soli 
damost z delavci v akciji in skle
ne ustanoviti sklad za podeljeva
nje pomoči delavcem, ki so v tem 
sindikalnem boju najbolj priza
deti.*

Zainteresirani, se lepak nadalju
je, lahko predložijo prošnjo za po
moč do 10. decembra na poseb 
nem vzorcu, ki je na razpolago 
v občinskih uradih.

Prispevek mešane 
trgovinske zbornice 
za Banjaluko

Včeraj dopoldne je zastopstvo tr
žaške delegacije italijansko - jugo
slovanske trgovinske zbornice na 
čelu s predsednikom dr. Raimon- 
dom Latcovichem, podpredsednikom 
Stanetom Boletom in tajnikom dr. 
Sergiom Manuelom obvestilo jugo
slovanski generalni konzulat v Tr
stu o zbrani denarni pomoči za 
Bosansko krajino ter prebivalce Ba
njaluke v višini 755.000, ki so jo 
darovali člani omenjene trgovinske 
zbornice in ki bo vplačana odboru 
za pomoč Banjaluki. Jugoslovanski 
generalni konzul v Trstu inž. Mar
jan Tepina se je skupno s konzulo
ma Zlatkom Vidasom in Dušanom 
Žvabom zastopstvu iskreno zahvalil 
tako v imenu jugoslovanskega ge
neralnega konzulata kot tudi občin
skih oblasti Banjaluke.

Za njimi je vsedržavno združe
nj^ vojnih invalidov iz Tržiča in 
tržiške okolice preko svojega pred
sednika Ubalda Tonizze darovalo 
dva velika paketa raznih zdravil, 
ki so bila poslana prebivalstvu Ba
njaluke. Tudi njim se je jugoslo
vanski generalni konzul v imenu 
generalnega konzulata fcot tudi v 
imenu oblasti Banjaluke prisrčno 
zahvalil.

Zaradi stavk« odpadla 
seja obč. sveta v Miljah

Zaradi stavke občinskih usluž
bencev je včeraj odpadla seja milj- 
skega občinskega sveta. Seja, ki 
naj bi sovpadala z jesenskim de
lom zasedanj občinskega sveta, bi 
morala obravnavati pereča vpra
šanja, ki so nastala v občini ob 
nedavnem neurju, ki je povzročilo 
ogromno škodo številnim zasebni
kom. Poleg tega se v jesenski del 
zasedanj uokvirja razprava o vpra
šanju izgradnje nove čistilnice naf
te pri Orehu in s tem v zvezi z 
vprašanjem razlastitve več tisoč

GLASBENA MATICA - TRST
Jubilejna sezona 1969-1970

V SOBOTO, 13. DECEMBRA 1969 OB 21. URI
V KULTURNEM DOMU, ULICA PETRONIO 4

JUBILEJNA
AKADEMIJA

OB 60. OBLETNICI USTANOVITVE IN 
25. OBLETNICI OBNOVITVE DELOVANJA 

GLASBENE MATICE
Sodelujejo:
ORKESTER AKADEMIJE ZA GLASBO IZ LJUBLJANE 
SOLISTA: ŽARKO HRVATIC — violina

ALEKSANDER VODOPIVEC — klavir 
MLADINSKI PEVSKI ZBORI iz Devina, Nabrežine, z Opčin 

in iz Trsta.
DIRIGENTA: OSKAR KJUDER 

BORIS ŠVARA
Skladatelji: Bruch, Hačaturjan, Ota, Vodopivec.

Prodaja In rezervacija vstopnic v pisarni Glasbene matice, 
Ul. R. Manna 29 (tel. 29-779) od 10.12. dalje ter eno uro 
pred pričetkom koncerta pri blagajni Kulturnega doma.

Slovensko gledališče v Trstu
Kuturni dom

V soboto, 6. decembra ob 20.30 
Abonma red «A» (prva so
bota po premieri)

V nedeljo, 7. dec. ob 16. uri 
Okoliški abonma

V ponedeljek, 8. decembra 
predstava ob 16. uri.

JAKA ŠTOKA

MOČ UNIFORME
burka s petjem v treh dejanjih
Kostumi: MARIJA VIDAU
Scena: DEMETRIJ CEJ
Glasba: motive H. O. VOGRI

ČA izvaja A. ROJC
Režija: MARIO URŠIČ

Avtobus za okoliški abonma: 
Avtobus štev. 1: Nabrežina
15.10, Sv. Križ 15.15.
Avtobus štev. 2: Sesljan 14.15, 
Vižovlje 14.20, Mavhinje 14.25, 
Prečnik 14.30, Šerapolai 14.35, 
Trnovca 14.40, Salež 14.45, Mali 
Repen 14.50, Briščikt 14.55, Vel. 
Repen 15.00, Repentabor 15.05, 
Col 15.05, Prosek 15.20, Konto- 
vel 15.20.

V foyerju balkona je odprta 
grafična razstava skupine ate
ljeja Avgusta Černigoja. Raz
stava bo odprta do 15. decem
bra vsak dan od 10. do 12. ure 
in od 17. do 19 ure ter ob 
vseh predstavah in prireditvah 
v Kulturnem domu.

Prodaja vstopnic ob delavnikih 
od 12. do 14. ure ter eno uro 
pred pričetkom predstav; ob 
nedeljah in praznikih eno uro 
pred pričetkom predstav pri 
blagajni Kulturnega doma. Re
zervacije na tel. 734265

kvadratnih metrov zemlje.

PO PODATKIH OBMEJNE POLICIJE Zfl NOVEMBER

Državni praznik v Jugoslaviji 
močno pospešii promet na meji

0d 28. nov. do 1. decembra skoraj 350.000 potnikov in 200.000 vozil
V preteklem novembru so na 

mejnih prebodih na tržaškem pod
ročju ponovno zabeležili močan po
rast osebnega prometa, in sioer ta
ko s potnimi listi kakor tudi z ob
mejno prepustnico. Z mednarod
nim dokumentom je namreč v tem 
mesecu prekoračilo mejo 2,581.925 
ljudi, medtem ko so .jih v novem
bru lani našteli 2,115.948; z obmej
no prepustnico pa je stopilo na 
sosedna področja 2,086.621 ljudi, 
medtem ko so jih v ustreznem me
secu lani našteli 1,593.480.

Podrobnejši pregled podatkov iz
kazuje, da se je v preteklem no
vembru podalo s potnim listom čez 
mejo 1,708.027 italijanskih in 873.898 
tujih državljanov. Med slednjimi 
so bili daleč najbolj številni Jugo
slovani. ki so jih v tem mesecu 
našteli 745.869, za tem pa so bili 
najbolj številni Nemci (teh so na
šteli 27.139), Avstrijci (19.929) Fran
cozi (13.607), Američani (10.087), 
Angleži (9.268), Grki (6.059), Švi
carji (5.354), itd.

Z obmejnim dokumentom pa je 
na našem področju prestopilo me
jo 1,535.196 italijanskih in 551.425 
jugoslovanskih državljanov. V totem 
mesecu lani je stopilo na sosedna 
področja 1,116.711 italijanskih in 
477.769 jugoslovanskih državljanov. 
Kar zadeva promet na posameznih 
prehodih, pa veljajo za november 
naslednji podatki: čez škofije je 
potovalo 755.229 potnikov, čez Fer
netiče 561.284, čez Oreh 184.315, čez 
Pesek 174.873, čez Repentabor 
128.523, čez Šentjernej 100.489, čez 
Lipico 89.670 in čez Opčine (želez
niška postaja) 7.327 potnikov).

Na končne podatke za mesec no
vember je seveda občutno vplival 
promet, ki se je tudi na tukajšnjih 
mejnih prehodih razvil v zvezi z 
Jugoslovanskim državnim prazni
kom 29. novembra. Zato ne bo od
več, če si nekoliko pobliže ogleda
mo razvoj tega prometa v zadnjih 
treh dneh novembra, ter da mu 
dodatno še promet za ponedeljek, 
1. dan decembra: od 28. novembra 
do 1. decembra Je z mednarodnim 
potnim listom in prepustnico sto
pilo Čez mejo na našem področju 
343.852 ljudi, v istih dneh .je pre
šlo mejo v smeri proti Trstu 95.969, 
v smeri iz _Trsta pa 95.500 zaseb
nih avtomobilov. Lani niso obmej- 
ni organi šteli potnikov, ki so po
tovali čez mejo v smeri Trst-Jugo- 
slavija, zato je nemogoče primer
jati lanske z letošnjimi podatki 
Pač pa lahko zabeležimo, da so v 
istih dneh lani zabeležili 211.291

potnikov in 65.231 avtomobilov v 
smeri Jugoslavija - Trst. Lani v teh 
dneh je pripeljalo čez mejo 734 av
tobusov, letos Jih pa žal niso šte
li .Končno naj še zabeležimo, da 
je bilo na meji v preteklih dneh 
najbolj živahno v soboto, 29. no
vembra: ta dan je prešlo mejo 
123.427 potnikov in 61.075 avtomo
bilov.

Ob imenovanju novega 
direktorja umobolnice

Združenje za borbo proti umskim 
boleznim je v zvezi s skorajšnjim 
imenovanjem direktorju pokrajinske 
umobolnice v Trstu izdalo sporočilo, 
v katerem pravi, da v tej zvezi 
«izraža obžalovanje, da se v času 
radikalnih prenovitev v strukturah 
psihiatrične oskrbe ne upošteva pri 
omenjenem imenovanju prednostnih 
potreb najširših slojev zainteresi
ranih*.

Združenje poudarja, da je izbira 
novega direktorja «stvar vse mest
ne skupnosti in izraža upanje, da 
se bo komisija, ki je poverjena za 
izbiro, ravnala po kriterijih, ki upo
števajo pričakovanja bolnikov, nji
hovih družin in oseb, ki delajo na 
tem področju*.

«Združenje prav tako izraža upa
nje, da bo komisija upoštevala tudi 
pripravljenost kandidatov liberalizi
rali psihiatrične ustanove in ures
ničiti znanstveno in socialno napred
ne izkušnje.*

Tovornjak 
se je prevrnil 
in ranil štiri osebe

37-letni Guido Amzolin lz Paparia- 
na (Videm) je včeraj zvečer pri
vozil s svojim tovornjakom iz U- 
lice Cairmeliitani na Furlansko ce
sto. Verjetno zaradi prevelike hitro
sti se je na ovinku tovornjak pre
vrnil in pri tem ranil štiri fante, 
ki so postajali na pločniku. Vse 
so z aivtom Rdečega križa odpeljali 
v splošno bolnišnico. Voznik sploh 
ni bil ranjen, pač pa je dobil samo 
lažji živčni pretres. Od fantov so 
14-Ietmega dijaka Leonarda Mair- 
zija te Ulice AsooU 1 sprejeli na

oddelku za pljučno kirurgijo s pri
držano prognoza. Ranjen je po o- 
braizu, hiuri udarec je dobil v glavo 
In kolik, zlomljenih pa Ima tudi 
nekaj reber.

17-letnega Amtondia Metona lz U- 
Ilce Politi 2 so sprejeli na nevro. 
kirurškem oddelku s prognozo 8 
dni zaradi ran In udarcev po pr
sih in desni nogi; na istem oddel
ku so sprejeli še 14-letnega Gdu- 
seppa Keteja iz Ulice Politi 3 s 
prognozo 7 dni zaradi ran In udar. 
cev po glavi ter 15-letnega Valter
ja Enea s Furlanske ceste 35 s pro
gnozo 5 dni zaradi udarcev v hr
bet, po bokih in levi nogi.

«Kraljevi namestniki» 
v gledališču Rossetti

Stalno gledališče iz Catanie je 
sinoči uprizorilo v Politeama Ros
setti De Roberti je vo delo «Kraljevi 
namestniki*. Pri izvedbi je sodelo
val celotni ansambel (približno 40 
igralcev), v glavnih vlogah pa so 
izstopali Turri Ferro, Ennio Balbo 
in Ave Ninchi. Gre za res odlično 
delo, ki ga je sicer maloštevilno 
občinstvo navdušeno pozdravilo. O 
vsebini in delu samem bomo ob
širneje poročali jutri.

Odkriti tatovi 
v devinski cerkvi

Župnik devinske cerkve je 22. 
novembra letos prijavil karabinjer
jem v Devinu, da so neznanci o- 
ropali ponoči cerkev. Tatovi so vlo
mili vanjo in odnesli 4 srebrne, 6 
bronastih, štiri medeninaste in dva 
stenska srebrna svečnika ter dva 
dragocena križa. Antikvarična ce
na ukradenih predmetov znaša pri
bližno pet milijonov lir.

Policija je sedaj odkrila krivce. 
Ropa so obtoženi 21-letni Walter 
Slavec, 24-letni Corrado Coslan in 
27-letni_ Libero Strain. Strain Libe- 
ro je že lansko leto ukradel ome
njene predmete v isti cerkvi, le
tos pa je poslal ropat svoja paj
daša Slavca in Coslana. Obadva 
sta po kraji odnesla predmete v 
gozdič v bližino Križa, medtem 
ko je Strain iskal odjemalca.

Straina so sedaj zaprli v Ko- 
roneo, ukradene predmete pa so 
vrnili devinskemu župniku.

Glasbena matica v Trstu
sporoča

da solistični koncert, ki je 
bil najavljen za danes, 4. 
t.m. v Kulturnem domu
odpade zaradi obolelosti 
sopranistke Ondine Otte- 
Klasinc. — Novi datum 
koncerta bo pravočasno 

objavljen.

SPD »TABOR« — Opčine

priredil v Prosvetnem domu 
samo še danes, 4. decembra

RAZSTAVO
SLOVENSKIH KNJIG 
IN PLOŠČ

Razstava bo odprta 
od 17. do 20. ure.

Starši razveselite vaše malčke.

GODBENO DRUŠTVO 
NA PROSEKU

*.t vi rvlv '
sporoča, da priredi v soboto, 
6. t. m. v prostorih prosvet
nega društva na Proseku ob 
20.30

KONCERT 
S PODELITVIJO 

GALLUSOVIH ODLIČIJ
Po koncertu in kratki sveča
nosti bo sledila prosta zabava.

Tržaški slovenski 
filatelisti v Ljubljani

Našo včerajšnjo vest o tretjem fi 
latelističnem srečanju v Ljubljani, 
katerega se bodo udeležili filatelisti 
iz Gradca, Ljubljane, Szombathely- 
ja, Trsta in Zagreba, dopolnjujemo 
v toliko, da bodo na njem sodelo
vali tudi štirje člani slovenskega 
tržaškega filatelističnega kluba «Lo 
vrenc Košir*. Filatelisti Ločniškar, 
Merlak, Podbršček in Riosa bodo 
razstavili zbirke z raznimi temati
kami.

O otvoritvi razstave bomo poro
čali.

PROSVETNO DRUŠTVO 
»SLAVKO ŠKAMPERLE« 

Sv. Ivan — Trst

p r ir e j a

MIKLAVŽEVANJE
za osnovnošolske otroke pri 
Sv. Ivanu. — Prireditev bo 
v petek, 5. t. m. ob 16. url

Obenem vabi vse člane in 
in prijatelje na

MIKLAVŽEVANJE
ki bo v petek, 5. t.m. ob 20.30 
v društvenih prostorih. Darila 
se sprejemajo pol ure pred 
začetkom. — Vljudno vabljeni.

Kfč
priroda v soboto, 6.12. mi- 
klavževanje v prostorih PD 
Ivan Cankar v Ulici Montec- 
chi 6. Igral bo orkester The 
Troppers. Začetek ob 20. uri. 
Sprejemajo se darila

Šolske vesti

Znanstveni licej »France Prešeren« 
v Trstu vljudno vabi starše, bivše 
dijake ter vse prijatelje slovenske 
šole, na proslavo ob 25-letnlcl slo. 
venske šole na Tržaškem in ob od
kritju Prešernovega kipa.

Prireditev bo dne 11. decembra 1969 
ob 20.30 v Kulturnem domu.

Vabila dobite v lajn šivu znanstve 
nega liceja, pri dijakih In v Trža 
ški knjigarna.

PO VELIKI PREMIERI V SARAJEVU
danes v kinu «GRATTACIELO»
LFC predstavlja film

VELJKA BULAJIČA

BITKA 
na NERETVI

Nastopajo (po abecednem vrstnem redu); SERGEJ BONDAR- 
CUK, YUL BRYNNER, ANTHONY DAVVSON, MILENA DRA- 
VIC, CURD JUNGERS, SILVA KOŠCINA, HARDY KROGER. 
FRANCO NERO, RENATO ROSSINI, ŠPELA ROZIN, LOJZ® 
ROZMAN, LJUBIŠA SAMARD2IČ, OLEG VIDOV, BORI® 
DVORNIK, ORSON VVELLES in BATA ŽIVOJINOVK?

f!

Urnik predstav ob 16., 19. in 22. uri

Gledališča
VERDI
Za soboto je najavljena prva pred- 

stava Menottiijeve opere «Svetn'ca lz 
Biecker Streetan, ki bo prvič Izva
jana v Trstu.

Opero bo dirigiral Maunizio Arena 
v režiji samega avtorja, scene in ko
stume je zasnoval 'Bernard Dayde, 
scenska postavitev pa je iz Opere v 
Lyonu.

V glavnih vlogah bodo nastopili: 
Anna Maria Miranda, Franco Boni- 
sod'F, Gloria Lane, Pierre Filippl, 
Anna Assandri, Gemma Marangonn, 
Maria Mlnetto in Giannl Socci, po
leg njih pa še Giuseppe Rotta, Eno 
Mocchiutti, Laura Cavaliero, Rita 
Lantieri, Vito Susca, Enzo Viaro, 
Mareiilla Suban, Dar'o Žerjal in Gio- 
vanni Goggia.

Zbor gledališča Verdi Je uvežbai 
Gaetano Riccitelli.

Za to prvo predstavo se danes za
čenja prodaja vstopnic.

POLITEAMA ROSSETTI
Danes se v gledališču Rossetti na

daljujejo predstave igre «1 Vlceren 
Federica De Roberta v priredbi Die
ga Fabbrija, v režiji Franca Enrl- 
aueza in v Izvedbi Stalnega gleda 
lišča iz Catanie. Predstava je tretja 
v letošnjem abonmaju sezone Teatra 
Slabile. Med okrog 40 nastopajočimi 
so vidnejša Imena: Flippo Scelzo, 
Ave Ninchi. Turi Ferro in Umberto 
Spadaro. Ciklus predstav bo kratek 
ker je za 16. t.m. predvideno go 
stovanje gledališča za Emilio Ro- 
magno s Tollerjevo dramo «Uomo 
massa».

Začetek današnje predstave ob 
20.30.

Razstave
V umetnostni galeriji Barisi, Ulica 

Rossetti 9 bo od 6. do 19. t.m. raz
stavljal svoje fotografije Ruggero 
Pozzar. Otvoritev razstave bo 6. t. 
m. ob 18.30.

Nazionale 15.30 «Un uomo 
c-'apiede». John Voight. PreP°v 
no mladina pod 18. letom. 

Fenice 15.30 «Un maggiolin0 . j0 
mattoii. Dean Jones. Techn^ j 

Grattacielo I6j00 «Bitka na Ner£< 
S. Bondarčuk, Y. Brynner. s-.jj 
štna, F. Nero. O. VVell«3- 
rnanrolor. ,{i

Eden 16.00 «La caduta degh „v 
Dirk Bogarde, 1. ThuIIIri.
dano mladini pod 18. letom. ^ 

!xcelsior 15,00 «Certo, cert1?3 . 
anzii . . . probabileii. C. C*r“ j
C. Spaak. Technicolor. prep «vel
no mladina pod 14. letom. . n! 

Rltz 16.00 «Sartana non Per ,a(ji 
Technicolor. Prepovedano m* 
pod 14. letom. ^j

Filodrammatico 16.30 »Guardia, »j, 
dia scelta, brigadiere e mare(re( 
lo». Alberto Sordi, Nino 
Crnobeli film. T cti(

Alabarda 16.30 «L'ncesto». 1 p < 
color. Prepovedano mladih1 
18. letom. p>

Aurora 16.00 «Butch Cassidy»- 
Nevvmanri. Technicolor. M 

Cristallo 16.30 «Beri Hur». cn 
Heston Technicolor. lngP

Capitol 15.30 «La battaglia “'per11 
terra» Vari Johnson, f1"' 
Stafford ,p (i

Impero 16 30 «11 cervellon. C>av io 
ven, J. P. Belmondo. Techn' 6 

Vittorio Veneto 16.00 «L'°r°(jIpi 
Mackennau Gregory Pečk. 
Sharif Technicolor. TayI0

Ideale 16.00 «Arrest». Red 
Christopher Plummer 
Sparv. Technucolor a A

Ahbazia 16.00 «1 red vlvin. ^.3. p< 
drews. Prepovedano mlad111 
14 letom. - fllt

Astra 16.30 «C'era due voj
ske risanke. Technicolor.

SPD Igo Gruden iz Nabrežine
priredi v soboto, 6. t. m.

MIKLAVŽEVANJE
za otroke ob 16.30 in za člane 
ob 21. uri.
Darila sprejemamo od četrtka 
dalje v večernih urah na se
dežu društva.

UMOVANJE 
V ZG. GORJAH

Prosimo prljavljence, da do 
sobote, 6. t.m. poravnajo vpis
nino in prinesejo potrebne do
kumente za potovanje.

Komisija za doraščajočo 
mladino pri SKGZ

POTOVALNI URAD AURORA 
priredi 7. In 8. decembra

smučarski izlet 
v Kranjsko goro

Cena 7.500 lir, v kateri Je 
vključena vožnja in oskrba v 
hotelu Prisank v Kranjski gori. 
Informacije in vpisovanje pri 
potovalnem uradu AURORA, 
Ulica Cicerone 4, tel. 29-243.

KINO «|R|S» pM51H
iniDanes ob 19.30 Techi 

dramatični film:
t.AS.) THOMAS CRA^j. 

Igrajo. S. McQueen, F. Y 0i 
way P Burke. - Mlad"1'
14. letom vstop prep <>v®

KINO NA OPCjNAH
danes ob 18. uri barvni 4*® 
matični film: ,T.(j
1000 AQLIILE SU KREI»* 
Igrajo: C. George. L. SteP 
J D. Cannon. __

DNEVNA SLUŽBA LEKA*1^
(od 13. do 16. ure) ,ji»*

Al Lloyd, Ul. Orologio *>• P1C! 
■s. AlIa Salute, Ul. Giui a ' 
ciola, Ul. Oriant 2. Verni
Valmaura 11. ^

NOČNA SLUŽBA LEKA*1
(od 19.30 do *.30) C<°'

Alla Basilica, Ul. S. Giusto ■ 
ce Verde, Ul Settefontane j,pr«’
vasini, Trg Llbertš 6. Testa 
Ul. Mazzini 43.

Darovi in prispevki
Namesto cvetja na gr00, Pd*'rU^!v

Ostrouška vd. Skerlavaj 
Draščkovi z Opčin 2500 lfr
menik padlilm partizanom "Vu 
nah Im 2500 Mr za športno 
Polet. K, Af,

Namesto cvetja na grolLjj lir 
Osbrouška daruje Stubel 2000 
štvu »Podetii. ^ at 1

Grmek Jakob daruje lO-OOv 
Dijaško matico. K 8*”“

V počastitev spomina P® • v*,ea. 
vana Pavletiča daruje ^
ja Glavič 2500 Ur za DM*0" 
ti'CO.

* * * .. tV0*
Za žrtve potresa v Sanjarij ^

I tijska zadruga v Trstu 25.Od*
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IZ TRŽAŠKIH SODNIH DVORAN

Zaradi številnih kršitev zakonskih določb 
razveljavljena razsodba goriškega sodišča

oričanu znižana zaporna in denarna kazen za tihotapstvo cigaret

zapora ter na 3 mesece

. bi je spravil Candelo- 
v zapor, se je pripetil 14. maja

b^s okoli 11. ure tj;

tod ^era-' ie zelo zanimiva
t razprava, med katero so ob- 
l^vnavali primer 33-letnega Miche- 
q bandelora iz Ul. Baiamonti 1 v 

Moža so zaradi pijanosti, 
•■"Ve javnega fun ..ionarja in 

. i-X>ra, obsodili v Gorici na 1 leto
!Li-Ani
•*Wa.
.dogodek,
‘8 y

k*°s okoli 11. ure v gostilni v Ul 
zmonti 6. Candeioro, ki je bil 

CT*1 v^r>jen' ™ dal rniiru od e- 
im’ zaradi česar se je gosti 1- 

naveličala in je poklicala

1 C^Tk,ro s®veda ni hotel iti 
jlj^dčast, rti koma na kvesturo, pri 
jj?'er ju je žalil, jiima grozil in se 
darce ^er delil k,rce *** u"

>va pa se ni končala z ob- 
k ®°- Candielorov zagovornik, odv. 
j (Hbt iz Godce, je vozil priziv, 
J^-erim je zahteval razveljavitev 
ij/f* procesa. V vlogi je nave- 
, tehtne razloge in sicer: pred
iv11 je bil goriški proces neve- 
l^1). ker zaradi stavke sodnih 
kjolistov odivetnik ni imel o- 

dni pred razpravo, kot iz- 
^ določa zakon, aktov na raz 
^iago. Tudli pozivnica na razpira 
w * zaradi teSa neveljavna. Od- 
g8* se je v prizivni vlogi pri- 

tudd, da se je preventivni za-

* ☆ 

* ☆

Malčki dragi!
Raketa,
ki ho z brzino bliska 
Ponesla

SV. MIKLAVŽU
l'ušu pisemčka 
' nujraznovrstnejšimi 
Prošnjami 
bi željami, je že 
pripravljena na odlet

kletje navzdol se je 
torej že začelo...

Samo še

por Candelora zavlekel čez 40 dni 
in ker niso uvedli formalne pre
iskave, bi morali obtoženca izpu
stiti na začasno svobodo. Končno 
se je odv. Bennot skiceval na krši
tev zagovornikovih pravic, ki jih 
predvidevata člena 2 in 24 ustave.

Sodniki so skoraj v celoti spreje
li zagovornikovo prizivno tezo in 
so razveljavili razsodbo goriškega 
sodišča z dne 11. julija letos ter 
odredili, dia akte pošljejo goriškemu 
sodišču za obnovo sodne razprave. 
Sodniki pa so zavrnili odvetnikovo
zahtevo po začasni svobodi.

* * *

Dvaindvajsetletni Mitja Čubrilo iz 
Soške ulice 38 v Novi Gorici je ven
darle s prizivom dosegel, da so mu 
znatno znižali zaporno kazen in še 
bolj denarno kazen, na katero ga 
je goriško sodišče obsodilo zaradi 
tihotapstva cigaret 9. septembra 
letos.

Čubrila je ponoči 20. julija letos 
zajela patrulja finančne straže ne
daleč od kamnoloma pri Devetakih. 
Patrulja je opazila motorno kolo in 
dva avtomobila v trenutku, ko so 
prešli na nedovoljenem mestu dr
žavno mejo in nadaljevali pot po 
zapuščenem kolovozu. Osebi z mo
tornim kolesom se je posrečilo zbe
žati in prav tako šoferju enega av
tomobila, medtem ko so Čubrila, ki

je bil za volanom fiata 2300 videm 
ske registracije, ustavili. V vozilu 
so mu našli 167,400 kg cigaret, ki 
jih je za 100.000 lir nagrade prepe
ljal čez mejo, zaradi česar so ga 
prijavili goriškemu sodišču, ki ga 
je septembra letos obsodilo na 2 
meseca zapora in na plačilo 7 mili
jonov 310.000 lir globe.

Odvetnik Pedroni je včeraj dose 
gel, da so mu zaporno kazen znižali 
na 20 dni, denarno pa na 4 mili
jone 680.880 lir.

Predsednik Zumin, tožilec Mayer 
zapisnikar Mosca.

VESTI IZ SOVODENJ

JUTRI ZVEČER SEJA 
OBČINSKEGA SVETA
Med drugim bodo razpravljali tudi o proračunu za leto 1970
Sovodenjski župan Jožef Ceščut vzeti, da bi sedanji poviški delav-

Padla je po stopnicah
Na nevrokirurškem oddelku so 

včeraj zjutraj sprejeli 78-letno u 
pokojeniko Antonio Stello iz Ulice 
Mait.teotd 24 zaradi udarca v gla
vo in krvavitve iz ušesa. V bolniš
nico jo je pospremila 71-totna 
soseda Giovanna Saur ki je tudi 
telefonirala Rdečemu križu. Ta |e 
povedala, da je Stella padle po 
stopnicah v svojem stanovanju. 
Zaradi precej hudega udarca in 
tudi zaradi starosti niso hoteti 
zdravniki izreči prognoze.

■ Deželni odbornik Dulci se bo 
danes udeležil v Rablju svečanosti 
na čast sv. Barbare, nato se bo 
sestal z upravitelji rudnika in tr- 
biškim podžupanom Rosenwirthom.

IIIIIIIIIIIIUIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIMIIIIIIIIIIIIIIIMIIIKIIIIIIIIIIIIIIIIUIIIIIIIIIIIIIMIIIIIIIIIIIHimillllllll

PO LETNEM POROČILU ISTAT

Naša dežela ima ugodno 
cctrgovinsko bilanco» s tujino

Lani je prebitek znašal 515 milijonov 
dolarjev • Goriška pokrajina pasivna

1 »AN
jo do Miklavževega 
Pristanka, kajti 
darila vam bo 
razdelil že v

petek.
3. DECEMBRA
v večernih urah V

1.^1 Ulica sv Fran* 
20 Telefon 61-792

Krzna
ELEGANTNI MODELI 

VISJA KAKOVOST 
VELIK PRIHRANEK

^LLICCERIA cervo

Settembre 16/111

Po podatkih, ki jih je zbral in 
objavil osrednji zavod za statistiko 
ISTAT, je naša dežela v lanskem 
letu izdala za uvoz raznega blaga 
iz tujine skupno 93 milijard lir; 
v istem času pa je prejela za bla
go, ki ga je odpremila na tuja tr
žišča, 125 milijard lir. Ta domača 
«trgovinska bilanca* Furlanije-Ju- 
lijske krajine se je po vsem tem 
zaključila s prebitkom 32 milijard 
lir. Omenjeni podatki, kakor so u- 
godni za našo deželo, tako ne iz
kazujejo v celoti resničnega polo
žaja. To Da zaradi tega, ker se 
nanašajo na izsledke statističnih 
anket, ki temeljijo na vrednosti 
uvoza in izvoza blaga v okviru po
slovanja le tistih industrij in trgo
vinskih podjetij, ki imajo svoj glav
ni sedež v eni izmed štirih pokra
jin naše dežele: to je Trsta, Gori
ce, Vidiha in'Pordenona. Tako "so 
izsledki močno okrnjeni, zlasti če 
pomislimo na vrednost izvoza ne
katerih izmed najvažnejših industrij 
na našem področju, ki pa imajo 
glavni sedež v drugih italijanskih 
pokrajinah. Tako na primer izvoz 
proizvodov čistilnice Tot.al, zavel i- 
ske tovarne Italcementi, škedenj- 
skega obrata Italsider, in podobno.

Kar zadeva vrednost uvoza, je 
v lanskem letu naša dežela zabele
žila nazadovanje za 7,93 odst. v 
primeri z letom 1967; podrobnejši 
podatki izkazujejo, da je bilo na
zadovanje v posameznih pokrajinah 
naslednje: v tržaški pokrajini za 
6,86 odst., v goriški za 1,22 odst., 
v videmski in pordenonski pa za 
10,79 odst. Vrednost izvoza pa se 
je nasprotno povečala za 38,79 od
stotkov, v goriški pokrajini se je 
ustrezna postavka povečala za 8,29 
odst., v videmski in pordenonski 
za 45,14 odst., in v tržaški pokra
jini za 34,80 odst.

V absolutni vrednosti je znašala 
vrednost uvoza naše dežele v lan
skem letu 149.672.536 dolarjev, med
tem ko je znašala vrednost izvoza 
201.221.590 dolarjev. Prebitek je to- 
tej dosegel 51.549.054 dolarjev. Tr
žaška pokrajina je zaključila leto s 
prebitkom 7.989.159 dolarjev, videm
ska in pordenonska skupaj s pre
bitkom 49.614.321, goriška pa s pri
manjkljajem 6.054.426 dolarjev.

Zavarujte vodne 
cevi pred mrazom!

Da bi se izognili morebitnemu 
zmrznjenju vode v glavnih dovod
nih ceveh v stanovanjih in javnih 
lokalih ter da bi se zaradi tega 
ne pokvarili števci, vodstvo Acega- 
ta svetuje sledeče: zavarovati vod
no varovalko in glavni števec s cu
njami ter napolniti vdolbino z ža
ganjem. Ukrepati tako, da bo vsa
ka prva vodna pipa v poslopju za 
števcem lahko hermetično prepre
čila dotok v cevi. Spustiti v dneh 
hujšega mraza vodo iz glavne cevi 
skozi posebno odtočno cev ter nato 
odpreti vse vodne pipe v višjih le
gah poslopja, da“ibd voda popolno
ma odtekla iz vseh cevi.

V poslopju, kjer sloni prodaja vo
de na delnih števcih, naj lastnik 
poslopja prelomi pečat in odnre 
glavno odtočno cev. To pa mora 
v 24 urah pismeno sporočiti na 
Acegat, v nasprotnem primeru bo 
vodstvo zadevno ukrepalo.

Škodo, ki bi zaradi malomarno
sti lastnikov utrpele vodovodne ce
vi, bodo morali na podlagi člena 
št 3 pravilnika poravnati lastniki 
sami.

je sklical sejo občinskega sveta za 
petek 5. t. m. ob 19. uiri v sejni 
dvorani na županstvu.

Na dnevnem redu je kot prva 
točka razprava o občinskem prora
čunu in Je menda to prva obči
na na Goriškem, ko bo že ta teden 
obravnavala svoj proračun za pri
hodnje leto, saj so nekatere obči
ne komaj pred kratkim dokončno 
odobrile proračun za tekoče leto 
1969.

Svetovalci bodo nadalje morali 
določiti višino varščine pri zakupu 
pobiranja občinske trošarine ter o- 
dob-iti trošarinsko lestvico za pri
hodnje leto. Pregledali in potrdili 
bodo zaključni račun za asfaltira
nje in ureditev ceste Rublje — Vrh 
ter določili višino podipore občin
skim revežem na osnovi zadevne
ga deželnega zakona.

Kot običajno pred koncem leta 
bodo določili tudi letno nagrado 
za 1969 organistom in cerkovnikom, 
ki delujejo na področju občine ter 
nagrado upravitelju cerkvene ure 
na zvoniku v Sovodiniah. Odobrili 
bodo še nekaj drugih upravnih 
sklepov in potrdili tudi po zakonu 
določeno nagrado županu za 1970.

Ob koncu se bodo pogovorili pri 
slučajnostih še o raznih drugih ob
činskih zadevah, ki niso Izrecno na 
dnevnem redu. Seja je javna ter 
se je lahko udeleži vsakdo, ki se 
zanima za občinske zadeve in nji
hovo obravnavo.

skih plač res predstavljali izboljša
ve, se pravi, da bi s povišanjem 
cen življenjskim potrebščinam ne 
uničili vseh pridobitev borbe. S 
tem v zvezi bo govor tudi o razvo
ju zadružništva.

Bala tobaka je padla 
z žerjava na delavca

54-Hetmi Antonio Busdon iz Ulice 
CamipamelLe 102 se je včeraj zju
traj ponesrečil na delu. Busdon je 
včeraj je na motorni iadji S. Mar
ce, ki je bila zasidrana ob hangar
ju št. 9 v starem delu pristanišča, 
pomagal pri nakladanju tobaka. Z 
žerjavom so dvigali veliko količino 
bal tobaka in jih nalagali na lad
jo. Nenadoma je ena bala zdrkni- 
ndla med vrvmi, padla z nekaj me
trov višine na delavca in mu za 
dala hud udarec v glavo in hrbte
nico. Delovni tovariši so mu pri
skočili na pomoč to ga pospremili 
na pomol. Telefonirali so Rdečemu 
križu to ga odpeljali v splošno 
bolnišnico, kjer so ga sprejeli na 
nevrokirurškem oddelku. Zdraviti se 
bo moral približno en teden.
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NA POBUDO USTANOVE ERSA

Razgovor s kmetovalci 
v G. Tarbiju v Benečiji
Poudarjena nujnost zadružnih oblik sodelovanja v živinoreji

V ponedeljek je bil v Gornjem 
Tarbiju v občini Srednje v Beneški 
Sloveniji sestanek z diskusijo, ki 
ga je priredila ustanova ERSA, da 
bi navezala prvi neposreden stik 
s kmetovalci v okviru priprav za 
izdelavo načrta za valorizacijo kme
tijstva na tem področju. Na sestan
ku so bili pojasnjeni nameni ome
njene ustanove, da bi se bolj izko
ristilo naravno bogastvo ter zapo
slilo prebivalstvo Beneške Sloveni
je. O tem je podrobno poročal teh
niški izvedenec ustanove ERSA, ki 
je poudaril važnost pozitivnega so
delovanja med kmetovalci za ures-

^ulktte, bacx;ara,

' KASIN0 V LJUBLJANI
Kazino na evropski ravni v jugo 
slovanskem »Milanu* s sedežem v 
modernem Izbranem In središčnem

HOTELU SLON
IJve restavraciji, od katerih ena 
tipična, nočni klub. dva bara, dve 
kavarni, slafičičama sladoledama 
snack bat
CHEMIN DE EEK. BLACK JAUK

ničitev načrtov, ki bi omogočili 
predvsem izboljšanje živinoreje. To 
pa se bo doseglo le če bodo kmet
je spremenili svoja dosedanja sta
lišča in mentaliteto, da se bo lah
ko doseglo širše sodelovanje v za
družnih oblikah. Te ugotovitve je 
izvedenec podprl s statističnimi po
datki, ki so jih zbrali v Beneški 
Sloveniji.

Sestanka, na katerem je bilo pri
bližno 100 oseb, so se udeležili tudi 
župan, nekateri občinski svetovalci, 
zastopnik pokrajinskega kmetijske
ga nadzorništva, predsednik kmeč
ke blagajne ter funkcionarji usta
nove ERSA, ki so pojasnili neka
tere zadeve. Med drugim je v di
skusiji prišla do izraza nujnost 
spremembe sedanjega načina reje 
živine, da bi lahko prišlo , do novih 
oblik, ki bi omogočile bolj umno 
živinorejo, ne da pri tem spremi
njali pojem lastnine. Prav tako so 
poudarili nujnost omejitve bega 
mladine s kmetij ter drobljenja 
kmečke posesti. Razpravljali so tu
di o pogozdovanju, davkih in po
manjkanju primernih cest.

Podobni sestanki in razgovori bo
do tudi v drugih krajih Beneške 
Slovenije.

Lutni občni zbor 
goriških krvodajalcev

V nedeljo dopoldne je bil v ki
nodvorani Stella Maibuibina letni 
občni zbor goriških krvodajalcev. 
Dosedanji predsednik Uria Mulio* 
ni je podal poročilo o delovanju 
združenja v preteklem letu. Poleg 
goričke deluje sedaj na Goriškem 
še osem drugih krvoda inlsldh sek
cij. ki šteieio skupaj 1700 članov. 
Od teh jih le v Gorici 580 V zad- 
n ih dveh letih se je na novo vpi. 
salo 125 članov. Predsednik se le 
tudi zahvalil vsem predstavnikom 
oblasti in ustanovam, ki so na raz
ne načine podrpll to človekoljub
no ustanovo.

Ob zaključku so volili nov od- 
bor. v katerega so povečini potr
dili dosedanje odbornike. Med nji
mi -je tudi neka j., slovenskih imen;- 
navedemo naj Andreja Abujo in 
Franja1 Žvanuta.

Debatna konferenca 
proti draginji

Danes 4. decembra ob 20. url bo 
na županstvu v Tržiču debatna 
konferenca proti draginji, ki jo or
ganizirajo trije sindikati CGIL, 
CISL in UH, ter tri zadružne zve
ze tega področja.

Glavni predmet konference bo, 
kakšne ukrepe bi bilo treba pod-

Poskusno štetje 
v Števerjanu

Med pripravami za običajno 10- 
iletno splošno ljudsko štetje, ki bo 
meseca novembra 1971 po vsej drža, 
vi, so pristojne oblasti določile šte- 
verjan za izvedbo delnega poskus
nega štetja. Občinska uprava je v 
ta namen Izbrala 8 tipičnih dru
žin svojega področja in po stanju 
od 22. na 23. novembra zbrala pri 
njih vse tiste podatke, ki pridejo v 
poštev pri rednem štetju. Poleg 
podatkov o ljudeh pridejo tukaj 
v poštev tudi premoženjski in sploš
no gospodarski, zdravstveni in dru
gi podatki.

Minister Malfatti 
o podjetja SAFOG

Pred meseci je deželni odbornik 
za industrijo in trgovino Dulci več 
krat posredoval pri ministru za dr
žavne udeležbe Malfattiju za pozi
tivno rešitev problemov podjetja 
SAFOG v Goriod. Med najbolj pe
rečimi problemi je nezadostno iz
koriščanje proizvodne kapacitete. 
Minister Malfatti je pismeno od
govoril odborniku Dulciju in zago
tovil obvezo ministrstva za določi
tev programa primerne proizvod
nje, in to brez novih obremenitev 
za ureditev na drugem mestu, ki 
jiim podjetje ne bi bilo kos.

Minister Malfatti omenja tudi 
druge stranske probleme ter spo
roča, da se za SAFOG pripravlja 
obsežen načrt investicij za Izbolj
šanje naprav. Pn tem pa minister 
pripominja, da razširitev tovarne 
na področje, ki ga zajema San 
Giorgio, ni v načrtih IRI - Finimec- 
canica. Morebitne nadaljnje razši
ritve livarne bi lahko zajele povr
šine, ki so last San Giorgio, ne da 
bi s tem prizadeli dejavnost tega 
podjetja. Glede podjetja San Gdor- 
gio, ki je v težkih razmerah, pa je 
minister sporočil, da so preusme
rili naročila iz Genove in drugih 
podjetij, da bi s tem preprečili 
ukrepe na škodo osebja, ki je za
posleno pri Sam Giorgio.

teri dtjaikii srednje tehnične šole 
«Fanmi» v Gorici stavkah ta demon
strirali po gorlškth ulicah. Nekaj 
stotin jih je odšlo v povorki na Trg 
Julija In v Ul. Puccini, kjer so po
vabili dijake teh šol. naj se jiim 
pridružijo. Potem so krenili po kor- 
zu proti središču mesta, kjer pa 
so se razpršili, ker jim niso pusti
li naprej.

Kot znano so že prejšnji dan I- 
nieli na šoli «Fermi» protestno gi
banje ter so zasedli šolsko poslopje. 
Po zaključku časa. ki je namenjen 
za pouk. so povečini odšli domov, 
kakih 150 dliakov šole za geometre 
pa je ostalo v poslopju kjer so se 
zabarikadirali po razredih. Na u- 
kaz državnega tožilca dr. Maralja 
pa je policija v popoldanskih u- 
rah izpraznila poslopje.

V zvezi s temi dogodki je rav
natelj prof. Vierthaler globoko ob 
žaloval, da je prišlo do zasedbe 
šole od strani skupine dijakov. Ti
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PO ZASEDBI ŠOLE IN IZGONU

V zavodu «Fermi» 
še vedno protestirajo
Skupina (lijakov višjih razredov je izdala proglas z izjavo, 
da se ne strinja z načinom protesta, ker ovira studi ran je

Tudi včeraj dopoldne so neka- slednji pa so Izdali energičen pro.

PRIPRAVE NA POLETNO SEZONO

V Tržiču in Eradežu načrtujejo 
pristanišča za turistične čolne

Sedanje kapacitete so premajhne - Italijansko povprečje čolnov je doseglo v zadnjih 
letih razmah, vendarle je še zelo daleč od številk v nekaterih drugih državah

Nedavno je bil v Tržiču sesta
nek o turističnih pristaniščih, o 
katerem smo v našem listu že po
ročali. Iz raznih poročil, ki so bila 
podana na tem sestanku, smo po
vzeli nekaj podatkov, ki kažejo, 
kako se je v naši deželi, posebno 
pa še v naši pokrajini povečalo 
število lastnikov motornih čolnov 
in jadrnic.

V Italiji je sedaj en čoln na pri
bližno 600 prebivalcev. V pristani
ških registrih je vpisanih 73.000 
čolnov, od najmanjšega do največ
jega. Seveda v to število niso vpi
sani luksuzni čolni, ki so last ita
lijanskih državljanov, imajo pa na 
jamboru panamsko, liberijsko ali 
kako drugo zastavo. Število čolnov 
in jadrnic je manjše od tistega, ki 
ga beležijo v Franciji (1 čoln na 
vsakih 400 prebivalcev), veliko 
manjše od številk, ki jih beležimo 
na Švedskem (1 čoln na vsakih 26 
prebivalcev), v Kanadi (1 čoln na 
vsakih 20 prebivalcev), v Združe
nih državah Amerike (1 čoln na 
vsakih 6 prebivalcev).

Kljub tem velikim razlikam v 
številkah je treba podčrtati dej
stvo, da se je število čolnov in 
jadrnic v Italiji povzpelo na tako 
stopnjo šele v zadnjih letih, ko smo 
zabeležili pravcat boom na tem
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PO ZAKLJUČKU ANDREJEVEGA SEJMA

področju. Ta boom je našel naše 
oblasti nepripravljene in danes je 
težko najti pristanišča, v katera 
bi bilo moč spraviti čolne in ja
drnice.

Na tržiškem zborovanju so šte
vilni govorniki prikazali zastarelo 
italijansko zakonodajo na tem pod
ročju in dajali za vzgled francosko 
ali jugoslovansko.

V naši deželi so lani zabeležili 
več milijonov turistov na plažah 
vzdolž obale; od teh je bilo 41,9 
odst. tujcev, v glavnem Avstrij
cev in Nemcev. Mnogi med njimi 
prihajajo na počitnice s svojim 
čolnom. Predvidevajo, da bo pri 
nas" v ’ ičtu 1975 nad 7 milijonov tu
ristov, vzporedno s tem se bo zelo 
pdvečalo število čolnov in jadrnic, 
ki jih bodo ti turisti pripeljali s 
seboj.

Na Tržaškem je precej portičev, 
ki pa ne ustrezajo današnjim po
trebam. Nekoliko boljši je položaj 
na obali goriške pokrajine, kjer 
pa so zmogljivosti docela izkori
ščene. V Tržiču je pristanišče SV 
OC (Societa della Vela), v kate
rem je zasidranih nekaj sto bar
čic, čolnov in jadrnic v glavnem 
domačinov. V tem pristanišču ima
jo tudi popravljalno delavnico.

Nedaleč od tega pristanišča, prav 
tako v tržiškem območju, so pred 
leti zgradili novo pristanišče Han- 
nibal, ki je danes zelo razširjeno, 
z delavnicami, vendar ni še kon
čano. V načrtu imajo ureditev o- 
perativne obale. V tem podjetju 
dela trenutno okrog štirideset lju
di. Zanimivo je, da kljub tolikšne
mu obsegu tega zasebnega prista
nišča, kljub načrtom za širjenje 
objekta, niso pristojne oblasti dale 
družbi, ki cHannibal* upravlja, do
voljenje za črpalko nafte.

Druga zasebna družba, SAIP, na
merava na istem področju zgradi
ti v kratkem še eno zasebno pri
stanišče, v katerem naj bi bilo 
prostora za 900 čolnov. Pristani
šče naj bi bilo opremljeno z de
lavnicami, hotelom, športnimi ob
jekti, plažo. Načrte je pripravil 
inž. Piero Sinigaglia.

Drug načrt predvideva, da bi 
usposobili v ta namen vse pod
ročje med kanalom Brancolo in 
izlivom Soče, to je na področju med 
Tržičem in Gradežem.

V Gradežu so barke navezane ob 
vseh pomolih. Prostora je torej 
precej, vendar ni tu nikakih na

prav; ob pomolih ni vode, telefo
na, električne napeljave. Tudi v 
Gradežu nameravajo pripraviti ka
ko turistično pristanišče.

Za ureditev teh pristanišč bo po
trebno veliko denarja, seveda bo 
pri tem potrebna tudi nova držav
na zakonodaja. Predvidevajo, da 
se bo pri nas v prihodnjih letih 
število čolnov zelo povečalo. Zara
di tega so dela nujna, posebno še 
če pomislimo, da bo v teh prista
niščih našlo svoje delovno mesta 
stotine ljudi.

Goriškega veterana 
Franca Polha ni več

A6 pred dbbfim mesecem simo sre
čali v neki goriški kavami gori
škega veterana Franca Polha, ki 
se nam je pohvalil, da je pred ne
kaj dnevi stopil v svoje 88. leto 
Ko smo mu predlagali, da bomo 
o tem objavili vest o časopisu. Je 
odločno odklonil: «NHkoli nisem
maral biti v časopisu ta tudi se
dal Vas prosim, da to opustite.* 
Bilo m-u je preveč, ko smo pisali 
o njem, ko te bili pred leti odliko
van z zlato kolajno za 40-letno de
lo pri trgovskem poditetju Pecile v 
Drevoredu XX. septembra.

Pred skoro 14 dnevi je Polh prav 
tako skromno kot je živel, skoro 
neopaano odšel za vedno Po nekaj 
dnevih bolehanja le ugasnil v go
riški bolnišnici Pokooali so ga v 
isti grob. v katerem že nad 10 let 
počiva njegov prijatelj lekarnar Mi
ha Košir na glavnem mestnem po
kopališču.

Polh je še do pred nekaj leti, 
vkljub temu, da Je bil v pokoju, 
delaj ter se vozil s kolesom po me
stu in obiskoval po trgovinah 
kliente, ki so ga poznali že od leta 
1921. ko je prišel iz svoje rojstne 
Barke pri Vremah na Krasu v Go
rico. Bil Je pošten ta zaveden Slo
venec ter Je rad pomagal rolakom 
v potrebi, zlasti za časa zatiranja 
po fašizmu. Naj počiva v miru.

test proti vmešavanju policije na 
šoli.

Danes nam je skupina dijakov 
te tehnične šole poslala izjavo, ki 
nosi kakih 100 podpisov prizadetih 
dijakov višjih razredov. V tej .zja
vi Je rečeno da dijaki V. razreda 
trgovinskega oddelka im več razre
dov šole za geometre, ki se sicer 
strinjajo o važnosti problemov, ki 
so v diskusiji, se strinjajo zaradi 
oblike protestnih akcij .ker se z 
njimi ovira šolska dejavnost na 
škodo dijakov, zlasti tistih, ki se 
morajo letos pripraviti na zaključ
ne izpite.

Delegacija dijakov, ki so protesti
rali je včeraj obiskala tudi druga 
šole in med njimi slovenski licej 
ta učiteljišče v Ul. Croce, da bi se 
z njimi pomenili o skupni pro
testni akciji, katero naj bi pripra
vili za danes dopoldne.

Prvi dan predvajanja 
filma «Bitka na Neretvi>

Včeraj je bil prvi dan predva
janja jugoslovanskega filma »Bit
ka na Neretvi* v kinu «Corso» v 
Gorici.

Pri prvem od treh predvajanj, 
skoraj tri ure trajajočega filma, 
je bila udeležba občinstva še bolj 
pičla. Pri drugi in tretji pa je šte
vilo obiskovalcev precej naraslo. 
Občinstvo je sledilo z velikim za
nimanjem razvoju jugoslovanske «- 
pope je iz NOB, ki jo film prikazu
je. Za danes pričakujejo še večji 
pritok gledalcev, med katerimi so 
bili sinoči pri drugi predstavi zla
sti številni Slovenci pa tudi vt> 
jakov je bilo precej.

Tudi v Gorici 
jc pritisnil mraz

Hladen zrak od severa je vče
raj očistil nebo tudi na Goriškem, 
obenem pa je pritisnil tudi hujši 
mraz. V središču mesta so včeraj 
zjutraj zmerili 3 stopinje pod 
ničlo, na Solkanskem polju pa 6 
pod ničlo in v Sovodnjah do 5 
stopinj. Preko dneva se je tempe
ratura nekoliko zvišala, vendar ie 
bil še vedno precej oster zrak tu
di zaradi vetra.

Iz Beneške Slovenije pa poroča
jo, da so imeli na področju Nadi
že do 8 stopinj pod ničlo, rekord 
pa imajo na Višarjah z minus 13 
stopinjami

DEŽURNI LEKARNI 
GORICA

Danes ves dan in ponoči je od
prta lekarna PONTONI BASSI, 
Raštel 26, tel 33-49 

TRZIC
Danes je dežurna lekarna v Tr

žiču Centrale, Trg della Repubblica, 
tel 72341
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OBVESTILA TRGOVINSKE ZBORNICE

Zavarovanje družinskih članov 
za trgovce in obrtnike

Vpis v seznam trgovskili potnikov in zastopnikov

Včeraj zvečer so zaključili še 
zadnjo obrobno prireditev v okvi
ru Andrejevega sejma v Gorici, 
mednarodno filatelistično in numi
zmatično razstavo v dvorani biv
šega Ljudskega doma. Razstava je 
bdla deležna kar dobrega obiska in 
zlasti goriški, pa tudi drugi filate
listi, so se živo zanimali za posa
mezne domače in za zbirke iz Slo
venije in Avstro)*.

Tudi vinska razstava in pokuše- 
valnioa briških vin, kjer je poleg 
drugih razstavljalo večje število 
slovenskih vinogradnikov iz štever- 
jana, Oslavja in okolice Krmina, Je 
bila deležna stalnega obiska in ži
vahnega pokušanja številnih ljubi
teljev dobre briške kapljice. Na na
ših slikah je delen pogled na raz
stavljeno blago ni. obeh razstavah.

Trgovinska zbornica v Gorici ob
vešča vse prizadete trgovce in 
obrtnike na Goriškem, da bo z 31, 
decembrom prenehalo bolniško za
varovanje za tiste družinske čla
ne, ki so dopolnili 18. leto staro
sti. Bolniško zavarovanje in po
moč se bo nadaljevalo le v na
slednjih primerih:

Za dijake srednjih šol do 21. le
ta; za visokošolce do 26. leta: za 
druge družinske člane stare nad 
18 let, pa so spoznani za trajne 
invalide; kadar mladoletnik posta
ne sotrudnik v podjetju (v takem 
primeru ga je treba zavarovati tu
di za pokojnino).

Tisti, ki bodo po zgornjih navo
dilih še zavarovani, naj predloži
jo trgovinski zbornici v Gorici: 
potrdilo o obiskovanju šole; zdrav
niško potrdilo če so invalidi ali 
prošnjo za prehod mladoletnika kot 
sotrudnika v podjetju.

Pristojne komisije bodo na svo

ji seji v prihodnjem januarju čr
tale iz seznama vse tiste, ki ima
jo nad 18 let, pa niso uredili svo
jega staleža po navedenih pred 
piših.

Z ministrskim odlokom od 12. 
aprila letos je stopila v veljavo 
nova ureditev staleža trgovskih 
potnikov in trgovskih zastopnikov. 
Pri trgovinski zbornici je bil ime
novan zadeven odbor, katerega 
skrb bo vpis prizadetih v poseb
ne sezname ter je že začel z de
lom. Ugotovili so pri tem, da je 
samo en del trgovskih zastopnikov 
na Goriškem uredil svoj položaj. 
Zato je nujno, da tudi vsi drugi 
napravijo prošnjo za vpis v se
znam svoje stroke s potrebnimi 
dokumenti.

Za to določen! urad pri trgovin
ski zbornici v Gorici, Ul. Crispi 
10 (soba št. 14) je prizadetim na 
razpolago za podrobnejša pojas
nila.

Jugoslovansko turistko 
so okradli v Vidmu

Pred dnevi se je mudila v Vid
mu na obisku 43-letna Katarina 
Ivanovič, ki je bila rojena v Beo
gradu ter sedaj živi na Reki Ko 
se je peljala po Ulici Pozzuoli s 
svojim avtom, sta ji dva mlade
niča s svojim avtom prekrižala 
pot. se ji približala in eden .»d 
njiju ji je strgal iz rok torbico z 
dokumenti in denarjem.

Ženska je tatvino prijavila ka
rabinjerjem in povedala, da je 
imela v torbici potni list, promet
no knjižico, 30.000 lir in 8.000 di
narjev. Naslednjega dne je neki 
avtomobilist našel v svojem avto
mobilu v Ulici D’Aronco torbico z 
dokumenti okradene turistke toda 
brez denarja. Dokumente so ji vr
nili, za tatovi pa ni nobenega sle
du.

CORSO. 16.30 - 19.15 . 22.00: «Bitka 
na Neretvi*, J. Brynner in S. Ko- 
ščina; jugoslovansko italijansko 
nemška koprodukcija; kinema- 
skopski film v barvah.

VERDI. 17.15: «Amore mio aiuta- 
mi», Alberto Sordi, Monica Vittl. 
Italijanski barvni film.

MODERNISSIMO. 17.35—22: «Sa-
tirycon», M. Po-tter in L. Bosč; 
Fellinijev kinemaskopski film v 
barvah, mladini pod 18. letom 
prepovedan

V1TTOR1A. 17.00 — 21.30: «Assas- 
sination bureau*, O. Reed in D. 
Rigg; ameriški barvni film. mia^ 
dini pod 14. letom prepovedan.

CENTRALE. 17.00—21.30: «Colp! dl 
dadi... colpl di pištola*. H K “el 
in I. De Carlo; ameriški kinema- 
skoski film v barvah.

'i» • • ./ rzir
AZZIJRRO. 17.30: nSummit*. U M. 

Volontč Barvm film
E\CELSIOK 16 00 «Anch’to no dl- 

rltto di nascere*. S. Bautista 
Barvni film

PRINCIPE. 17.30: «Distruggete
Frankestein*, P Cushing in V. 
Karlson Barvni film

\ora ti or ten
SOČA (Nova Gorica); »Sedma 

žrtev*, Za.p nem ki film - ob 
18. in 20.

DESKLE: «Deset božjih zapovedi*, 
I. del, ameriški barvni film — ob 
16 in 19.30

RENČE: «Krvava makedonska svat
ba*. Jugoslovanski barvni film — 
ob 19.30

SEMPAS: Prosto.
KANAL: Prosto.
SVOBODA (Šempeter): «Winche.

ster 73», ameriški film — ob 18. 
in 20. uri.

PRVACINA: ((Skrivnostna vojna
Harij« Friga*, ameriški barvni 
film - ob 19.30.

POTUJOČI KINO — GRGAR:
»Skrivnost bengalske džungle*

I ob 19.30.
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HKZZ2EZIH TEDENSKI pregled amaterskega prvenstva

Zadovoljivi izidi v tretji ligi 
v drugi pa poraz Vesne in Brega
Nogometna zveza je registrirala prekinjeno tekmo Primorja z libcrtasom s 5:2
Nedeljsko kodo 2. amaterske no

gometne lige Je bilo z.a enajsteri
ci Brega, Vesne in Juventtae ne
uspešno. Vse tri ekipe so doživele 
hude poraze, ki so tem bolj peko
či, ker so nasprotni napadalci po
slali v mreže teih treh moštev kar 
12 golov. Nasprotno pa Je le Vesni 
uspelo doseči gol, in to le enega 
samega. Skupni rezultat vseh trelh 
tekem je torej 12:1 za nasprotne 
enajsterice.

Brežani so na domačih t,<4h ivra- 
li proti enajsterici iz Turjaka. 
Gostje so v prvem polčasu, čeprav 
so igrali proti buril, v 38. minuti 
dosegli gol, v nadaljevanju, ko so 
spoznali, da je napad domačinov 
neučinkovit, obramba pa negotova, 
so pritisnili močneje in so (ob 
pomoči burje) Se trikrat stresli 
mrežo predstavnikov dolinske ob
čine.

Staindreška Juventim se je vr
nila z gostovanj v LcčrTku s pe
timi zadetki v lastni mreži. Juven. 
tina je zaigrala izredno slabo zla
sti v drugem polčasu Prvi polčas 
te tekme se je namreč končal ne 
odločeno, brez gola, v nadaljevanju 
pa sta bila usodna za Standrežce 
zlasti dva avtogola, ki je nato po
vsem popustila in je tako doživela 
hud .poraz. S tam je tudi zdrsni
la na predzadnje m«;,o lestvice.

Neuspešen je bil tudi nastop kri
ške Vesne, ki se je vrnila domov 
praznih rok. Glavni vzrok tega po- 
raea je bil slab dan vratarja in 
neka) tehničnih napak ekipe. Na 
padalna vrsta Je Imela vrsto lepih 
priložnosti za dosego gola. vendar 
je bila tudi takrat neučinkovita 
in Je vse zapravila.

IZIDI SKUPINE D 
‘Itala . Pro Farra 2:2
‘Lucinico - Juventina 5:0
•CRDA - Aurisina 1:0
•Isonzo S.P.I - Vesna 3:1
•Libertas - Fogliano 2:1
Isonzo Turriaco . ‘Breg 4:0

‘Rosandra - S. Can*!an 1:1
LESTVICA

IJbertas
Lucinico
Pro Farra
A uri si na
CRDA
S. Canzian
Vesna
Rosandra
Is. Turriaco
Itala
Fogliano
Isonzo S.P.I.
Juventina
Breg

1 10 6 12 
1 11 1 11 
0 11 8 11
2 9 4 10
1 9 9 10 
19 7 9
3 9 8 9
2 7 7 8
4 12 10
3 9 11
4 6 9
4 8 10
5 7 14
6 2 15

PRIHODNJE KOLO (7. 12. 1969) 
Isonzo Turriaco - CRDA 
Juventina - Rosandra 
Aurisina - Lucinico 
Pro Farra . Fogliano 
S. Canzian • Vesna 
Libertas - Isonzo S.P.I.
Itala . Breg
V 3. amaterski nogometni ligi 

je bilo nedeljsko kolo precej uspeš
nejše za naša društva, kot pa v 2. 
ligi.

Zarja je z lahkoto odpravila e 
kipo Libertasa s Proseka. Baz ovci 
so v prvem polčasu igrali proti moč_ 
ni burji, vendar so si že v tem de
lu srečanja zagotovili zmago. Pred 
počitkom so namreč že vodili s 
3:1. V nadaljevanju so Izkupiček 
svojih golov še podvojili im obe 
točki sta ostali zarjanom, ki so 
zdaj na častnem drugem mestu 
lestvice.

Tudi enajsterica Primorca je 
končno prišla do prve zmage. Tre- 
benci so v nedeljo s pičlim izidom 
1:0 odpravili openski Libertas. Gol, 
ki je odločil tekmo, je padel v pr
vem polšasu ln nosi podpis Bog
dana čuka.

Vesna B je imela v gosteh šibko 
enajsterico OG Opčine, ki je zasi
drana na zadnjem mestu lestvice, 
čeprav so se Križani predstavili

lO.
Megla ob reki.
Plazil sem se k vodi. Pomo

čil sem dlan v reko. Samo 
nekaj kapljic vode sem položil 
v dlan. šel sem si z dlanjo 
po čelu. Roka je bila hladna 
kot led. še pred nekaj tre
nutki mi Je telo gorelo.

Kaj. Kaj se dogaja z me
noj. Z menooj!

Tisti hip, tisti hip, ko sem 
si šel z roko po čelu, tisti hip, 
ko sem začutil na čelu hlad 
reke. Tisti hip mi je odleglo. 
Reka. V sebi sem čutil moč 
reke. Tisti hip sem verjel, da 
Je reka močnejša kot človek.

Tako sem se bal. Bal sem 
se, da bi se tudi danes po
novilo. Nič. Danes se ni nič 
zgodilo. Tedaj. Tedaj sem po
mislil. To je torej konec. Po
tegnili te bodo iz reke. Po . ti
stem mi je bilo bolje. Poči
vati morate, mi je dejal zdrav
nik in me komaj pogledal. Nič 
takega se ni ponovilo. Prej, 
opoldne, In potem na veselici, 
ko sem šel k reki, prej sem 
čutil, prej sem mislil, sedaj, 
sedaj se bo ponovilo. Sedaj in 
potem konec. Danes ne bi pre-

na igrišču v kakovostni postavi 
(kar je pri navijačih dopuščalo u- 
panje na zmago domačih barv), so 
siednji po zaključnem sodnikovem 
žvižgu ostali delno razočarani: mo
štvo namreč ni uspelo iztržiti več 
kot skromne točke.

Na nabrežimskem pravokotniku 
Je Primorje odpravilo Roiameseja 
s 3:1 in je tako popolnoma zaslu
ženo pobralo obe točki. K tema 
pa moramo zdaj prišteti še dve 
točki, kajti nogometna zveza Je re
gistrirala prekinjeno tekmo Pri
morje — Libertas Prosek s 5:2 v 
korist Primorja, t. j. z izidom, ki 
je veljal v trenutku, ko je sodnik 
tekmo prekinil.

Glavna tekma nedeljskega kola 
pa je bila med Unionom in Sto- 
ckam. Srečanje se Je zaključilo 
z delitvijo točk, kar povsem od
govarja stanju na igrišču. Pod- 
lomjercl so v nedeljo zaigrali slab
še kot so spodobni, kljub temu pa 
so z osvojeno točko utrdili' svoj 
položaj na lestvici.

Kot vest nal še dodamo, da ene 
na jzanimivejšlh tekem tega kola, 
Teonoferramertta — Portuale, ki bi 
morala biti ob 10.30 na igrišču pri 
Sv. Alojziju, niso odigrali. Ni bilo 
namreč sodnika.

IZIDI 5. KOLA 
Zarja - Libertas Prosek 6:1 
Libertas Opčine - Primorec 0:1 
Vesna B SG Opčine 1:1
Primorje --F-olanese 3:1
Tecnofer. . Portuale neodigrano
COOP _ Devin 
Union - Stock

LESTVICA
Portuale
Zarja
Primorje
Stock
Union
Tecnoferram.
Roianese
Libertas Opčine 6

6:1 
1:1

0 20:6 9
1 15:3 8
1 17:6 8
0 15:8 8 
0 11:6 8
1 8:6 6
2 6:7 5
3 7:9 5 
2 3:4 3 
2 5:9 3
4 10:18 3 
4 9:17 2 
4 2:13 1 
4 3:19 1

PRIHODNJA SREČANJA (7.2.1969) 
Stock - COOP 
Primorec - Devin 
CG Opčine - Tecnoferramenta 
Libertas Prosek - Union 
Roianese . Libertas Opčine 
Portuale • Zarja 
Vesna B . Primorje

Bruno Rupel

Primorec 
Vesna B 
Libertas Prosek 
COOP 
Devin 
CG Opčine

NA KRATKO
Znano primorsko nogometno dru

štvo Ilirija iz Ilirske Bistrice se 
je preimenovalo. Društvo Je nam
reč stopilo pod okrilje prevoznega

l>odjetja Transport in se bo odslej 
Imenovalo Nogometni klub Tran
sport. Za predsednika so izvodili 
Jožeta Zidarja.

♦ * *

MUNCHEN, 3. — V prijatelj
skem srečanju vojaških nogomet
nih reprezentanc je danes zahod- 
nonemška enajsterica premagala I- 
talijo z 3:2 (3:0).

CIUDAD MEXIKO, 3. — Zvezni 
trener zahodnonemške reprezen
tance, ki se mudi že več dni v Me. 
hiki, je izjavil, da Je zelo zadovo
ljen z organizacijo svetovnega pr. 
venstva. Med drugim je tudi pri
pomnil ,da je malo možnosti, da 
bi njegova enajsterica nastopala 
v Guadalajari, kjer bo igrala tudi 
Anglija. To pa zairadd običaja, da 
prvi dve ekipi s 'prejšnjega prven
stva nastopata ločeno vsaka v svo
ji skupini.

Moška odbojkarska B liga: obramba Libertasa je sicer skočila viso
ko, toda borovec Sergij Veljak se je pognal še višje in je tolkel

preko bloka
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NOGOMET KVALIFIKACIJE ZA SP

Gladka zmaga ČSSR 
nad Madžarsko

v

Cehi gredo v Mehiko
MARSEILLE, 3. — V odločilnem 

srečanju za vstop v finalno 
svetovnega prvenstva sta se danes 
pomerili reprezentanci Madžarske 
in češkoslovaške. Moštvi sta za
ključili tekme svoje skupine z e- 
nakim številom točk in tako je 
bilo potrebno tretje ln odločilno 
srečanje.

Enajsterici sta nastopili v nasled
njih postavah:

ČEŠKOSLOVAŠKA: Viktor, Pi-
vairnik, Migaš, Hagara, Horvat, Ku.
na, Vesely, Petras, Kvasnak, Ada- 
mec, Jokl.

MADŽARSKA: Szantimalyl, Ke- 
lemen, Meszoly, Ihas, Halmosi, No
sim, Fazekas, Goroos, Bene, Far
kaš, Zambo.

SODNIK: Manchin (Francija),
stranska: Kitabjian to Helies (Fran
cija).

ČSSR si Je zagotovila listek za 
potovanje v Mehiko z gladko in 
prepričljivo zmago. Čehi so odpra
vili Madžare s 4:1 (1:0). V prvem 
•polčasu sta enajsterici predvajali 
lep nogomet s prodornimi akcija«
ml, ki so jih zaključevali z moč
nimi streli. V tem delu sta se od-

SPDT namerava v kratkem prirediti sejem smučarske opreme tudi 
v zgornji tržaški okolici

likovala predvsem vratarja. Mad
žarski vratar pa je moral kloniti 
enajstmetrovki, ki jo je realiziral 
Kvasnak. V drugem polčasu pa Je 
belim uspelo še trikrat potresti 
nasprotnikovo mrežo in to dvakrat 
s pomočjo prostih strelov, na ka
terih Je odpovedal madžarski vra
tar, ki nosi krivdo za dva prejeta 
gola. V zadnji minuti igre pa so 
Madžari z enajstmetrovko dosegli 
častni gol.

KOŠARKA
Ženski pokal evropskih prvakov

Vojvodina 89 
Vicenza 61

V drugam kolu evropskega poka
la prvakov v košarki za ženske je 
novosadska Vojvodina nocoj prema
gala italijansko moštvo Vicenze z 
89:61 (46:31) to se tako plasirala 
za nadaljnje tekmovanje.

V Cervinii je že več dni večja 
skupina najboljših jugoslovanskih 
smučarskih tekmovalcev, ki se pri
pravljajo na bližnjo sezono. Danes 
bodo odpotovali v Francijo, kjer 
bodo nastopili v dneh od 10. do 14. 
decembra na velikem mednarod
nem smučarskem tekmovanju «Kri- 
terij prvega snega«, ki je prvo večje 
smučarsko tekmovanje v sezoni.

ODBOJKA TEDENSKI KOMENTAR

Po zmagi nad Libertasom 
Bor na tretjem mestu

Presenetljiva zmaga Sokola v ženskem mladinskem prvenstvu
V sobotnem nastopu proti some

ščanom Libertasa se je Bor moral 
krepko potruditi, da je osvojil obe 
točki. Libertas je zaigral kot še 
nikoli letos, Bor pa nastopil bolj 
medlo, vsaj v obrambi, 'kjer je prav 
v zadnjih nastopih pokazal mar
sikaj dobrega. Fantje so morda v 
začetku podcenjevali nasprotnika, 
ki so ga v predprvenstvenih pri
pravah pregazili. V začetku pla
vim ni šlo od rok ln to je izkori
stil nasprotnik, ki je bil stalno 
enakovreden slovenski ekipi.

V prestrezanju servisa je bila 
večkrat vidna negotovost Pučke to 
Klavdija Veljaka, ki sta pustila 
nekaj žog na tla. Poleg tega tudi 
napadalni sistem ni deloval dobro, 
kajti zadnji center ni kril svojega 
mesta ta nerazumljivo ostal v kotu. 
To so bile hibe. Dobro pa so bo
rovci zaigrali v bloku, kjer so na
sprotnikove napade neusmiljeno u- 
stavljali. Napad je tudi zadovoljil, 
kot celota ta kot posamezniki. Pr
vič smo letos videli izredno mo
čan udarec Sergija Veljaka, ki je 
tako pokazal, da se vrača na 
svoj običajni standard. Neustavljiv 
,ie bil tudi Plesničar, medtem ko 
je Klavdij Veljak zaigral nekoliko 
pod svojim nivojem. Koristen je 
bil na mreži Uršič, ki pa je pre
več tolkel na moč, kar pa mu ni 
vedno uspelo.

Bor je torej v soboto lahko re
čemo zašel v slab dan, ki ga bodo 
fantje brez velikih težav premostili 
in že v soboto, ko bodo na doma
čih tleh gostili Scaiiolo pokazali
svojo pravo Igro. Borovcem se vi
di, da so v tem obdobju v odlični 
formi in njihov sobotni nekoliko
megleni nastop je bil le slučaj.

Priznati pa moramo, da so imeli 
plavi odličnega nasprotnika, ki je 
predal zmago po ostri borbi za vsa
ko točko. Giacomelli ln Germani
sta bila na mreži stalna nevarnost
za Borovo obrambo, v polju pa so 
dobro zaigrali brata Frison to ob
časno Neubauer.

Izidi petega kola:
‘Scaiola . Alessandria 3:2

Pagmiin - *CUS Torino 
Mtaelli - ‘Olim/pia 
Bor - ‘Libertas 
Čelana _ ‘COOP Parma 

Lestvica

3:1
3:2
3:2
3:1

Pagnin
Minelli
Boi
Olimpia 
Čelana 
Libertas TS 
CUS Turin 
Scaiola 
Alessandria 
Coop Parana

15 
14 
12 
11 
11 8 
11 12 
7 11

4 10
7 8
8 6 
8 6

6 
4 
4 
4 
2 
0

NA SMUČARSKEM IZLETU SPDT V TRBIŽU

Bilo je lepo in prijetno
Zapadel je prvi sneg, prekril 

vrhove in pobočja s svojo ču
dovito odejo in začel tako vabiti 
prve smučarje. Ob tej prilož
nosti je Slovensko planinsko 
društvo organiziralo smučarske 
tečaje v Trbižu in s tem omo
gočilo našim smučarjem, da se 
pravočasno pripravijo na zim
sko sezono. Seveda velja to 
predvsem za začetnike, da boao 
v zimskih počitnicah že obvla
dali prve elemente smučanja. 
Tečaji so se pričeli preteklo ne
deljo, 30. novembra, ko smo se 
prvič letos odpravili na sneg. 
Bolj ali manj smo se na izletu 
srečali vsi tisti, ki nas druži 
ljubezen do narave in planin, 
bodisi v poletnem kakor v zim
skem času. Zelo številna pa je 
tokrat bila udeležba najmlajših. 
Vsi navdušeni so komaj čakali, 
da si bodo nadeli smuči, eni pr
vič in to je bil kar važen do
godek, drugi pa so že bili bolj 
izkušeni. Čeprav smo odpotovali 
iz Trsta s precejšnjo zamudo 
zaradi neke okvare na avtobu
su, smo razmeroma hitro pri
speli v Trbiž, to pa predvsem 
po zaslugi dobrega šoferja in

ker cesta ni bila zasnežena. Vož
nja je bila prijetna in spotoma 
smo z užitkom in veseljem opa
zovali prelepo pokrajino, ki nam 
je prinašala svoj prvi zimski 
pozdrav.

Kraj namenjen za tečaj je bil 
pravzaprav Sv. Anton, ki je ne
koliko izven Trbiža. Avtobus 
smo pustili nekje ob cesti, na
ložili smuči na rame in se od
pravili peš, poldrugi kilometer 
daleč, kar nam je služilo za ne
kakšno ogrevanje mišic. Končno 
pa je le prispel tako težko pri
čakovani trenutek• prvi spust 
in... prvi padec! Sledilo jim je 
seveda še mnogo drugih, tako 
da smo bili že kar obupani, in 
le dejstvo, da se neizkušeni 
smučar težje znajde na snegu 
v začetku sezone, nas je neko
liko potolažilo. Naši mladinci pa 
so jemali celotno zadevo z več
jim pogumom. Takoj ob prihodu 
sta jih prevzela smučarska uči
telja, ki sta vodila začetniški 
in nadaljevalni tečaj. Dobre vo
lje in veselja ni manjkalo... pa 
tudi padcev ne! Z veseljem smo 
lahko ugotovili, da naraščaj do
bro kaže in da je vmes nekaj

elementov, ki mnogo obetajo. 
Po tečajih smo se malo okrep
čali v bližnjem gostišču, ki je 
takoj zaživelo zaradi veselih in 
razposajenih otroških glasov. E- 
den je izgubil rokavice, drugi ni 
našel nahrbtnika..., toda vse 
smo potem srečno našli, tako 
da smo se popoldne lahko brez 
skrbi zopet vrnili na sneg. To
krat sta bila na vrsti tečaja za 
odrasle: začetniški in nadalje
valni. Snega ni bilo mnogo in 
ponekod smo morali smučati po 
plastiki. Bilo pa je vseeno lepo 
in prijetno, čas pa je bežal z 
neverjetno hitrostjo, tako da smo 
se vrnili k avtobusu, ko se je 
že mračilo.

Med povratkom so naši otroci 
poskrbeli, da je bilo v avtobusu 
živo in veselo. Veliko so si ime
li povedati in čeprav so bili pre
cej utrujeni, jim ni zmanjkalo 
moči, da si ne bi tudi malo po
nagajali. Ob slovesu je odme
valo veselo pozdravljanje: Na
svidenje prihodnjo nedeljo ! — 
ko se bo naš smučarski tečaj 
nadaljeval z dvodnevnim biva
njem v Trbižu.

Mara Bratož

nesel. Preveč sem utrujen. 
Sprevod. Turnir. Veselica. Praz
nik ob reki. Bil je lep dan. 
Dan ob reki. Brez oblačka. 
Pravi praznik. Brez nevihte. 
Ako bi bila nevihta, potem se 
bi morda ponovilo. Tedaj, ko 
se spušča tlak. Tedaj pred 
dežjem. Tedaj so tudi ribe 
nemirne. Imel sem srečo. Lep 
dan je bil. Za obračun imam 
vedno čas. Jutri. Pojutrišnjem. 
Nekateri so se razburjali. Pri
šli sb. Vseeno so prišli. Ker 
me poznajo. Ker so obljubi
li. Nečakinja. Če bi bil mlajši 
bi zaplesal. Nič. Ne bi hotel 
bita še enkrat mlad. Ne. člo
vek mora veliko trpeti, člo
vek mora biti zelo star, v člo
veku se mora nabrati marsi
kaj. Ne bi hotel biti še en
krat mlad. Nič novega ne bi 
odkril. Svet, naš svet je u- 
st var j en za tiste, ki se samo 
enkrat rodijo. Potem, potem 
se bd ponavljali. Vse bi bilo 
tako kot prej. Znova bi me 
bilo strah. Tisti strah se bi 
ponovil, človek, človek nikoli 
ne odraste, človek ni nikoli 
zadosti star. Samo čutiti mo
ra, da živi. Otipati, ovohati,

BORIS VlSNOVEC'

veselica
(Praznični dan v stari Ljubljani),

— Ne morem več. Počivati 
moram. Vse bom predal. Na 
občnem zboru.

— Prav tak si kot tedaj. Bo
jim se za tebe.

— Da. Da. Danes bom poči
val. Tako sd želim počivati. So

vsd že odšli.
— Pozno je. Iskali smo te. 

Tako sem se bala za tebe. Ho
teli so govoriti s teboj.

— Počival bom. Danes bom 
počival.

(KONEC)

utripati. In dejatd. To, to je 
življenje, človek vara samega 
sebe ali vara druge. Ljubezni 
je toliko vrst kot je stvari in 
ljudi na svetu, človek se pla
zi pod pogledi. Vedno se bo 
samo plazil, žena. Ta me je 
razumela. Njej sem lahko vse 
povedal. Ona ve, kaj sem ho
tel storiti. Nekoč sem veliko 
mislil na ljubezen. Ta reka. 
žena. Gotovo me čaka.

— Tu si. Iskali smo te.
— Bdi sem ob reki.
— Očka, ne smeš več. Oblju

bi, da ne boš več.
— Da, Da mama.
— Vsi so že odšli. Tebe pa 

od nikoder. Bala sem se. Kaj 
se mu je zgodilo, sem se vpra
ševala. Bala sem se, da se Je

/xxxx> c

zgodilo tako kot zadnjič.
— Sel sem k reki. In vi

del. Videl sem vse. Veliko 
stvari sem videl.

— Da. Da.
— Ti veš. Ti me razumeš, 

če ne bi imel tebe
— Obljubi. Obljubi, da boš 

sedaj počival.
— Da. Obljubim.
— Pojdiva. Pomagala ti bom. 

Zdravnik, veš. Ta je rekel. Re
kel je, da ne smeš. če se tl 
kaj zgodi. Počivati moraš.

— Da. Da. Pojdiva.
— Pripravila ti bom čaj. Po

glej kakšen sd. Tudi spil si ga 
kozarček. Veš, da ne smeš.

— Silili so me. Radi me 
imajo,

— Delal si.. Preveč si delal.

Od jutri dalje bomo začeli objavljati nov podlistek, in 
sicer znameniti roman «DOBERDOB» iz prve svetovne vojne 
slavnega slovenskega pisatelja PREŽIHOVEGA VORANCA — 
LOVRA KUHARJA. Pred enim letom je namreč poteklo 50 let 
od konca prve svetovne vojne, prihodnje leto pa bo poteklo 
55 let od začetka svetovno znane soške fronte, ki jo v veliki 
meri pisatelj v romanu «DOBERDOB« opisuje. Prepričani 
smo, da bomo s ponatisom romana ustregli vsem našim bral
cem, zlasti pa mlajšim. — UREDNIŠTVO.

Prihodnje kolo:
Minelli - Libertas
Bor - Scaiola
Alessandria - Coop Parana
Paigota - Čelana
CUS Turin - Otliimpia

• * *

V prvi moški ligi je prišlo v 
tem kolu do velikega preseneče
nja. Večkratni italijanski prvak 
Vlrbus, ki nosi letos reklamno o- 
zniako Ass. Ranama, je moral na do
mačih tleh položiti orožje pred ta 
skamsko šesterico Rutai. Zamim.vo 
je, da so domačini vodili že z 2:0 
v setih, ko se je gasilska vrsta 
razigrala to v zadnjem setu iztr
gala zmago z minimalno razliko.

Tržaški gasilci so slavili prvo 
zmago na domačih tleh. V neza
nimivem srečanju so odprav'11 šib
ko moštvo Portuali iz Ravenne z 
gladkim 3:0. Prvič je pred trža
škim občinstvom nastopil Čeh Ko- 
varik, ki je s svojimi posegi več
krat požel aplavz.

Izidi petega kola:
Ruini _ ‘Renana 3:2

‘Parnimi • Pall. Milano 3:0
Baby Brummel ‘Esercito 3:1

‘Ravalico - Portuali 3:0
Bumor . ‘Casadio 3:0
Bovoli - ‘Termoshell 3:2

Pan I ni 
Ruini 
Bumor 
Renana
Balby Brummel
Bovoll
Termoshell
Ravalico
Esercito
Casadlo
Pall. Milano
Portuali

Lestvica 
4 4
4
4
4
5 
5 
4
4
5
6 
5 
.5

12
12
12
11
12

0
4
5 
4 
8

12 10 6 
8 7 4 
8 8 
6 12 
8 14 
5 15 
1 15

Med žensko elito je tudi prišlo 
do presenečenja. CUS Parma je po 
petih ognjevitih setih porazil več
kratnega državnega prvaka La Tor
re Predstavnice Parme so tako 
potrdile, da so edina šesterka, ki 
se lahko danes z uspehom postavi 
po robu moštvu FINI, ki v tem 
kolu ni nastopalo. V vrstah CUS 
Parme, ki smo jo videli letos poleti 
v Nabrežini, so se vse igralke moč
no potrudile in tako osvojile pre
stižno zmago.

Izidi:
*CUS Parma — La Torre 3:2 
‘Cabassi — Confit 3:2
‘Presolana — Mediterraneo 3:1 
Mediterranea — ‘CUS Milano 3:2 

LESTVICA
FINI 
CUS Parma 
La Torre 
Cogne
Mediterraneo 
Si met 
Cabassi 
Presolana 
CUS Milano 
Conflit

0 12 0 
0 9 2 

8 4
7 7
8 8 
7 8 
7 9 
7 11 
5 10 
4 15

V nadaljevanju mladinskega po
krajinskega prvenstva je v ženski 
A skupini nabrežinski Sokol pre
senetljivo premagal šesterico Bora, 
ki je na lanskem prvenstvu osvo
jila drugo mesto v državi. Nabre- 
žinke so zelo borbeno zaigrale in 
lepo gradile igro, kar je nekoliko 
zmedlo nasprotnice. Največ navdu
šenja je vzbudil zadnji set, ko sta 
ekipi dosegli skoraj rekordni rezul
tat 20:18 v korist Sokola. V ostalih 
srečanjih so bili izidi po pričako
vanju.

Izidi:
Ženske — A skupina

Primorec - Polet 2:0
Sokol . Bor 2:1

Lestvica
Sokol 3 3 0 6 1 6
Bor 3 2 1 5 2 4
Primorec 3 1 2 2 4 2
Polet 3 0 3 0 6 0

B skupina 
OMA - Gaja 
Zarja - Breg

Lestvica
OMA 2204
Zarja 2 113
Gaja 2 112
Breg 2 0 2 0

PREJELI SMO
Znani Borov namiznoteniški

lec Emil Bole, nam je
zvezi z našim nedel j s idrn člank^J 
o krizi v našem namiznem 
pismo, katerega v celoti ph*** 
jemo.

Spošt. uredništvo 
Primorskega dnemika ,
Pred nekaj dnevi sem bral v 

morskem dnevniku članek B°i f 
Brezigarja o namiznem len^U,no- 
zamejstvu in predvsem o nari^ 
teniški sekciji Bora. f/

Ker sem bil nekaj let član , 
sekcije in ker sem ves čas P0* 
no sledil razvoju slovenskega 
miznega tenisa, sem si dovolil 
pisati nekaj pripomb, ki vari ■ 
pošiljam s prošnjo, da jih °. g 
vite V članku sem namreč zasj _

d P 
,10nekaj netočnosti, ki pričajo 

manjkljivem tlankarjevem P°f 
nju tega problema. Jasno ie< je 
je B. Brezigar zvedel vse, $■ 
napisal, iz člankov, ki so bili f 
■javljeni v Primorskem dnevnW“* 
li iz ust nekaterih tendencio 
ljudi, ki samo škodijo ugleda 
venskega namiznega tenisa.

Vprašujem se, zakaj je B- 
zigar vse to napisal? Dako 
prav gotovo ne koristi slovens'*> ^ 
miznoteniški dejavnosti 
bilo, ko oi se člankar pral ^ 
voril z ljudmi, ki dejansko l’ ^ 
sekcijo in ki najbolje poznajo { 
mere namiznega tenisa Pr’ 0

1. Vsekakor se namizni tenisA^i
ko igra na odru, v dvorani stud 
«1. maj» vendar B BrezigaT 
zabija, da se lahko postori ^ 
oder samo eno mizo, kar n>, t 
volj niti za trening prve eriP^ 
prvi ekipi bi moralo biti Pel cs0 
movalcev, na eni mizi po * „e 
dobro voljo več kot dva i9ra.Cn jp 
moreta trenirati. 7.e to bi bi<1 ^ 
volj, da odsek propade, ' fi
mislim, da bi se le dalo reS.vejS 
problem brez večjih težav (s
z bolj konkretnimi predlog*' 
je dobra volja). li-

2. Če B. Brezigarju ni iasrJ/<eOi 
kaj bi sekcija rabila več ^ren.fj, * 
ntu lahko povem, da bi mOf"jci/i
meti dobra namiznoteniška 3 ,,j-
tri ekipe (prvo, mladinsko ' ./t
raščajniško) in je res nern 
zahtevati, da bi en sam trer>eJ,e^ 
treniral (pri tem niti ne urngk0' 
ženski namizni tenis, ki ie so
obstajal pri Boru). V takih 
jih kot živi odsek danes ^ 
ni treba nobenega trenerja, p o
to vodi le do propada sekcij 
drugi strani je nemogočo ^ &l 
vati od tekmovalcev samih- ^(t 
bili tudi trenerji, ker morajo 
igralci B lige vsaj štiri 
na teden. Prav zaradi porrumT (ip 
treningov so vsi Borovi i9ra 
bo igrali v letošnjem prve*- ^

3. Po vsem tem, kar serit m
sni, se sploh ni treba vPraSaJij 6 
kaj ni tekmovalcev. Kaj P° 0 n® 
delali? Namiznega tenisa 9°l 
bi mogli trenirati! jfi

4. Zvračanje krivde na ® ^ 
društva ali na igmlce je poPf ^

]KL
nesmiselno Samo sodelovanj* 
tvenega vodstva z namiznot- jvr 
odsekom no lahko rešilo r P'
tični položaj Danes je tT^ ,e 1° 
četi vse znova, na rezun
bo treba čakati nekai let-

5. Za odstop iz B HQe 
treba iskati nobenega izPoV0.^i 
no tako ne moremo ozna pr 
stop kot nešportno depnje b
stavno ni bilo dovolj iSrfl 
bi šli v i/erono ker so b’ f 
teri službeno zadržani sek_, fll

števila igralcevvečjega 
more.

6. člankar obtožuje narr,inri,°' 
s0cepi‘fui

niške igralce Bom, 
čili s pričkanjem
krizo v sekciji To dokazuje^pst -nUČe'

Moški
Bor Polet 
Kras - Gaja

B skupina

Bor
Kras
Polet
Gaja

Lestvica 
2 2 0
1 1 0
1 0 1
2 0 2

2:0
2:0

1
2
2
4

2:0
2:0

0
0
2
4

f. v.

OBVESTILO
Pod pokroviteljstvom SD Breg m 

Planinskega društva bo danes, 4 
decembra ob 20.30 na sedežu pro
svetnega društva v Boljuncu preda, 
vanje dr. Sonje Mašere «Sport tn 
zdravje«. Istočasno bodo predvajali 
fillrn o odpravi na Dolomite.

karjeva površnost in nePoV..a <Al' 
Pričkanje in cepljenje zade ^ l 
ga sameva igralca. Odstop j s 
gralca je sicer krizo P°SP ‘ 
more pa 'Ati njen vzrok j(Iii 

Kriza se je začela PreC> # 
ali petimi leti ko so 
kejši igra’ci zapuščati nal\j,0 
niški odsek To se ie zg°aTo se ie
radi neurejenih razmer m ^ fd!' 
pomanjkan,a trenerjev Iz shjtt 
logov ni bilo mogoče prido 
vih igralcev

Nekaj let je blišč rezultato ^ 
so jih dosegli trije ali jjafir 
momlci, zakrival resnično 
odseka. To pa je prišlo do iir 
ko sta dva naiboljša i9ra 
pustila Bor Pokazalo se 
manjkajo naraščajniki in ‘
Ravno tukaj pa je treba za 
hočemo sploh še kaj rešit1-

's ‘KS**, *
Pripis uredništva: nikakor .^ o

zgoraj omenjeni krizi v 
teniškem odseku Bora, ven_ giji 
jo v naših poročilih vseka«4 9

naš namen načenjati P° 
zgoraj omenjeni krizi v "Tj. jji> 
teniškem odseku Bora, '[eILKr P’, 
jo v naših poročilih vseka«4 9 
rali omeniti, kajti dejstvo ^ j 
ta kriza je. Ker pa mento>%je^ 
zdaj to vprašanje dovolj u 
z vseh strani ga v n**®*0 Q p1*, 
zaključujemo, zlasti ker 
pričami, da ga bodo saneM^ 4 tjy 
sami uspešno rešiti v sm«®1 
ke tega pfcma. ure^

Sr pSEftS ar. “itoSfSi ^“sto Z
*“ jwrs s&tzčs us!WS2Ls ^

800 Vift


